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روزنامه صبح ایران

وزیر کشور: 

آمریکا در شوراندن مردم علیه نظام ناکام ماند 

الهه کولایی: 

تامین منافع و نیاز های مردم باید در اولویت قرارگیرد

شکست پروژه عبور از فردوسی پور

معاون هماهنگ کننده ارتش: 

دشمنان اگر اشتباه کنند پاسخی 
پشیمان کننده دریافت خواهند کرد 

وجود یک مرجع رسمی برای اعلام آمارضروری است

دوگانگی آمار و هزینه های 
سنگین موازی کاری 
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: به منظور اطمینان از سلامت آب قم سالانه 
بیش از 109 هزار آزمون های میکروبی، فیزیکو شیمیایی، بیولوژی، ریز آلاینده های آلی و معدنی 
و کلرسنجی بر روی آب انجام می شود.دکتر علی جان صادق پور در پنجمین نشست کارگروه 
تخصصی سلامت و امنیت غذایی استان که با حضور معاون سیاسی و امنیتی استاندار، فرماندار 
و برخی از مدیران استان در تالار کوثر شرکت آب و فاضلاب شهری قم برگزار شد یکی از 
شاخصه های رشد توسعه در کشورها را دسترسی به آب سالم و بهداشتی دانست و اظهار داشت: 
با توجه به اینکه شرکت آب و فاضلاب متولی تأمین و توزیع آب در شهر است در این راستا 
اقدامات متنوعی انجام داده است.وی با بیان اینکه آزمایشگاه آب و فاضلاب استان قم به عنوان 

نماینده مرکز کنترل کیفیت آب در فرآیند و توزیع آب شرب و بهداشتی...

معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم گفت: طرح مقابله گسترده با 
آسیب های اجتماعی در استان قم با حضور معاونین دادستانی و تحت نظارت و دستورات قضایی 
دادستان استان از این هفته آینده اجرایی خواهد شد.علی اصغر سلطانی در گفت وگو با میزان 
از اجرایی شدن طرح مقابله گسترده با آسیب های اجتماعی در استان قم با حضور معاونین 
دادستانی و تحت نظارت و دستورات قضایی دادستان استان توسط ضابطان قضایی خبر داد.وی 
در این رابطه اظهار کرد: اجازه حرمت شکنی در شهر مقدس قم را نخواهیم داد و دستگاه قضا 
با همکاری ضابطین قضایی بیش از پیش با معدود افرادی که قصد هنجارشکنی دارند برخورد 
خواهد کرد.سلطانی افزود: در این خصوص جلسات خوبی با حضور مدیران یا نمایندگان نهادها از 

جمله آموزش و پرورش، دانشگاه، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی ...

برای  ما  پیام  گفت:  ارتش  کننده  هماهنگ  معاون 
کشورهای دوست و همسایه همواره صلح و دوستی است 
و به دشمنان می گوییم که اگر اشتباه کنند پاسخی قاطع و 

پشیمان کننده دریافت خواهند کرد. 
امیر دریادار حبیب الله ظهر جمعه پس از پایان هشتمین 
رزمایش اقتدار فدائیان حریم ولایت نیروی هوایی ارتش در 
منطقه عمومی اصفهان و در جمع خبرنگاران اظهارداشت: 

در این رزمایش عملیات هایی از جمله پرتاب بمب، راکت، 
موشک و نبرد هوایی و حتی زدن موشک در هوا توسط 
هواپیمای دیگر و بار ریزی توسط هواپیما های ترابری بسیار 
خوب ، به موقع و با اقتدار انجام شد. وی افزود: در رزمایش 
نهاجا هواپیماهایی که به دست توانمند نیروهای صنعتی ما 
در نیروی هوایی ارتش، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 

مسلح و دانشگاه های کشور به روز شده اند...

وجود یک مرجع رسمی و پرهیز از موازی کاری در گردآوری و اعلام آمار رسمی کشور امری ضروری و شایسته است و 
به باور کارشناسان موانعی بر سر راه تحقق این امر وجود دارد که باید رفع شود. در اکثر کشورهای دنیا و به ویژه در جهان 
توسعه یافته یک مرکز رسمی آمار وجود دارد و کلیه دستگاه های این کشورها با استناد به آن اقدام به برنامه ریزی می 
کنند.اما وجود یک مرجع رسمی تهیه آمار برای کل یک کشور زمانی قابل تصور است که هم قانونی مشخص در این زمینه 
وجود داشته باشد و هم بین نهادها و دستگاه های مختلف بالاترین حد هماهنگی و همکاری بین بخشی وجود داشته باشد.

*  ابهام در قانون، زمینه ساز مناقشه 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب در کارگروه امنیت غذایی استان قم:

سالانه بیش از 109 هزار آزمون 
بر روی آب قم انجام می شود

معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب قم  خبرداد

اجرای طرح مقابله گسترده 
با آسیب های اجتماعی در قم

یک عضو شورای مرکزی فراکسیون امید استفاده برخی از کلمه 
فتنه 98 را بهره گیری نابجا از بیانات رهبری دانست و گفت: دادستان 
کل کشور باید به این موضوع ورود پیدا کند چون این عبارات تنها 
برای مردم نگرانی ایجاد می کند.علیرضا رحیمی اظهار کرد: کسانی 
که از فتنه 98 سخن می گویند مشخصا آن را به تحرکات انتخابات 
98 ربط دادند  که این اظهارات استفاده نابجا از بیانات رهبری و 

ایجاد دغدغه ونگرانی برای مردم است...

احمدی نژاد  به  باید  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
اجازه تجمع داده شود و اتفاقا این می تواند نقطه عطفی باشد که 
همه مجموعه ها و منتقدان دستگاه های اجرایی و دولتی بتوانند 
تجمع برگزار کنند. علی تاجرنیا در واکنش به درخواست محمود 
با  برای برگزاری تجمع در مخالفت  از وزارت کشور  احمدی نژاد 
سیاست های دولت گفت: فکر می کنم اگر سازوکارهای قانونی اجازه 

دهد اشخاص حقیقی هم بتوانند درخواست راهنمایی و...

علیرضا  رحیمی: 

دادستان کشور به موضوع
 فتنه 9۸ ورود پیدا کند

علی تاجرنیا فعال سیاسی اصلاح طلب :

تجمع احمدی نژادی ها نقطه 
عطفی برای اعتراضات دیگر باشد 
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تجلیل رییس جمهور
 از مقام آیت الله هاشمی

در آیین دومین سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی صورت گرفت

نه شلاق ساواک و نه شلاق بر آبرو، نتوانست هاشمی را به زانو درآورد
هاشمی زنده است چون اندیشه و صبر و مدارای او می ماند 
آیت الله هاشمی همواره برتر و بالاتر از منصب خود بود 
قدرت دفاعی امروز، از یادگاران هاشمی است 

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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   بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان چهار محال و بختیاری به آدرس: شهرکرد، 

دروازه سامان، خیابان پیروزی در نظر دارد اجرای پروژه ذیل راطبق بخشنامه های 

داخلی بنیاد از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران واجدالشرایط 

واگذار نماید.

 لذا از کلیه شرکت ها ی  )پایه چهار ابنیه و ارجح تر( دارای صلاحیت کاری و ثبت 

سامانه ساجات دعوت بعمل می آید، از تاریخ1397/10/23 لغایت 1397/10/26 

ضمن واریز مبلغ 500/000 ریال به حساب 497494139 بنام بنیاد مسکن  استان 

نزد بانک  کشاورزی شعبه میدان جهاد شهرکرد و ارائه رسید مربوطه جهت 

دریافت اسناد مناقصه به واحد امور قراردادها ی بنیادمسکن استان به آدرس 

مذکور  مراجعه و اسناد مناقصه را دریافت و پس از تکمیل اسناد مربوطه پیشنهاد 

قیمت خود را تا ساعت 14 روز  شنبه مورخ 1397/11/06 به دبیر خانه حراست 

بنیاد مسکن استان واقع در ساختمان اداره کل بنیاد مسکن استان تحویل و 

رسید در یافت نمایند. 

در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر به پایگاه اطلاع رسانی مناقصات مراجعه گردد. 

در اجرای مواد 12 و 13 و تبصره 2 ماده 15  قانون اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
جمهوری اسلامی ایران، انتخابات نهمین دوره هیات های نمایندگان اتاق های بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی سراسر کشور، از ساعت 8  الی 18 روز شنبه 11 اسفندماه 1397 در محل اتاق 

های شهرستان برگزار خواهد شد.
بدین وسیله از اعضای محترم اتاق بازرگانی قم اعم از اشخاص حقیقی و حقوقی که دارای 
شرایط ذیل بوده و داوطلب عضویت در هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
قم هستند، درخواست می شود از ساعت 8 صبح  روز سه شنبه  تاریخ 1397/10/11 تا پایان وقت 
اداری روز چهارشنبه  مورخ 1397/10/26 جهت دریافت و تکمیل فرم داوطلبی با در دست داشتن 
اصل و تصویر کارت عضویت معتبر به دبیرخانه هیات نظارت بر انتخابات مستقر در اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی قم به نشانی: قم، بلوار 15 خرداد، بعد از کوچه 33، جنب ساختمان 

آتش نشانی مراجعه فرمایند.
فرم ثبت نام باید به وسیله شخص داوطلب عضویت در هیات نمایندگان در محل دبیرخانه 

تکمیل و به همراه مدارک به دبیرخانه مربوطه تسلیم و رسید دریافت شود.
داوطلبان موظفند به هنگام مراجعه برای ثبت نام، مدارک زیر را ارائه کنند:

1- تصویر روزنامه رسمی آخرین تغییرات مدیران )برای اشخاص حقوقی(
2-اصل صورت جلسه اعضای هیات مدیره حاکی از رعایت بند ب ذیل )برای اشخاص حقوقی(

3- ارائه کارت عضویت یا کارت بازرگانی معتبر  برای اشخاص حقیقی و حقوقی
شرایط داوطلبان عضویت در هیات نمایندگان به استناد بند 7-5 آیین نامه  تشکیل و نحوه 
فعالیت هیأت نمایندگان اتاق ایران و شهرستان مصوب 1397/04/20 شورای عالی نظارت بر اتاق 

ایران به شرح ذیل است:
الف: برای اشخاص حقیقی داشتن کارت عضویت معتبر با حداقل سه سال سابقه.

ب: برای اشخاص حقوقی، مشروط به داشتن سه سال سابقه یا بیشتر دارا بودن کارت عضویت، 
از طریق معرفی احدی از اعضای هیأت مدیره حقیقی و یا مدیر عامل خود ) که دارای حداقل شش 

ماه سابقه حضور در هیأت مدیره یا مدیر عاملی داشته باشند.(
شخص حقیقی مذکور به استناد کارت عضویت شخص حقوقی به صورت حقیقی داوطلب 

عضویت در هیأت نمایندگان می شود.
ج: تابعیت ایرانی و داشتن اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی ایران.

د: عدم سابقه ورشکستگی به تقصیر و تقلب.
ه: عدم محکومیت به مجازاتی که موجب محرومیت از حقوق اجتماعی می شود.

لطفاً برای کسب اطلاعات بیشتر به دبیرخانه هیئت نظارت بر انتخابات در اتاق بازرگانی قم 
مراجعه فرمایید.

  بنیاد مسکن انقلاب اسلامی
استان چهار محال و بختیاری

آگهی برگزاری نهمین دوره انتخابات اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی قم

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان چهارمحال و بختیاری هیئت نظارت بر انتخابات دوره نهم اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی قم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت دوم( آگهی ) نوبت دوم(

ولادت حضرت زینب )س( و روز پرستار را تبریک می گوئیم
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این توپ درون دروازه 
حریف   نمی نشیند

طی روزهای اخیر  شایعات مختلف به سرعت ذهن 
های تشنه خبر را به خود مشغول کرد یکی استعفای 
ظریف وزیر امور خارجه بود و موارد عدیده دیگری در 

خصوص ارز و برجام و ... هم منتشر شدند و دو نکته در این خصوص به ذهن می رسد.
پرداختن به شایعه استعفای محمدجواد ظریف توپی است که سازندگان شایعه اش 
باید بدانند به گل نمی نشیند.۱-بی تردید کشورمان روزهای سختی را پشت سر می 
گذراند و جنگ اقتصادی تمام عیاری علیه ایران در حال اجراست که پمپئو همین چند 
ساعت قبل ابعاد آن را با وقاحت تشریح کرد . در این شرایط شایعه بودن استعفای فرمانده 
دیپلماسی کشور مشخص بود. چه اینکه هیچ عقل سلیمی نمی پذیرد در شرایطی که 
کشور و بخصوص ملت آماج حملات وحشیانه اقتصادی است فرماندهان این جبهه به 
یکباره عرصه را ترک کنند. چرا که تفسیر و تعبیر این اقدام در شرایط جنگی مشخص 
و واضح است.۲- این دومی را به مراتب از اولی مهم تر می دانم .آن نقش ما اهالی رسانه 
در این جنگ است. موضوع پوشیده ای نیست که بستر و مقوم جنگ اقتصادی راه افتاده 
جنگ روانی برای ناامید کردن و خسته کردن ملت و کاشتن بذر هراس در دلهاست و 
ملت ناامید و هراسان ، قدم از قدم برنمی دارند و به جای تلاش مضاعف منتظر روزهای 
سقوط می ماند.حال چه اتفاقی افتاده که در این جنگ هوشمند، برخی از ما اهالی رسانه 
برای خوشایند جناح مان و خنکای دل مان هر خبری را منتشر می کنیم؟ بزرگترهای ما 
به خاطر دارند که در دوران دفاع مقدس ، امام خمینی دستور دادند تا ورود یک روزنامه به 
جبهه های نبرد ممنوع شود چرا که مطالبش روحیه رزمندگان را تصعیف می کرد و گویا 
هنوز برخی از ما درک درستی از این نداریم که امروز جنگ به خانه ها و روان ما کشیده 
شده است  . بیش و پیش از تاثیرات اقتصادی جنگ اقتصادی، دل ها و ذهن ها هستند 
که از حروف و جملات ما و دیگران تاثیر می گیرند.در شرایطی که هر کلام و قلمی می 
تواند التهابی بیافریند و دلهایی را نگران کند انتشار هر راستی هم باید در راستای صلاح 
و سداد باشد چه برسد به انتشار و بازنمایی شایعاتی که چه بسا منشا و ریشه آن همان 
جنگ روانی باشد که برایمان طراحی کرده اند و مطمئنا توپی که ناقلان این اخبار شوت 
میکنند روانه دروازه حریف سیاسی نمی شود بلکه ایران در معنا و مفهوم اعمش این گل 
را می خورند و با سوراخ شدن کشتی فقط جناح راست یا چپ آن غرق نمی شود. کاش 

گاهی در کنار استواری قدم های مان، اندکی فقط اندکی قلم های مان می لرزید.

مظلوم مقتدر و اثرگذار
چرا پس از گذشت دو سال از مرگ جانسوز آقای 
هاشمی هنوز هم این عزیز سفر کرده در نوک پیکان 
حمله های تند و تخریب قرار دارد؟ سلام ای غروب غریبانه 
دل، سلام ای طلوع سحرگاه رفتن، سلام ای غم لحظه های 
جدایی...پس از دو سال از لحظه های غم بار و آن تشییع 

قریب به شش میلیونی مردم؛ هنوز هم باورم نمی شود که مرحوم آقای هاشمی از میان 
ما و مردم رفته است، هرچند شرایط آشفته پس از سحرگاه رفتن او تاکنون؛ آن هم به 
عنوان اینکه قوه عاقله نظام محسوب می شد نشان دهنده سکته در نوع اداره کشور و 
ضعف تدبیر است.او حدود هفتاد سال عمر سیاسی اثرگذار و مستمری در قبل و بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی در ایران داشت و از چهارده سالگی در خدمت امام خمینی )ره(

بود و شاگرد خدوم و برجسته مکتب فکری آن یار سفرکرده بود. با مبارزه طاقت فرسا و 
تحمل شکنجه های ساواک شاه برای پیروزی مردم بر طاغوت تلاش کرد و تنها کسی بود 
که ریاست مجلس و تنها مرکز قانون گذاری کشور از نظر قانون اساسی را بر عهده گرفت 
و اثربخشی تعیین کننده ای در فرماندهی دفاع مقدس، پیروزی سیاسی بر صدام، بازسازی 
مناطق جنگ زده و توسعه زیر ساخت های کشور در دوران ریاست جمهوری خود داشت.

تفکر و اندیشه های توسعه گرایانه اش در اتاق فکر نظام )مجمع تشخیص مصلحت( ادامه 
یافت و بسیاری از موارد حل معضلات و تعیین سیاست کلی کشور با پیشنهاد او توسط 
رهبر معظم انقلاب تایید و ابلاغ شد و نشان داد مشاوری امین برای امام و رهبری است. در 
دوربرگردان بین قدرت و مردم؛ تکیه گاهش مردم بود، به طوری که از همین منظر حاضر 
می شد جان و آبرویش را خرج مردم سالاری دینی بکند و کاندیداشدن های مکررش که 
آخرینش انتخابات خبرگان رهبری با رای بسیار بالا بود، بهترین دلیل بر این واقعیت 
است.او ترسی از تخریب و توهین از عوامل افراط جناح های سیاسی راست و چپ نداشت 
و مظلومیت  او فراتر از مظلومیت مرحوم شهید بهشتی به پیش رفت و به دلیل صبر و 
صلابتی که داشت مظلوم مقتدر و محبوب ملت شناخته شد. مقطع رد صلاحیت او در 
انتخابات ریاست جمهوری سال 9۲ و نحوه واکنش او به رخداد یادشده اعتدال و از خود 
گذشتگی وی را به قلب های مردم و نخبگان دلسوز ملت سرایت داد و باعث پیروزی دکتر 
روحانی کاندیدای مورد تایید او شد. مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی پشتیبان اقتصاد 
ترکیبی و اصل 44 قانون اساسی بود و با پشتکاراو سیاست های کلی اصل44 و اقتصاد 
مقاومتی در مجمع تشخیص مصلحت نظام به تصویب رسید. حال که جنگ اقتصادی 
دشمن به ویژه آمریکا و ترامپ علیه ما تشدید شده و سال سختی در پیش روی ملت 
است، فقدان آقای هاشمی و خسارت بار بودن آن، ملموس و غیرقابل انکار بوده و خواهد 
بود. چرا پس از گذشت دو سال از مرگ جانسوز آقای هاشمی هنوز هم این عزیز سفر 
کرده در نوک پیکان حمله های تند و تخریب قرار دارد؟ باید بگویم تخریب گران ایشان 
اقلیتی از عوامل افراط هستند که مشی فکری و مردم سالاری موردنظر او را قبول ندارند و 
حیات سیاسی خود را با شعار مرگ بر بزرگان و اهانت بر آنها از جمله آقای هاشمی دنبال 
کرده اند و اینکه با گذشت دو سال از مرگ این بزرگوار شعار مرگ بر ایشان را تکرار کردند؛ 
باید عرض کنم که این اتفاق گویای زنده بودن تفکر و اثرگذاری ایده ها و اندیشه و افکار این 

چهره مانا و ماندگار در انقلاب و فرآیندهای مثبت و مصلحانه آن است.
*مشاور پارلمانی دولت دوازدهم

معاون هماهنگ کننده ارتش: 

دشمنان اگر اشتباه کنند 
پاسخی پشیمان کننده دریافت خواهند کرد 

معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: پیام ما برای کشورهای دوست و همسایه همواره 
صلح و دوستی است و به دشمنان می گوییم که اگر اشتباه کنند پاسخی قاطع و پشیمان 

کننده دریافت خواهند کرد. 
امیر دریادار حبیب الله ظهر جمعه پس از پایان هشتمین رزمایش اقتدار فدائیان حریم 
ولایت نیروی هوایی ارتش در منطقه عمومی اصفهان و در جمع خبرنگاران اظهارداشت: 
در این رزمایش عملیات هایی از جمله پرتاب بمب، راکت، موشک و نبرد هوایی و حتی 
زدن موشک در هوا توسط هواپیمای دیگر و بار ریزی توسط هواپیما های ترابری بسیار 
خوب ، به موقع و با اقتدار انجام شد. وی افزود: در رزمایش نهاجا هواپیماهایی که به دست 
توانمند نیروهای صنعتی ما در نیروی هوایی ارتش، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح و دانشگاه های کشور به روز شده اند با استفاده از تجهیزات بومی توسط خلبانان 
پرورش یافته در داخل کشور به بهترین شکل دست به عملیات زدند.معاون هماهنگ 
کننده ارتش با بیان اینکه به جایی رسیده ایم که تمام خلبانان در داخل کشور آموزش 
می دهیم و هواپیما تولید و بهینه سازی می کنیم، گفت: هواپیماهای صاعقه که توسط 
متخصصان داخلی تولید شده است به خوبی و با اقتدار بمباران اهداف از پیش تعیین 
شده را انجام دادند. دریادار سیاری افزود: عملیات هایی که در این رزمایش انجام شد 
نشان دهنده اقتدار و توانمندی عظیمی است که در نیروی هوایی الهی و قهرمان ارتش 
وجود دارد.وی با بیان اینکه سن خلبانان حاضر در این رزمایش بین ۲0 تا ۲8 سال است 
، اظهارداشت: تلاش و آمادگی بالای نیروی هوای ارتش در شرایطی است که از ابتدای 
انقلاب تحت شدید ترین تحریم ها قرار داریم.معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان این 
که به بیش از 95 درصد اهداف تعیین شده در هشتمین رزمایش اقتدار فدائیان حریم 
ولایت نهاجا دست یافته ایم افزود: اگر چه به اهداف خود از برگزاری این رزمایش دست 
یافته ایم اما به این کفایت نمی کتین و نگاه ما همواره رو به جلو است و با رصد تهدیدات 
به دنبال این هستیم که هر روز بهتر از روز گذشته باشیم.دریادار سیاری پیام این رزمایش 
را اقتدار و آمادگی نیروهای مسلح برای دفاع از کشور عنوان کرد و گفت: این رزمایش برای 
دوستان خوشحال کننده است و به دشمن نشان می دهد که اگر اشتباه کنند پاسخی 

قاطع و پشیمان کننده دریافت خواهند کرد.

رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد 

استعفای ظریف و خروج از برجام 
دو دروغ مغرضانه 

محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری در توئیتی تاکید کرد که خبر استعفای 
محمدجواد ظریف و خروج ایران از توافق برجام که به طور هم زمان منتشر شده اند، هر 

دو دروغ و مشتمل بر اهدافی مغرضانه و ضد منافع ملی هستند. 
واعظی در این توئیت خود افزود: لازم است رسانه ها نسبت به نشر اخبار مشکوک 
این چنینی هوشیار و محتاط بوده و خدای نکرده تریبون و بلندگوی دشمنان داخلی و 
خارجی ملت نشوند.پیشتر علیرضا معزی دبیر شورای اطلاع رسانی دولت نیز با انتشار 
توئیتی به شایعه خروج ایران از برجام و استعفای ظریف واکنش نشان داد.وی در این 
توئیت خود نوشت: جریانی مشکوک در یک طراحی پیچیده، دو روز است برشایعه خروج 

ایران از برجام و استعفای ظریف، آن هم در خلال سفر پر ثمر او به هند می دمد. 

حجت الاسلام ابوترابی در نماز جمعه تهران:

باید نگاه به نظام بودجه ریزی تغییر کند
 خطیب نماز جمعه تهران با تاکید بر اینکه باید نگاه به نظام بودجه ریزی در کوتاه مدت 
تغییر کند، تصریح کرد: نکاتی که رهبر معظم در حوزه بودجه اشاره کرده اند، بیانگر 

ضرورت و اهمیت تحول است.
حجت الاسلام سید محمدحسن ابوترابی فرد در خطبه های این هفته نماز جمعه 
تهران، بودجه سال 98 در مجلس شورای اسلامی گفت:مجلس در حال رسیدگی به 
لایحه کشور است، لایحه بودجه تبیین کننده نقشه راه یک کشور در طول یک سال 
است. بعضی از تحلیل گران سیاسی و اقتصادی می گویند نقشه راه را به ما بگویید تا ما 
تحلیل خود را از حوزه های گوناگون اقتصادی، فرهنگی و سیاسی آن کشور ارائه کنیم.

وی تصریح کرد: نقش بودجه تعیین کننده است، بنده توصیه هایی برای دولت محترم 
داشتهام که به نظر کارشناسان مورد توجه قرار نگرفته است.خطیب نماز جمعه تهران با 
بابیان اینکه ارزیابی بسیاری از صاحب نظران و مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
آن است که تفاوت معناداری بین لایحه بودجه 98 با سال های گذشته غیر از افزایش 
ارقام متناسب با تورم دیده نمی شود، افزود: البته اقدامات شفاف سازی شکل گرفته است. 
قدم های کوتاه برای کاهش بعضی هزینه ها برداشته شده است اما این اقدامات متناسب 
با تحول و تغییر و حرکت به سمت بودجه مبتنی بر عملکرد نبوده است. ما امروز نیازمند 
تحول در این حوزه هستیم. باید نگاه به نظام بودجه ریزی در کوتاه مدت تغییر کند و 
نکاتی که رهبر معظم انقلاب در حوزه بودجه اشاره داشتند بیانگر ضرورت و اهمیت این 
تحول است.حجت الاسلام ابوترابی اظهار داشت: باید در سه حوزه، سیاست های مالی، 
سیاست های پولی و نظام بانکی کشور شاهد تحول جدی باشیم، تاکید کرد: اگر سیاست 
های مالی اصلاحات ساختاری نداشته باشد در سال های پیش رو با مشکلات جدی رو 
به رو خواهیم بود.وی با تاکید براینکه اگر سیاست های پولی اصلاح نشود پدیده تورم از 
جامعه رخت نخواهد بست، افزود: اگر نظام بانکی اصلاح نشود رشد نقدینگی زاییده از بی 
انضباطی نظام بانکی برای کشور چالش های جدی خلق خواهد کرد به همین جهت در 
حوزه اصلاح سیاست های مالی باید شاهد تغییر در ساختار مالیاتی کشور باشیم.خطیب 
نماز جمعه تهران اضافه کرد: ساختار مالیاتی کشور قابل قبول نیست. امروز صاحب نظران 
اظهار می کنند که بین 40 تا 50 درصد فرار مالیاتی داریم. یعنی حدود 40 تا 50 هزار 
میلیارد تومان یا حتی بیش از این که این عدد بسیار بزرگ است.ابوترابی فرد با بابیان 
اینکه توجه کنید اصلاح نظام مالیاتی به معنای افزایش نرخ مالیات نیست، گفت: جامعه 
در حال رشد و در حال رکود باید پرداخت های مالیاتی داشته باشد. امروز یکی از شاخص 

ها در حکومت،  نظام مالیاتی سالم و عادلانه است که ما با آن فاصله بسیار زیادی داریم.

جلال میرزایی :

احمدی نژاد می خواهند 
روی موج نارضایتی مردم سوار شود 

 یک نماینده مجلس در واکنش به درخواست رئیس دولت های نهم و دهم برای 
برگزاری تجمع گفت: برای یک عده فرق نمی کند به قدرت رسیدن از چه طریقی باشد 
این افراد و جریانات متوجه بسیاری از مسائل نیستند و می خواهند روی موج نارضایتی 

مردم سوار شوند 
جلال میرزایی در خصوص درخواست تجمع از سوی محمود احمدی نژاد برای 
مخالفت با سیاست های دولت با توجه به اجازه قانون اساسی در این مورد گفت: قانونی 
اساسی به این صورتی که احمدی نژاد خواسته نیست، قانون اساسی بیان کرده است 
فعالیت احزاب، تشکل ها و انجمن ها در چارچوب قانون آزاد است و مورد حمایت قرار 
می گیرد.این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: آقای احمدی نژاد اگر حزب 
و تشکیلاتی داشته باشند و برای موضوع مشخص درخواست دهد و مسئولیت قانونی 
تجمع را برعهده داشته باشد می تواند اما این که بگوییم خود فرد می خواهد درخواست 
تجمع کند محلی از اعراب ندارد.نماینده مردم ایلام در پاسخ به سوالی مبنی بر این که 
این رفتار احمدی نژاد در شرایط فعلی کشور بیانگر چه چیزی است، گفت: درحال حاضر 
نارضایتی در جامعه شکل گرفته است و خیلی ها می خواهند روی این موج سوار شوند و 
به دنبال راهی برای رسیدن به قدرت هستند.وی خاطر نشان کرد: برای این عده هم فرق 
نمی کند که این به قدرت رسیدن از چه طریقی باشد، این افراد و جریانات متوجه بسیاری 
از مسائل نیستند.این نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: معتقدم در شرایط فعلی 
باید هوشمندانه عمل شود و این رفتارها  و اقداماتی که احمدی نژاد به دنبال آن است 
از کسی که رئیس جمهور یک کشور بوده بعید است.این عضو فراکسیون امید در پاسخ 
به سوالی مبنی بر این که در چهل سالگی انقلاب قرار داریم و بیش از گذشته عنوان 
می شود که باید بین مردم و مسئولان اتحاد و انسجام وجود داشته باشد احمدی نژاد با این 
نوع رفتارها چه چیزی را می خواهد ثابت کند، بیان کرد: این رفتارها چیز خاصی را ثابت 

نمی کند بلکه بیانگر تلاش
 

محسن هاشمی ؛ 

روحانی برای آیت الله هاشمی
 سنگ تمام گذاشت 

فرزند آیت الله هاشمی رفسنجانی گفت: از رییس جمهوری که برای سخنرانی 
تشریف آوردند و برای ایشان سنگ تمام گذاشتند تشکر می کنم. 

محسن هاشمی رفسنجانی ایرنا در حاشیه آیین دومین سالگرد بزرگداشت مرحوم 
آیت الله هاشمی رفسنجانی که روز  پنجشنبه  در سالن اجلاس سران برگزار شد، افزود: 
امسال چهلمین سالگرد انقلاب و دومین سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی است. 
رییس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به اینکه آیت الله هاشمی 38 سال پس 
از انقلاب و 40 سال هم قبل از انقلاب برای ایران و انقلاب زحمات فراوانی کشید، اظهار 
کرد: جا دارد از آقای دکتر روحانی رییس جمهوری که برای سخنرانی تشریف آوردند و 
سخنان اررزشمندی را در مورد دوران مسئولیت آقای هاشمی و مبارزات انقلابی ایشان 
بیان کردند و برای ایشان سنگ تمام گذاشتند، تشکر کنم.رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران با اشاره به چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی بیان کرد: امیدوارم کشور و 
مردم ایران بتوانند در این جنگ اقتصادی، که دشمنان بر کشور حاکم کرده اند، پیروز 
شوند.فرزند رییس فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام اضافه کرد: امیدوارم همانطور که 
آیت الله هاشمی توانست جنگ را با صلح به پایان برساند، ما هم با همدلی و همبستگی 
و انسجام بتوانیم جنگ اقتصادی را طوری به پایان برسانیم که در نهایت منجر به رفاه 

مردم کشورمان بشود.
 

علیرضا رحیمی: 

دادستان کشور به موضوع
 فتنه ۹۸ ورود پیدا کند

یک عضو شورای مرکزی فراکسیون امید استفاده برخی از کلمه فتنه 98 را بهره گیری 
نابجا از بیانات رهبری دانست و گفت: دادستان کل کشور باید به این موضوع ورود پیدا 

کند چون این عبارات تنها برای مردم نگرانی ایجاد می کند.
علیرضا رحیمی اظهار کرد: کسانی که از فتنه 98 سخن می گویند مشخصا آن را 
به تحرکات انتخابات 98 ربط دادند  که این اظهارات استفاده نابجا از بیانات رهبری و 
ایجاد دغدغه ونگرانی برای مردم است. آن هم در شرایطی که باید مقامات و افراد از 
تربیون ها برای تقویت همبستگی ملی  و وجود نگاه واقع بیانه به آینده و نه نگاه بدبینانه 
استفاده کنند.وی تاکید کرد: اگر بخواهیم با نگاه بدبینانه وقایع را نگاه کنیم نتیجه 
آن حرکت جامعه به سمت آشفتگی و اغتشاش است که این خلاف ذات استفاده از 
تربیون های رسمی است. مهم امنیت ملی در کشور ما است.وی با اشاره به هشدار مقام 
معظم رهبری نسبت به دشمنی غرب  گفت: ایشان گفتند مردم مراقب خطرات بین 
المللی و وضعیت کشور باشند تا مورد سوءاستفاده دشمنان خارجی قرار نگیرند. نگاه 
رهبری هشداری برای ملت بود که نباید آن را با انتخابات 98 و نگاه بدبیانه تفرقه افکنانه 
و شکست هم بستگی ملی نگریست.این عضو هئیت رییسه مجلس در پایان گفت: به 
نظر می رسد دادستان کل کشور باید به این موضوع ورود پیدا کنند؛ چون ایجاد نگرانی 
و نگاه بدبیانه آن هم از تربیون های رسمی کشور درست نیست و باید مورد پیگیری و 

تحقیق قوه قضاییه قرار گیرد.

واکنش ظریف به اظهارات پمپئو؛ 

ایران هرگز به کشوری که آمریکا می خواهد 
تبدیل نمی شود 

 وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: ایران هرگز به کشوری که آمریکا می خواهد تبدیل 
نمی شود. هر وقت و هر جا که آمریکا دخالت می کند، آشفتگی، سرکوب و خشم هم به 

دنبالش می آید. 
محمدجواد ظریف در توییتر خود در واکنش به سخنان پمپئو نوشت: ایران هرگز به 
کشوری که آمریکا می خواهد تبدیل نمی  شود هر وقت و هر جا که آمریکا دخالت می  کند، 

آشفتگی، سرکوب و خشم هم به دنبالش می  آید.
وی افزود: آن روز که ایران بخواهد برای تبدیل شدن به کشوری »عادی« به تقلید از 
دولت های دست نشانده آمریکا و »مدل های حقوق  بشری« پمپئو روی بیاورد - خواه شاه 
باشد یا سلاخان فعلی- هرگز فرانخواهد رسید. )روزی خواهد بود که جهنم یخ ببندد!( 

بهترین کار برای آمریکا این است که با از دست دادن ایران کنار بیاید.

سند  بزرگترین  گفت:  کشور  وزیر 
تداوم  ایران،  اسلامی  انقلاب  موفقیت 
دشمنی آمریکا می باشد که 40 سال 
مدعی است که جمهوری اسلامی را نابود 

می کند اما هنوز موفق نشده است. 
عبدالرضا رحمانی فضلی چهارشنبه 
شب در مراسم تودیع و معارفه استانداران 
قدیم و جدید خراسان رضوی در مشهد 
افزود: آمریکا وقتی وارد سوریه شد، زمان 
بندی یک تا ۲ ساله را برای تحقق برنامه 

های خود مطرح کرد. 
وی اظهار داشت: آمریکا می خواست 
همه  ای  شیعه  هلال  موضوع  طرح  با 
هم  از  را  اسلامی  پیوندهای کشورهای 
بگسلد و دست ایران را از منطقه خاورمیانه 
قطع کند اما امروز شاهد هستیم که دست 

چه کشوری از منطقه قطع شده است. 
بر  منطقه خاورمیانه  بیان کرد:  وی 
به  قدرت  با  و  است  آمده  فائق  دشمن 
رژیم صهیونیستی و دیگر دشمنان اعلام 
می کند که نمی توانند این منطقه را به 
جولانگاه استعمار و استثمار تبدیل کنند. 
وزیر کشور گفت: آمریکا همه امکانات 
خود را به غرب آسیا آورد تا بر آن مسلط 
شود اما اکنون شاهد برهم ریختن نقشه 
یمن  و  عراق  سوریه،  لبنان،  در  هایش 
هستیم و آخرین حربه آمریکا نیز به کار 
بردن دین علیه دین بود که در این راستا 
جریانی به عنوان داعش را بوجود آورد و 

در این مورد هم رسوا شد. 
رحمانی فضلی اظهار داشت: قبل از 
عملیات ۱۱ سپتامبر و حمله به برج های 
دوقلو در نیویورک، براساس نظرسنجی 

ها آمریکا جایگاه خوبی در افکار عمومی 
داشت اما بعد از این اتفاق و حمله آمریکا 
این  عراق،  و  افغانستان  کشورهای  به 
جایگاه تضعیف شد. وی ادامه داد: این در 
حالی است که ایران در حوزه بین المللی 
به کشوری تعیین کننده در مناسبات 
سیاسی تبدیل شده است، در شرایطی 
که بدخواهان اعلام می کردند که می 
هفته جمهوری  در مدت یک  خواهند 
اسلامی را تحت کنترل درآورند، اکنون 
اعلام می کنند که ایران دیگر در سیطره 
قدرت آنها قرار ندارد. وزیر کشور با بیان 
اینکه جمهوری اسلامی ایران در ائتلاف 
های بین المللی نقش مهمی دارد افزود: 
آمریکا با خفت و حقارت از برجام خارج و 
هزینه بسیار برای خروج از این قرارداد بین 
المللی متحمل شد و هنوز نتوانسته است 

در اجماع جهانی علیه ایران موفق شود. 
امروز  داشت:  اظهار  فضلی  رحمانی 
در جهان برای مقابله با نظام جمهوری 

اسلامی ایران، هزینه های بسیار در حوزه 
رسانه انجام می گیرد، در این بخش نیز 
به دست  را  آمریکا عقل خود  حاکمان 
منافقین داده اند. وی خاطر نشان کرد: 
طی ۲ سال گذشته، دشمنان در چند 
مرحله تهدیداتی را علیه نظام جمهوری 
اسلامی مطرح و عملی کرده اند، نمونه 
آن شورش های دی ماه پارسال بود که 
عملیات روانی متعاقب آن تا سه ماه بعد 
ادامه داشت. وی افزود: دشمنان سپس 
کوشیدند با تحریک اقشار مختلف مردم 
در ایران اعم از بازاریان، کامیون داران و 
دیگر گروه ها، عملیات روانی و حرکات 
اعتراضی را تا دی ماه امسال ادامه دهند اما 
موفق نشدند به اهداف خود برسند. وزیر 
کشور گفت: هم اکنون یک ماه است که 
در فرانسه تظاهرات و اعتراضات مردمی 
شکل گرفته است اما رسانه هایی که آنقدر 
اعتراضات در ایران را پررنگ جلوه می 
دادند، در مورد اعتراضات فرانسه سکوت 

کرده اند، با این حال دشمنان به هیچ 
وجه نخواهند توانست در داخل کشور 
اقدام موثری انجام دهند. رحمانی فضلی 
اظهار داشت: اقدام دیگر دشمن علیه نظام 
جمهوری اسلامی، تحریم های اقتصادی 
علیه ایران بود، در این راستا تلاش کردند 
در ۱3 آبان ماه امسال همزمان با آغاز دور 
جدید تحریم ها، نارضایتی اجتماعی ایجاد 
کنند اما به لطف الهی راهپیمایی ۱3 آبان 
ماه امسال باشکوهتر از هر سال برگزار شد، 
مردم به خیابان ها آمدند اما یکصدا علیه 

آمریکا شعار دادند. 
نیازمند  ریزی  بودجه  نظام   *

تغییرات ساختاری است 
وزیر کشور با تاکید بر اینکه در بخشی از 
ساختارهای اقتصادی کشور باید تغییرات 
جدی صورت گیرد، افزود: به عنوان مثال 
مقام معظم رهبری به بودجه 98 ایرادات 
جدی و راهگشا گرفتند که نشان می دهد 
در شرایط فعلی باید نظام بودجه ریزی 
مناسب  ساختاری  تغییرات  دستخوش 
شود. رحمانی فضلی افزود: باید مشکل 
عدم توازن و تعادل در اقتصاد کشور حل 
شود، نظام مالیاتی و برنامه ریزی و اداری 
تغییر یابد. وی اظهار داشت: امروز قوی 
ترین کار سیاسی اقتصادی عمل کردن 
است، با اقتصاد می توان مقاومت در برابر 
دشمن را افزایش داد و در دهان آمریکا 
کوبید. وزیر کشور گفت: در شرایط کنونی 
همه آثار کار اقتصادی، سیاسی است، به 
نحوی که دشمن نیز تحریم را به عنوان 
ابزار اقتصادی در خدمت سیاست به کار 

بسته است. 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
باید به احمدی نژاد اجازه تجمع داده شود 
و اتفاقا این می تواند نقطه عطفی باشد که 
همه مجموعه ها و منتقدان دستگاه های 
اجرایی و دولتی بتوانند تجمع برگزار کنند. 
علی تاجرنیا در واکنش به درخواست 
محمود احمدی نژاد از وزارت کشور برای 
برگزاری تجمع در مخالفت با سیاست های 
دولت گفت: فکر می کنم اگر سازوکارهای 
قانونی اجازه دهد اشخاص حقیقی هم 
تجمع  و  راهنمایی  درخواست  بتوانند 
کنند باید با این درخواست موافقت شود. 
البته اینکه آقای احمدی نژاد در دوره خود 
چگونه عمل می کردند کاملا مشخص 
است. ایشان نشان داده که نقطه نظراتش 
در زمان قرار داشتن در حاکمیت و قدرت 

با بعد از آن کاملا متفاوت است.
وی ادامه داد: آقای احمدی نژاد همان 
فردی است که نه تنها برای تجمع بیش 

مجوز  تهران  مردم  میلیونی  چهار  از 
صادر نکرد بلکه آن افراد را در جملاتی 

توهین آمیز خس و خاشاک خطاب کرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
هیچکدام از این صحبت ها باعث نمی شود 
ما نسبت به رعایت حقوق قانونی افراد 
تلاش نکنیم. آقای احمدی نژاد یکی از 
زمانی  تا  و  است  این کشور  شهروندان 
که از حقوق قانونی خود محروم نشده 
است، باید بتواند از امکانات این شهروندی 
استفاده کند.وی افزود: بنده معتقد هستم 
اگر سازوکارهای قانونی این امکان را در 
نظر گرفته است، باید به ایشان این اجازه 
داده شود و اتفاقا این می تواند نقطه عطفی 
منتقدان  و  مجموعه ها  همه  که  باشد 
دستگاه های اجرایی و دولتی بتوانند تجمع 
برگزار کنند. قرار نیست که فقط آقای 
احمدی نژاد به عنوان مخالف سیاست های 
دولت به این امکان دسترسی داشته باشد.

به  احمدی نژاد  آقای  گفت:  تاجرنیا 
عنوان یک عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام باید خودش و حامیانش از این نوع 
نگاه حمایت کنند و بنده هم موافق اعطای 
هستم.نماینده  ایشان  به  تجمع  مجوز 
پیشین مجلس شورای اسلامی در پاسخ 
به این سوال که آیا شرایط امروز کشور 
برای برگزاری تجمع مساعد است،  گفت: 
گذشته  سال  چهل  طول  در  ما  کشور 
بوده  کنونی  حساس  برهه  در  همواره 
است. جریان اصلاح طلبی و این مجموعه 
در گذشته نشان داده که آزادی را برای 
داد:  ادامه  می خواهد.وی  خود  مخالفان 
البته بنده می دانم اگر ما به احمدی نژاد 
و امثال احمدی نژاد مجوز بدهیم باز هم 
اگر اصلاح طلبان بخواهند مجوزی برای 
تجمعی به مراتب کوچکتر از این بگیرند 
توسط نهادهای مختلف به غیر از وزارت 
با  اما  قرار می گیرند  فشار  کشور تحت 

وجود این مساله باز هم می گویم باید این 
مجوز به ایشان داده شود.این فعال سیاسی 
اصلاح طلب افزود:  اتفاقا وقتی تجمعات 
طبیعتا  اعتراضات  این  می شود  برگزار 
می تواند به نوعی مطالبات مردم را روی 
عرصه آورده و ممانعت از این تجمعات 
مشکلی از کشور را رفع نمی کند.  تاجرنیا 
گفت: ما می دانیم آقای احمدی نژاد با 
چه نیت هایی این کار را انجام می دهد و 
می دانیم هدف او به بحران کشاندن دولت 
رعایت  را  مرز  یک  اینجا  باید  اما  است 
کنیم و آن مرز این است آیا وظیفه ما 
نیت خوانی است تا اجازه ندهیم افرادی که 
نیت درستی ندارند بتوانند فعالیت کنند؟ 
بنده جزو افرادی هستم که این چنین فکر 
نمی کنم و معتقد هستم باید بستر این کار 
را فراهم کرد و اتفاقا دولت وقتی می تواند 
ادعای آزادی کند که به مخالفان خود 

اجازه اعتراض بدهد.

وزیر کشور: 

آمریکا در شوراندن مردم علیه نظام ناکام ماند 

علی تاجرنیا :

تجمع احمدی نژادی ها نقطه عطفی برای اعتراضات دیگر باشد 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

معاون فرهنگی قوه قضاییه گفت: سالانه بیش از 800 
هزار پرونده قضایی در دادسراها توسط شوراهای حل 

اختلاف منجربه صلح و سازش می شود. 
روز  صادقی  هادی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
پنجشنبه در همایش تقدیر از فعالان حوزه صبر)صلح، 
بخشش و رضایت( در قم افزود: بیشترین کار و تلاش 
شوراهای حل اختلاف، اصلاح بین مردم می باشد و آمار 
تعداد پرونده های منجربه صلح نیز خوب است، البته به 

این آمار قانع نیستیم و باید افزایش یابد.
وی اضافه کرد: همین آمار دست کم بین یک میلیون 
و 600 هزار تَن از مردم کشور آشتی ایجاد می کند که 
ارزشمند است و مردم نیز باید در این مسیر حرکت کنند.

انتقادها علیه  از  این که بخش زیادی  بیان  با  وی 
دستگاه قضایی از بی اطلاعی مردم است، بیان کرد: خیلی 
ها اعتراض می کنند که حقشان پایمال شده است، وقتی 
تحقیق می کنیم به این نتیجه می رسیم که در دادگاه، 

دلیلی برای اثبات حق خودشان نداشته اند.
صادقی افزود: در صورتی که قاضی بر اساس دلیل رای 

می دهد و این افراد نتوانسته اند آنگونه که باید از حقشان 
دفاع کنند.

وی در ادامه با بیان این که عفو و گذشت جزو آموزه 
فرهنگ  کرد:  تصریح  است،  فرهنگ جوانمردی  های 
و  دارد  طولانی  ای  سابقه  ایران  و  اسلام  در  گذشت 
ایرانیان از دیرباز معروف به مهربانی، گذشت، جوانمردی 
و بخشش بوده اند.وی با تاکید بر این که مراقب باشیم 
فرهنگ گذشت را از دست ندهیم، خاطرنشان کرد: آموزه 
های اسلام با اخلاق ایرانی سازگار است و به همین دلیل 
ایرانیان پیش از همه با فرهنگ اهل بیت)ع( مانوس شدند.

معاون قوه قضاییه افزود: مهار خشم از واجبات است 
که رعایت نکردن این مساله منجربه زیان ما شده و جامعه 

انسجام خود را از دست می دهد.
وی به آثار صبر و گذشت اشاره و بیان کرد: بین مردم 
صلح و سازش ایجاد کنیم تا گذشت کنند، به شرطی که 

طرف مقابل حاضر به توبه و اصلاح رفتارهای خود باشد.
وی ادامه داد: در این زمینه حساب گردن کشانی که 
اگر در حقشان گذشت شود و دوباره به دیگران ظلم می 

کنند، جداست و رعایت بخشش و گذشت برای افراد 
عادی است.صادقی اضافه کرد: مسائل مربوط به گردن 
کشان سیاسی و اقتصادی که روز به روز ظلم ها را توسعه 

می دهند، باید پیگیری شده تا ادب شوند.
وی با تاکید بر این که اصلاح گری باید همراه با قسط 
و عدل باشد، گفت: نباید اجازه دهیم طرفین دعوا به خاطر 
چند ریال به جان هم بیفتند، باید بدهکاران غیرعمد را 

کمک کنیم که این مساله جزو بهترین کارهاست.
وی با اشاره به این که هیچ عملی بین مستحبات 
از اصلاح بین مردم بالاتر نیست، تاکید کرد: بر کسانی 
که در این زمینه ها فعالیت می کنند ارج بنهیم و این 
فرهنگ را تروج کنیم تا سال به سال بر خیران، مصلحان 

و عفوکنندگان افزوده شود.
معاون قوه قضاییه گفت: شجاعت، مهربانی، اقتدار و 
صبر از ویژگی های دستگاه قضایی نمونه است و این 
دستگاه با بزرگان سیاسی خلافکار و بزرگان اقتصادی 
که فساد فی الارض کرده اند، برخورد کرده و با ضعیفان 

مهربانی می کند.

معاون فرهنگی قوه قضاییه: 

سالانه ۸00 هزار پرونده قضایی منجربه سازش می شود 

سخنگوی وزارت کشور با تشریح ویژگی های لایحه قانون جامع انتخابات گفت: در 
این لایحه، قوانین پراکنده انتخابات تجمیع می شود.

سید سلمان سامانی با اشاره به روند تهیه لایحه قانون جامع انتخابات اظهار 
داشت: این لایحه حاصل تجربیات بیش از 3۷ دوره برگزاری انتخابات و نقطه نظرات 
صاحبنظران و نیز منطبق با سیاست های کلی انتخابات ابلاغی مقام معظم رهبری است.

وی در ادامه افزود: از نکات متمایز این لایحه، فراگیری، شفافیت هزینه های انتخاباتی، 
برگزاری انتخابات الکترونیک و تدوین مجازات های متناسب با جرایم انتخاباتی است.

سخنگوی وزارت کشور درباره دلایل و ضرورت تدوین قانون جامع انتخابات گفت: نبود 
انسجام در قوانین انتخاباتی و پراکندگی گسترده در عرصه قوانین و مقرّرات همچنین 
فقدان وحدت رویه در فرآیندهای اصلی انتخابات مختلف از جمله نحوه تشکیل و 
ترکیب هیات های اجرایی و حیطه اختیارات آنها، نحوه حضور نمایندگان نامزدها در 
شعب اخذ رای، سیستم رای گیری سنتی و وجود خلاء قانونی در خصوص بکارگیری 
فناوری های نوین در برگزاری انتخابات از دلایل اصلی تدوین این لایحه بشمار می روند.

سامانی اضافه کرد: همچنین فقدان نظام مالی شفاف و دقیق در فعالیت های 
تبلیغاتی نامزدهای انتخابات و وجود ابهامات در شرایط عمومی و اختصاصی داوطلبان 
انتخابات ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و شوراها، عدم شفافیت مواد 
قانونی مرتبط با تبلیغات انتخابات و نبود قانون و ضوابط لازم در زمینه به کارگیری 
شیوه های نوین تبلیغات انتخاباتی، همچنین پیش بینی مجازات هایی موثر و پیشگیرانه 
در برخورد با جرائم انتخاباتی و متخلفان از دیگر دلایل مهم ضرورت تهیه قانون جامع 
انتخابات است.وی درباره ویژگی های لایحه قانون جامع انتخابات گفت: لایحه قانون 
جامع انتخابات با توجه به سیاست های کلی انتخابات بازنگری و اصلاح شده است که 
موجب رفع نواقص انتخابات های گذشته می شود.قائم مقام وزیر کشور در امور مجلس 

و هماهنگی استان ها تاکید کرد: در لایحه جامع انتخابات مجموعه قوانین انتخابات 
ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و شورای اسلامی شهر و روستا به منظور 
سامان بخشیدن به قوانین پراکنده در عرصه انتخابات با یکدیگر تجمیع شده است.

سامانی تغییر ترکیب هیات اجرایی مرکزی انتخابات را از نقاط قوت این لایحه بر 
اساس توجه ویژه به نقش احزاب و رسانه ها و وکلای دادگستری عنوان کرد و افزود: 
در این لایحه برای سیاست گذاری کلان انتخابات، هیات اجرایی مرکزی انتخابات با 
ترکیب وزیر کشور به عنوان رئیس هیئت، وزیر اطلاعات، دادستان کل کشور، یک نفر 
از دبیران کل احزاب به انتخاب خانه احزاب، یک نفر از اعضای کانون وکلا به انتخاب 
اتحادیه سراسری کانونهای وکلای دادگستری، یک نفر از مدیران مسئول مطبوعات و 
خبرگزاری ها به انتخاب خودشان و یک نفر به عنوان نماینده تشکل های مردم نهاد 
پیش بینی شده است.وی درباره نحوه اجرای بند ۱۱ سیاست کلی انتخابات مبنی بر 
نظارت شورای نگهبان در انتخابات تصریح کرد: در لایحه قانون جامع انتخابات آمده 
است که نظارت بر فرآیند ها، ابعاد و مراحل انتخابات به جز انتخابات شورای اسلامی 
شهر و روستا به  نحوی که در این قانون تعریف شده و توسط وزارت کشور به مورد 
اجرا گذاشته می شود بر عهده شورای نگهبان است.سخنگوی وزارت کشور ادامه داد: 
همچنین در لایحه مذکور تاکید شده که هرگونه اظهار نظر از سوی شورای نگهبان 
در مقام نظارت تنها بر نحوه اعمال قانون حاضر توسط مجری انتخابات است و باید 
مستند به عدول یا تخطی مجری از فرایندها، ابعاد و مراحل قانونی پس از استماع نظر 
و مشاهده مستندات وزارت کشور باشد.سامانی شفاف سازی و قانونمند کردن منابع 
مالی فعالیت ها و تبلیغات انتخاباتی داوطلبان در کلیه انتخابات را از دیگر ویژگی های 
این لایحه عنوان کرد و گفت: شفاف سازی هزینه های مالی انتخابات و منابع مجاز و 
غیرمجاز برای تبلیغات انتخاباتی در مواد لایحه قانون جامع انتخابات احصاء شده است.

سخنگوی وزارت کشورتشریح کرد

ویژگی های لایحه قانون جامع انتخابات

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
 FATF شورای اسلامی در پاسخ به سوال ایرنا که سرانجام
چه خواهد شد، گفت: تکلیف این کنوانسیون ها یک ماه 

دیگر روشن خواهد شد. 
حشمت الله فلاحت پیشه افزود: تصمیم گیری در 
خصوص این کنوانسیون ها در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام خواهد بود.  لوایح مرتبط با کارگروه ویژه اقدام مالی 
)FATF( برای استاندارد سازی و ساماندهی نظام بانکی 
و ارتباط بانک های ایران با بانک ها و موسسات مالی 
دنیاست. گروه ویژه اقدام مالی یک نهاد فراملی ناظر بر 
مقررات و قوانین کشورهای مختلف برای سنجش میزان 
کارایی آن ها در مبارزه با پولشویی است. نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی روز یکشنبه ۱5 مهر ۱39۷ با الحاق دولت 

جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون بین المللی مقابله با 
تامین مالی تروریسم )CFT( موافقت کردند. این لایحه 
شامل یک مقدمه، ۲8 ماده و یک پیوست است و بر اساس 
آن جمهوری اسلامی ایران الحاق به کنوانسیون بین المللی 
مقابله با تامین مالی تروریسم را با شروطی پذیرفت. لوایح 
مرتبط با کارگروه ویژه اقدام مالی )FATF( برای استاندارد 
سازی و ساماندهی نظام بانکی و ارتباط بانک های ایران با 
بانک ها و موسسات مالی دنیاست. از سوی دیگر در آبانماه 
امسال ، شورای نگهبان لایحه الحاق ایران را به کنوانسیون 
مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( خلاف شرع و قانون 
اساسی و مبهم دانست و آن را تایید نکرد. رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در 
خصوص SPV که قرار بود به عنوان تبادل مالی از سوی 

اروپا ایجاد شود نیز گفت: طرف مقابل در این زمینه خیلی 
وقت گذارنی کرده است و باید راه های جایگزین را در این 
زمینه مد نظر داشت. فلاحت پیشه در خصوص توسعه 
همکاری تجاری ایران و عراق نیز گفت: طی 9 ماه گذشته 
بالاترین رشد تجارت با عراق از سوی بازرگانان ایرانی صورت 
گرفته است. وی ابراز امیدواری کرد: اگر این روند با حمایت 
دولت انجام شود تا سال آینده رشد 50 درصدی در ماه 
های آینده محقق می شود. رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در خصوص مرز 
خسروی نیز گفت : در این زمینه دیدارهای میدانی از مرز 
خسروی در ایران و عراق انجام شد و حتی استحکامات 
ویران شده داعش نیز مشاهده شد و هیچ گونه ناامنی در 

این زمینه وجود ندارد و داعش در عراق تمام شده است. 

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس خبرداد

تعیین تکلیف کنوانسیون های مرتبط باFATF تا یکماه آینده

مجید تولایی

تیمور علی عسکری
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اقتصادی

معاون وزیر صنعت: 

خودروسازاننیازمندبرنامهپنجساله
برایتولیدهستند

معاون طرح و توسعه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: خودروسازان نیازمند برنامه 
حداقل پنج ساله هستند تا بتوانند روال مشخصی را در تولید محصول در شرکت های 

خود پیاده کنند. 
»سعید زرندی« اظهار داشت: رویکرد وزارت صنعت، نگاه حمایتی از قطعه سازان است 
و خودروسازان برای بومی سازی و ارتقای داخلی سازی باید به استفاده از ظرفیت های 

بخش خصوصی رجوع کنند.
وی یادآور شد: رشد بیش از 100 درصدی هزینه ها بویژه محصولات فلزی، پتروشیمی 
و الکترونیکی، هزینه های خودروسازان را افزایش داده، اما از آنجایی که خودرو کالایی 

حساس است، باید نگاه محوری در این خصوص داشته باشیم.
وی فضای کنونی اقتصادی را »خاص« توصیف کرد که باید ابتدا این شرایط را پشت 
سر بگذاریم، اما در عین حال باید از این فرصت برای بومی سازی و ارتقای داخلی سازی 

بهره گیری کنیم.
معاون طرح و توسعه وزارت صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این که برخی تامین 
نقدینگی برای خودروسازان را در شرایط کنونی پیشنهاد می کنند، گفت: این وزارتخانه 
برای خودروسازان و همه شرکت هایی که دولت در آنها سهام دارد، سرمایه در گردش در 

نظر نگرفته است.
به گزارش ایرنا، زرندی پیش از این درمورد اجرای طرح رونق تولید در سال گذشته 
گفت: از بهمن ماه امسال با حمایت صندوق توسعه ملی اجرای تبصره 18 قانون بودجه 

97 را در دستور کار قرار خواهیم داد که از طریق سامانه بهین یاب عملیاتی می شود.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: این مهم با اعتبار 10 هزار میلیارد تومانی صندوق 
توسعه ملی، 10 هزار میلیارد تومان منابع داخلی بانک ها و یارانه هزار میلیارد تومانی 
دولت برای صنایع )در مجموع 21 هزار میلیارد تومان( اجرایی می شود که فرآیند آن 

یک ساله خواهد بود.
در تبصره 18 قانون بودجه سال 97 آمده است: با هدف اجرای برنامه اشتغال گسترده 
و مولد با تاکید بر اشتغال جوانان، دانش  آموختگان دانشگاهی، زنان و اشتغال حمایتی، 
به دولت اجازه داده می  شود از یک سری ردیف های اعتباری برای حمایت از طرح های 
تولیدی اشتغال  زا با اولویت بازسازی و نوسازی صنایع، تکمیل و راه  اندازی طرح های 
کشاورزی، صنعتی و معدنی نیمه  تمام بخش خصوصی با پیشرفت فیزیکی بالای 60 
از خوشه های صنعتی،   درصد، اجرای طرح )پروژه(  های صنایع کوچک و حمایت 
بافت های فرسوده و طرح های حمل و نقل عمومی و ریلی، کارورزی جوانان و طرح های 
اشتغال  زایی مناطق مرزی نظیر کوله  بران، گردشگری، صنایع دستی و میراث فرهنگی 

هزینه کند.
پیشتر »رضا رضایی« عضو انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان به ایرنا گفت: 
صنعت قطعه سازی 20 هزار میلیارد تومان از خودروسازان طلبکار است و باید دستکم 
40 درصد آن )معادل هشت هزار میلیارد تومان( پرداخت شود تا به روز رسانی خطوط، 

ظرفیت سازی و تامین کارکنان و کارگران این صنعت میسر شود.
بر اساس آخرین آمارها، آذرماه امسال 38 هزار و 275 دستگاه سواری، 61 دستگاه 
ون، 2 هزار و 949 دستگاه وانت، 148 دستگاه مینی بوس و میدل باس، 12 دستگاه 
اتوبوس و 700 دستگاه کامیونت، کامیون و کشنده در کشور تولید شد که در مقایسه با 

آذرماه پارسال بیش از 71 درصد کاهش داشت.

نقوی حسینی: 

هزینههایروزمرهرانبایداز
صندوقذخیرهارزیبرداشتکرد

نماینده مردم ورامین در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که نباید هزینه های 
روزمره را در هزینه ارزی و از صندوق ذخیره ارزی برداشت کنیم، گفت: برخی که به فکر 
حل مشکلات فعلی کشور هستند کمتر به توسعه متوازن در اسناد میان دستی و پایین 

دستی و در لایحه بودجه توجه می کنند. 
»سیدحسین نقوی حسینی« توجه به توسعه متوازن در کشور در هنگام بررسی لایحه 
بودجه 98 را ضروری دانست و افزود: توسعه متوازن تحت تاثیر سه بخش از اسناد 

عملیاتی و اجرایی کشور قرار دارد.
وی به تشریح سه بخش از اسناد عملیاتی و اجرایی پرداخت و ادامه داد: اسناد بالا 
دستی مانند سیاست های کلی نظام، سیاست های کلان اقتصادی؛ اسناد میان دستی 
مانند برنامه های پنج ساله توسعه که در حال حاضر در برنامه ششم هستیم و در نهایت 
اسناد پایین دستی مانند قوانین عادی و بودجه سنواتی که مجلس تصویب می کند از 

جمله اسناد تاثیر گذار در رسیدن به توسعه متوازن در کشور است.
عضو شورای مرکزی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس تاکید کرد: بنابراین توسعه 
متوازن باید در سه سطح از اسناد عملیاتی و اجرایی دیده شود. در سیاست های کلی 
کشور توسعه متوازن دیده شده و مورد توجه قرار گرفته است. اما در سطوح پایین تر این 
موضوع نادیده گرفته می شود. چون افرادی که درگیر برنامه های میان برد و کوتاه برد 
هستند آنها با شرایط فعلی روبرو هستند و بخشی نگاه می کنند بطوریکه به جای آینده 

به فکر امروز هستند. 
نقوی حسینی به بررسی لایحه بودجه 98 در مجلس اشاره کرد و گفت: با نگاهی 
به لایحه بودجه سال آتی، دولت را موظف کرده تا 34 درصد از درآمد ارزی کشور را به 
صندوق ذخیره ارزی واریز کند اما چون دولت با شرایط تحریم رو به رو است 10 درصد از 
درآمد ارزی را برای واریز به صندوق قطعی است و برای 20 درصد دیگر هزینه می تراشد.
وی تصریح کرد: دولت عنوان می کند که اگر مجلس تصویب کند و اگر رهبر معظم 
انقلاب اجازه بدهند از این 20 درصد بنیه دفاعی و بخش آب و ... را تقویت می کنیم در 

حالی که این موارد باید در بودجه دیده شود.
نماینده مردم ورامین در مجلس ادامه داد: نباید هزینه های روزمره را در هزینه ارزی و از 
صندوق ذخیره برداشت کنیم بنابراین افرادی که در سطوح میانی و پایین کار می کنند 
چون به فکر حل مشکلات فعلی کشور هستند آن توسعه متوازن در اسناد میان دستی و 

پایین دستی از جمله بودجه کمتر مورد توجه قرار می گیرد.
نقوی حسینی ادامه داد: در زمان بررسی لایحه بودجه 98 وزارتخانه ها و دستگاه هایی 
که نتوانسته اند انتظاراتشان را در دولت به نتیجه برسانند، تلاش می کنند در مجلس به 
نوعی مشکلات خود را حل کنند در این شرایط حتما توازن بر هم می خورد که نباید این 

اقدام صورت بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: گاهی اوقات نگاه بخشی در مواردی غیر قابل اجتناب است حتی 
اگر همه افرادی که بودجه را در کمیسیون تلفیق، دولت و در مجلس بخواهند توجهی به 
شرایط موجود نکنند قطعا دچار مشکل می شویم. برای مثال تامین کالاهای اساسی 

ضروری است و دولت باید ارز 4200 تومانی برای آن در نظر بگیرد.
ناپذیر انصافا  از این بخش های اجتناب  اما غیر  نقوی حسینی خاطرنشان کرد: 

کمیسیون تلفیق، دولت و مجلس باید نگاهش به توسعه متوازن باشد.

وجود یک مرجع رسمی و پرهیز از موازی کاری در گردآوری و اعلام 
آمار رسمی کشور امری ضروری و شایسته است و به باور کارشناسان 

موانعی بر سر راه تحقق این امر وجود دارد که باید رفع شود. 
در اکثر کشورهای دنیا و به ویژه در جهان توسعه یافته یک مرکز 
رسمی آمار وجود دارد و کلیه دستگاه های این کشورها با استناد به 

آن اقدام به برنامه ریزی می کنند.
اما وجود یک مرجع رسمی تهیه آمار برای کل یک کشور زمانی 
وجود  زمینه  این  در  مشخص  قانونی  هم  که  است  تصور  قابل 
داشته باشد و هم بین نهادها و دستگاه های مختلف بالاترین حد 

هماهنگی و همکاری بین بخشی وجود داشته باشد.
اگر در کشوری این شاخص ضعیف باشد و مرکز گردآوری اطلاعات 
نتواند و یا نخواهد در زمان مناسب اطلاعات و آمار مناسب مورد نیاز 
دستگاه های مختلف را در اختیار آنها قرار دهد بدون شک امکان 
هر گونه برنامه ریزی کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت با مشکل 

مواجه خواهد شد.
مناقشه مرکز ملی آمار و بانک مرکزی در روزهای اخیر نیز از این 
امر ناشی می شود. البته این مناقشه سابقه طولانی دارد و امر تازه 
ای نیست. از یک طرف مرکز آمار به عنوان مرجع رسمی تولید و 
انتشار آمار بر این امر پافشاری می کند که تنها این مرکز است که باید 
آمارهای رسمی و به ویژه تخصصی را تولید و منتشر کند، از سوی 
دیگر بانک مرکزی نیز معتقد است که بر اساس قانون حق تولید و 

انتشار آمار در حوزه تخصصی خود به ویژه اعلام نرخ تورم را دارد.
*تاریخچه آمار و آمارگیری در ایران

بنا بر نظر و دیدگاه مورخان و کارشناسان حوزه آمار، آنچه که امروزه 
به عنوان آمار مشاهده می کنیم محصول دنیای مدرن و تشکیل 
دولت مدرن است. بنابر این از عمر گردآوری و کاربرد آمار به شکل 
امروزی زمان زیادی نمی گذرد و در ایران به شروع دوران پهلوی اول 

باز می گردد.
طبق نظر متخصصان و مورخان، پس از شکل گیری دولت مدرن 
در ایران گردآوری داده های گوناگون در مقیاس »سراسری« صورت 
می گرفت تا از این طریق دولت بتواند به ایفای کارکردهای و وظایف 
خود مانند راه اندازی آموزش عمومی، ارائۀ خدمات بهداشتی و … به 

نحو شایسته ای بپردازد. 
در سال 1303 آیین نامه ای به تصویب رسید و در این آیین نامه 
بخش مسوول آمار و وظایف آن مشخص شد. بر اساس این مصوبه 
مسوولیت جمع آوری و متمرکز کردن آمارهای مورد نیاز به عهدۀ 
قانون  اولین   1318 سال  خرداد  در  شد.  گذاشته  کشور  وزارت 
سرشماری در مجلس شورای ملی به تصویب رسید. در اجرای این 
قانون، سرشماری نفوس از دهم اسفندماه همان سال در شهر تهران 
و در سال 1319 و 1320 در 33 شهر کشور به  تدریج به اجرا درآمد. 
در اسفند 1331 سازمان همکاری آمار عمومی تشکیل شد و در 

فروردین 1332 قانون آمار و سرشماری به تصویب رسید. در این سال 
ادارۀ آمار و سرشماری از ادارۀ کل آمار و ثبت احوال، منتزع شد و به 
سازمان همکاری آمار عمومی پیوست. بدین ترتیب برای اولین بار 
سازمانی که منحصراً وظیفۀ جمع آوری آمار را به عهده داشت، به 
وجود آمد که در سال 1334 به ادارۀ آمار عمومی، وابسته به وزارت 
کشور، تغییر نام یافت و این اداره در سال 1335 اولین سرشماری 

عمومی نفوس را در کل کشور به اجرا درآورد. 
مرحلۀ  وارد  آماری  فعالیت های  عمومی،  آمار  ادارۀ  تأسیس  با 
حوزه های  در  آماری  گوناگون  طرح های  به تدریج  و  شد  جدیدی 
آمارگیری  جمله:  از  شد؛  برگزار  اقتصادی  اجتماعی-  مختلف 
سال  در  نفوس  نمونه ای  آمارگیری   ،1339 سال  در  کشاورزی 
بودجۀ  آمارگیری  و   1342 سال  در  صنعتی  سرشماری   ،1342
خانوار در سال 1342٫نیاز روزافزون دستگاه های برنامه ریزی کشور 
به آمار و اطلاعات و ضرورت همکاری بسیار نزدیک سازمان اصلی 
تولیدکنندۀ آمار با دستگاه برنامه ریزی موجب شد تا براساس قانون 
1344، ادارۀ آمار عمومی از وزارت کشور جدا شود و با نام مرکز آمار 

ایران به سازمان برنامه و بودجه بپیوندند. 
دولت  کلان  تشکیلات  در  ایران  آمار  مرکز  جایگاه  اکنون  هم 
جمهوری اسلامی ایران، در قالب مؤسسه دولتی و وابسته به سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشورتعریف  شده  است. علاوه  بر آن، مرکز 
آمارایران دارای جایگاه قانونی دیگری نیز با عنوان دبیرخانه شورای 
 عالی آمار )بالاترین مرجع سیاست گذاری در زمینه آمارهای رسمی 

درکشور( به منظور ایجاد هماهنگی و هدایت نظام آماری کشور 
 می باشد.

* ابهام در قانون، زمینه ساز مناقشه
در جلسه کمیسیون تخصصی شورای عالی آمار که روز دوشنبه ١٧ 
دی ماه برگزار شد، مصوبه ای برای پایان دادن به موازی کاری در 
تولید و انتشار آمار انجام شد. در این مصوبه امده است: 1( حذف 
موازی کاری در “تولید و انتشار آمار های رسمی شاخص های قیمت 
و حساب های ملی “ به اتفاق آرا تایید شد. 2( شاخص های قیمت 
و حساب های ملی، آمار های تخصصی بانک مرکزی )موضوع بند 
پ. ماده ١٠ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور( نیستند 
و بانک مذکور نباید نسبت به تولید و انتشار آن اقدام کند. 3( مرکز 
آمار ایران دستگاه اجرایی اختصاصی تولید و انتشار آمار های رسمی 
شاخص های قیمت و حساب های ملی کشور است. با این حال پس 
از این جلسه طولی نکشید که بانک مرکزی طی واکنشی اعلام کرد 
که همچنان به تولید و انتشار آمار در چارچوب وظایف قانونی خود 

ادامه خواهد داد.
طبق ماده 10 احکام دائمی برنامه های توسعه کشور:

 »به منظور یکپارچه  سازی، ساماندهی و رفع موازی کاری در نظام 
آماری کشور:

الف. مرکز آمار ایران مرجع رسمی تهیه، اعلام و انتشار آمارهای 
رسمی کشور است.

ب. مرکز آمار ایران با همکاری دستگاه  های اجرایی نسبت به 

تهیه برنامه ملی آماری کشور مبتنی بر فناوری های نوین با رعایت 
استانداردها و ضوابط تولید و انتشار آمارهای رسمی، استقرار نظام 
آمارهای ثبتی و استقرار و تغذیه مستمر پایگاه اطلاعات آماری کشور 

اقدام کند.
پ. دستگاه های اجرایی مانند بانک مرکزی مکلف اند در حدود 
وظایف قانونی خود و در چهارچوب ضوابط و استانداردهای شورای 
عالی آمار ایران، آمار تخصصی حوزه های مربوط به خود را تولید و 
اعلام کنند. در این صورت، آمار منتشره، آمار تخصصی رسمی 

است.«
بنابر این صاحب نظران بر این باورند که بخشی از این مناقشه 
ناشی از ابهامی است که در قانون وجود دارد. از یک طرف قانون 
برای رفع موازی کاری در تهیه آمار، مرکز ملی آمار کشور را مرجع 
رسمی تهیه، اعلام و انتشار آمار می داند و از سوی دیگر به نهادی 
مثل بانک مرکزی اجازه تهیه و اعلام آمار تخصصی مربوط به حوزه 
مسوولیت خود را نیز داده است. اما به صورت مصداقی مشخص 
نکرده است که برای مثال برآورد و اعلام نرخ تورم در حوزه تخصص 

بانک مرکزی قرار دارد یا خیر. 
در این مورد »جواد حسین زاده« معاون مرکز آمار در گفت وگویی 
گفته است: آمار مربوط به تورم و رشد اقتصادی از آمارهای تخصصی 
بانک مرکزی نیست. و طبق مصوبه شورای عالی آمار دیگر نباید این 
بانک برای انتشار آن اقدام کند، در غیر این صورت بر خلاف آن عمل 
کرده است.  نکته ای که مورد توجه کارشناسان قرار دارد این است 
که آیا مصوبه شورای عالی آمار می تواند برای مشخص کردن حد و 
حدود یک تبصره قانونی کافی باشد، یا این امر نیازمند اصلاح حود 

قانون است.
* هزینه های موازی کاری در تولید و نشر آمار

همواره  آماری  های  موازی کاری  که  باورند  این  بر  کارشناسان 
هزینه های سنگینی با خود به همراه داشته و خواهد داشت. بین آمار 
و حاکمیت خوب رابطه مستقیمی وجود دارد. بنابر این اگر موازی 
کاری ها منجر به شک و تردید جامعه نسبت به آمار گردد و اعتماد 
به نهادهای مختلف تضعیف شود و یا از بین برود ، اساساً شفافیت 
و پاسخگویی دستگاه های مختلف زیر سوال خواهد رفت. تضعیف 
اعتماد عمومی به آمار به عنوان زیرساخت اصلی برنامه ریزی دولت 

پیامدهای مخربی در پی خواهد داشت. 
کمترین پیامد آن می تواند سرگردانی مسوولین و برنامه ریزان و 
سیاست گذاران باشد. در حالتی که همزمان آمارهای مختلفی در 
مورد موضوعی خاص مانند تورم از سوی بیش از یک مرجع اعلام 
می شود و مهمتر از آن اینکه بین آمارهای اعلامی تفاوت معناداری 
وجود داشته باشد سیاست گذار نمی داند که باید بر مبنای کدام 
برنامه ریزی کند. این امر در مورد سرمایه گذاران خارجی نیز صادق 

است.

وجود یک مرجع رسمی برای اعلام آمارضروری است

دوگانگی آمار و هزینه های سنگین موازی کاری

یک اقتصاددان گفت :یکی از مشکوک ترین اقدامات در وزارت نفت 
صورت می گیرد، در شرایطی که  اقتصاد ملی از سویی با فشارهای 
و  است  روبه رو  بحران ها  شدیدترین  با  دیگر   سوی  از  و  تحریمی 
گزارش های رسمی تحریم کنندگان نیز حاکی است که هدف تشدید 
تحریم ها تا مرز توقف تولید نفت ایران است، در این شرایط موجی با 
عنوان برون سپاری و خصوصی سازی در حیطه نفت به راه افتاده است 
که یک موج حاکمیت زدایی خطرناکی را دنبال می کند، بنده صمیمانه 
و مشوقانه به نهادهای نظارتی کشور در این زمینه هشدار می دهم که 
تحرکات تحت عنوان برون سپاری نفتی را به اعتبار شرایط تاریخی در 
دستور کار خود قرار دهند. فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه 
دین و اقتصاد که به مناسبت سالگرد درگذشت میرزا تقی خان امیرکبیر 
با موضوع » چرخه های شوم تاریخ و توسعه نیافتگی در ایران« برگزار 
شد، گفت: به نظر می رسد اگر بخواهم در نهایت اجمال تصویری از 
مساله بدهیم آن تصویر ناظر  بر جستجو برای یافتن پاسخ های درخو به 
2 سوال راهبردی است. یک سوال این است که چرا ترتیبات نهادی ما 
در طول تاریخ  کم و بیش از  اقداماتی که مضمون ضدتوسعه ای دارند 
حمایت و پشتیبانی خارق العاده دارند اما در برابر اقدامات اصلاحی 
بیستر تمایل به کارشکنی و مانع تراشی دارند؟ گرچه در طول تاریخ 
همیشه حاملان شخصی خود را پیدا می کند اما به نظر می رسد که 
قوایی فرارتر از قوای افراد این قفل شدن به مسیر را پیدا می کند. وی 
ادامه داد: سوال دیگر  اینکه چرا علیرغم همه مقاومت های نهادی 
و بهبود وجود دارد تحت یک شرایط خاص  برابر اصلاحات  که در 
تاریخی اصلاح گران اندکی این مجال را پیدا می کنند که جلوه هایی 
از چشم اندازهای دستاوردهای رویکرد اصلاحی را به نمایش بگذارند، 
با وجود اینکه رویکردهای اصلاحی تجربه شده به ویژه در تاریخ مثلا 
یکی، دو قرن گذشته ایران دستاوردهای عملی بسیار خارق العاده ای 
داشته اند اما علی رغم این دستاوردها باز هم در برابر مقاومت های 
ریشه دار نهادی در برابر اصلاح نمی توانند دوام بیاورند، خوش می  
درخشند اما دولت مستعجل هستند؟ به نظر جامعه ما نیازمند دارد 
تا کارهای بایسته در این زمینه انجام و پاسخ های در خور آن را بیابند. 
استاد دانشگاه علامه طباطبایی تصریح کرد: فکر می کنم به طرز 
بی سابقه ای در ایام کنونی هم نیازمند داشتن پاسخ های روشن در 
این زمینه هستیم، در شرایط تاریخی کنونی آنچه همه ما مشاهده 
می کنیم و منظور بنده از همه ما  اجزاء ساختار قدرت را هم شامل 
می شود، کشور با انبوهی از بحران ها و گرفتاری ها روبه رو است اما 
فصل  و  حل  برای  لازم  سازمانی  و  اندیشه ای  تهمیدات  و  تدارکات 
کم هزینه و پردستاورد این مسائل به هیچ وجه مشاهده نمی شود و ما 
در حد نصاب نمی بینیم که ماجرا دیده  و چاره ای ارایه شود. رییس 
موسسه دین و اقتصاد با تاکید بر مراجعه به تاریخ در ردگیری مسائل 
کنونی کشور گفـت:  هدف آن است که مراجعه به تاریخ می تواند ما را 
در این زمینه مجهز کند و نشان دهد که شکل و شمایل امروزی اصل 
و مبانی مقاومت در برابر توسعه هم در سطح اندیشه و هم در سطح 

عملی چگونه است. مثلا در سه دهه گذشته یک تبلیغات سازمان 
یافته ای بر علیه طرز اداره اقتصاد کشور در 10 ساله اول انقلاب وجود 
دارد در حالی که وقتی به واقعیت ها از هر زاویه ای مراجعه می شود، 
می بینید ما باید نسبت به آن دوره عمقیق تر فکر کنیم و درس بگیریم 
که در آن شرایط که هشت سال از 10 سال آن در جنگ سپری شد، 
چگونه بوده که هم رفاه عمومی بیشتر ، جایگاه نسبی ما در سطح نظام 
بین الملل بسیار آبرومندانه تر ، پیوند بین دولت و مردم خیلی نزدیک تر، 
فساد  خیلی کمتر، .... بوده است.  این اقتصاددان افزود: در شرایط 
کنونی که به اعتبار آنچه در گذشته  هم بیان کرده ام، ما در معرض خطر 
بازگشت یک موج شدیدتر رکودتورمی هستیم، مقایسه داده های آن 
دوران با امروز از نظر رفاه عمومی  بعضا بسیار تکان دهنده و نیازمند 
تامل های ژرف کاوانه ای است این چه اداره ای است که می خواهد 
ذهن ما را نسبت به واقعیت هایی که با گوشت و پوست خود حس 
کردیم را دستکاری کند. در این ردگیری تاریخی مشاهده کردیم در 
سال 1367 که آخرین سال جنگ و بدترین فشار بیرونی را تحمل 
می کردیم همچنین کاهش قیمت نفت و فشارهای مافوق طاقت بر 
علیه اقتصاد ایران در آن دوره روبرو بوده ، گزارش های رسمی بانک 
مرکزی حاکی است که خانوارهای ایرانی در آن سال به طور  متوسط 
122 کیلو گوشت قرمز مصرف می کردند و در دوره بعد از جنگ و به 
اسم تعدیل ساختاری وقتی که برنامه های جدید در دستور کار قرار 
گرفت این گزارش ها نشان داد که از سال 68 تا 72 تقریبا 44 کیلو 
سرانه گوشت مصرفی خانوارهای ایرانی کاهش یافته است و این مسیر 
همین طور استمرار داشته و شما می توانید رد آن را تا امروز هم دنبال 
کنید. مومنی تصریح کرد: گزارش های رسمی حکایت دارد که ما در 
سال 1383 از 122 کیلو مصرف گوشت قرمز به 60 کیلو مصرف و 
در سال 1391 به 41 کیلو رسیده ایم، این یعنی یک سقوط در یکی 
از حیاتی ترین عرصه های نیاز اساسی مردم، البته همین روند در مورد 
گوشت سفید، کره، ... نیز عینا تکرار شده و بعضا هم خیلی تکان 
دهنده است. اما در این وسط خیلی صحبت می شود که این کارها 
برای مردم شده است. بنابراین ما نیاز داریم به تلقی خود از مردم 
نگاهی داشته باشیم، تعریف ما از مردم چیست؟ خدمت ما به کدام 
مردم بوده؟  این استاد دانشگاه با بیان اینکه گزارش مرکز آمار نشان 
می دهد که از سال 69 تا 73 واردات کالاهای لوکس و تجملی 53 برابر 
افزایش یافته است، افزود: معمولا  ما در اقتصاد تغییرات مثلا 3، 5 یا 
10 درصد را دنبال می کنیم اما شاهدیم در این دوران کوتاه واردات این 
کالاها 53 برابر شده اما نیازهای اساسی مردم روند غیرمتعارف کاهنده 
و بحران ساز را دنبال می کند. با کدام تلقی از مردم این جهت گیری و 

کارنامه متفاوت را نشان داده می شود.
*مافیای رسانه ای برای جهش نرخ ارز در سال آینده بذرپاشی 

می کند
مومنی خاطرنشان کرد: عینا این مساله در مورد ماجرای نرخ ارز 
نیز قابل ردگیری است، در مقاله تاریخی دکتر شاکری با استناد به 

گزارش های رسمی طی سه دهه گذشته سیاست افزایش نرخ ارز 
و میدان دادن به بانک های خصوصی و تخصیص رانت خلق پول از 
هیچ توسط این بانک ها بیشترین قدرت توضیح دهنگی درباره رشد 
نقدینگی و رشد تورم را داشته است. اما  مافیای رسانه ای موجود در 
ایران تلاش می کند تا نشان دهند این دو مورد تاثیر در گرفتاری های 
ایران نداشته است و علائم محسوسی از جهت گیری های این سیستم 
مافیای رسانه ای وجود دارد برای بذرپاشی دوباره در جهت ترغیب نظام 

تصمیم گیری برای جهش نرخ ارز در سال آینده.
وی گفت: یک سر این موضوع تلاش این گروه و منافع آنهاست و یک 
سری آن این است که چرا دولت و مجلس معمولا بیشتر به توصیه های 
شناخت   طریق  از  که  است  چیزهایی  اینها  می کنند؟  توجه  آنها 
منطق های رفتاری بنیادی تاریخی، می توان مابه ازای امروزی نیز پیدا 
کرد. این اقتصاددان در مورد تصمیم حذف چهار صفر از پول ملی 
گفت: چرا در حالی که بخش بزرگی از حاکمیت دولت در بازار سرمایه 
و پول در حال از بین رفتن است و گزارش رسمی بانک مرکزی می گوید 
به خاطر سهل انگاری در بانک هاخصوصی و نقش سیاست دستکاری 
قیمت های کلیدی 70 درصد کل نقدینگی کشور طی 5 سال اخیر به 
وجود آمده و در شرایطی که این بحران ها و تهدیدها وجود دارد یک 
دفعه در این شرایط ملتهب که چشم اندازهای ناشی از تحریم ها به آن 

اضافه می شود، بحث حذف 4 صفر از پول ملی مطرح می شود؟
مومنی افزود: بعد که گزارش های کارشناسان ارایه می شود مبنی 
بر اینکه این اقدام نمایشی و صوری است مقام رسمی بانک مرکزی  
اعلام می کند که می دانیم این اقدام هیچ فایده ای ندارد اما ایشان 
پاسخ نمی دهند که چرا در حالیکه می دانید این کار سودی ندارد در 
این شرایط خطیر و پیچیده می خواهید وقت دولت و مجلس را درگیر 
این موضوع کنید؟  ذهن خود را درگیر می کنید تا از چه چیزهایی 
غافل شوید؟ به چه کسانی نفع و به چه کسانی ضرر می رساند؟ چرا 
بانک مرکزی عنوان خلافکارانه اضافه برداشت بانک های خصوصی از 
بانک مرکزی را به وام تغییر داد؟ چرا جریمه 34 درصد اضافه برداشت 
بانک ها تبدیل به پرداخت سود 18 درصدی به بانک مرکزی شد؟ در 

این ماجراها چه کسی  در خدمت چه کسی است؟
رییس موسسه دین و اقتصاد با اشاره به عدم شفافیت در تخصیص 
منابع ارزی گفت: چرا علارغم تصریح رییس جمهور محترم مبنی بر 
ضرورت اعلام شفاف اسامی بنگاه های دریافت کننده ارز متاسفانه 
عدم  این  از  است  شده  متوقف  روند  این  دوباره  امسال  شهریور  از 
شفافیت ها چه کسانی نفع می برند؟ و پنهان شدن عنوان چه کسانی 
به نفع چه کسانی و به ضرر چه کسانی است؟ بنابراین در شرایط کنونی 

یک هوشمندی بسیار سطح بالا از ناحیه جامعه مدنی نیاز است.
وی ادامه داد: در اسامی قبلی که منتشر شده بود کسانی افشا 
شدند که به اسم تولید ملی محصولات کاملا ساخته شده  از خارج 
را می آورند و از معافیت های تولید بر خوردار می شوند. جالب آنکه 
عده ای به این افرادی که مونتاژکاری فاسد، ضدتوسعه ای و ضدمردمی 

را انجام می دهند جایزه امین الضرب را می دهند. چه خبر است؟ 
وقتی جایزه امین الضرب را در مورد یک واحد رانت جو دادند که به 
اسم تولید به خارجی ها بازارسازی می کند، وابستگی  کشور به خارج 
را تعمیق می کند یادم افتاد که چند سال پیش به یکی از بدنام ترین 
بانک های خصوصی از شدت خلافکاری و زیر پا گذاشتن قوانین و 
مقررات جایزه ملی بهره وری را داده بوند. مومنی یادآور شد:  درحالیکه 
چند وقت پیش مقام رهبری گفته بودند که این اقلام قاچاق را باید 
آتش زد، چرا به اظهارات بسیار تکان دهنده سرپرست سازمان توسعه 
تجارت در مورد شگرد واردات چی ها در فشار به دولت توجه نمی شود. 
ایشان در نهایت نجابت گفته بودند تحت نام خنثی کردن تحریم ها و 
تسهیل تولید، الان برخی واردکننده های مشکوک اقلام غیرضروی و 
حتی ممنوع را بدون ثبت سفارش در گمرک دپو کرده و با سهل گیری 
همراهی  عبارت  از  ایشان  چرا  و  می دهند  عبور  گمرک  سوی  از 
بخش هایی از دولت استفاده می کند؟ ما  با یک فهم عمیق تاریخی 
می توانیم منطق های بنیادی این رفتارها را شناسایی کنیم. مومنی با 
هشدار نسبت به خصوصی سازی در بخش نفت کشور گفت: یکی از 
مشکوک ترین اقدامات در وزارت نفت صورت می گیرد، در شرایطی 
که  اقتصاد ملی از سویی با فشارهای تحریمی و از سوی دیگر  با 
شدیدترین بحران ها روبه رو است و گزارش های رسمی تحریم کنندگان 
نیز حاکی است که هدف تشدید تحریم ها تا مرز توقف تولید نفت ایران 
است، در این شرایط موجی با عنوان برون سپاری و خصوصی سازی در 
حیطه نفت به راه افتاده است که یک موج حاکمیت زدایی خطرناکی 
را دنبال می کند، بنده صمیمانه و مشوقانه به نهادهای نظارتی کشور 
در این زمینه هشدار می دهم که تحرکات تحت عنوان برون سپاری 
نفتی را به اعتبار شرایط تاریخی در دستور کار خود قرار دهند. وی 
ادامه داد: همچنین برای به هم ریختن دانشگاه صنعت نفت آبادان 
که یکی از خوشنام ترین و باکیفیت ترین مراکز آموزش عالی کشور 
است، در لابه لای یکی از تبصره های بودجه سال 98 یک تصمیم در 
مورد نظام آموزش عالی می گیرند که از این عدم شفافیت و آشفتگی ها 
بوی خوش به مشام نمی رسد و در این زمینه امیدواریم هم در وزارت 
علوم هوشیاری بایسته وجود داشته باشد و جلوی این اقدام بدعت آمیز 
گرفته شود هم از نمایندگان مجلس می خواهم کاری که به حیطه 
دیگری مربوط است و به هیچ وجه جنبه یک ساله ندارد در لای تبصره 
های مختلف بودجه اجازه عملیاتی شدن را ندهند چون این اقدامات 

هیچ نسبتی با توسعه کشور ندارد و منشاء آشقتگی است.
 این استاد دانشگاه تصریح کرد: آنچه ما می فهیم این است که 
فرایندهای  شفاف سازی  در  بایسته  و  صادقانه  اهتمام  دولت  اگر 
تصمیم گیری، تخصیصی منابع داشته باشد و به حساب آوردن مردم 
و جلب مشارکت آنها در این فرایندها را مدنظر قرار دهد به یقین در این 
شرایط کشور بسیار کم هزینه تر و پردستاورتر اداره می شود و برای این 
کار نیازمند یک بستر معرفتی هستیم که  از دل مطالعات روش مند 

قابل وصول است.

فرشاد مومنی اقتصاددان:

برونسپاریوخصوصیسازیدرحیطهنفتخطرناکاست

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )اسناد رهنی(
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 444 فرعی از 271 اصلی واقع در 

بخش پنج قم مربوط به پرونده اجرائی کلاسه 139604030011001961
بموجب پرونده اجرایی کلاسه  139604030011001961 ) به شماره بایگانی 
9602049 ( ، له : تعاونی اعتبار ثامن الائمه )ع( ، برعلیه: آقای سیدمحمدهادی 
سبط احمدی ، مستند سند رهنی شماره 24826 مورخ 1392/09/12 تنظیمی 
دفترخانه اسناد رسمی شماره 42 قم ، ششدانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی 444 
فرعی از 271 اصلی واقع در بخش پنج قم بصورت یک ساختمان دو طبقه )زیرزمین 
و همکف( دارای یک جلد سند مالکیت بصورت ششدانگ به شماره چاپی 066064 
که در صفحه 68 دفتر املاک جلد 119 ثبت گردیده و به نشانی : قم- شهرک قدس- 
خیابان هدایت – هدایت 9 – پلاک 29 و 31 متعلق به راهن ، آقای : سیدمحمدهادی 

سبط احمدی و از طریق مزایده به فروش می رسد: 
حدود اربعه ملک مورد مزایده :

شمالا : پی به دیوار به طول 25 متر به شماره 442 فرعی 
شرقا : پی به دیوار به طول 12 متر به خیابان عرض 10 متر 

جنوبا : پی به پی به طول 25 متر به شماره 446 فرعی 
غربا : پی به پی به طول 12 متر به شماره 443 فرعی 

توضیح: عرض خیابان در حال حاضر 15 متر می باشد و با سند تناقض دارد و 
مساحت وضع موجود با سند مالکیت تناقض دارد.

بیمه : ندارد
حقوق ارتفاقی : ندارد

مشخصات ملک: 
مورد مزایده ملکی است که عرصه آن مطابق سند 300 متر مربع و عرصه موجود به 
نظر شهرداری 310/8 مترمربع که به دو قسمت در پروانه شهرداری تفکیک شده و 
هرکدام به متراژ 155/4 مترمربع می باشد. در عرصه فوق الاشاره دو ساختمان مجزا 
همانند هم و هرکدام در دو طبقه )زیرزمین و همکف( بصورت شمالی ساز بصورت 
اسکلت بتنی ، ستون پوترهای بتنی و سقف های تیرچه بلوک اجرا شده و دارای پایان 
کار به شماره های 4/10/4686 مورخ 1385/09/03 بنام خانم مریم هاشمی و 
اعیانی 246 مترمربع و 4/10/4687 مورخ 1385/09/03 بنام خانم مریم هاشمی 
و اعیانی 246 مترمربع بر اساس اسناد ارائه شده از طرف شهرداری و پروانه ساختمان 
اعیانی هرکدام از این دو ساختمان 246 مترمربع که جمعا 492 مترمربع میباشد. 
ضمنا زیرزمین و همکف دارای پذیرایی، آشپزخانه با کابینت کامل و دو اتاق خواب 
همراه سرویس بهداشتی می باشد. سرمایش و گرمایش : برای گرمایش از بخاری 
گازی و سرمایش از کولر آبی و در یکی از واحدها از کولرگازی استفاده و در یکی از 

ساختمان ها لوله کشی رادیاتور انجام شده است. 
راه پله طبقات و حیاط سازی و انشعابات و نمای ساختمان: راه پله طبقات توسط پله 

های سنگی همراه نرده فلزی اجرا شده و هر کدام از ساختمان ها دارای دو انشعاب 
برق و یک انشعاب گاز و یک انشعاب آب می باشد و حیاط سازی به متراژ  84 مترمربع 
با کف سنگی و دیوار آجرنما و نمای یک ساختمان از آجرنما و نمای دیگری سنگی 

می باشد. 
مبلغ ارزیابی ملک مورد مزایده با نظر کارشناس رسمی دادگستری بدین شرح اعلام 

می گردد: 
با عنایت به مراتب فوق الذکر و موقعیت و قدمت ملک ، متراژ عرصه، نوع مصالح 
بکاررفته در ساختمان ، کمیت و کیفیت، کاربری مسکونی، ششدانگ بودن و اصالت 
سند، عرض شارع، ابعاد ملک و با در نظر گرفتن سایر پارامترهای موثر ارزیابی مطابق 

ذیل می باشد: 
ریال  قرار هر مترمربع  45/000/000  از   ، 1. عرصه طبق سند 300 مترمربع 

.................
جمعا به مبلغ 13/500/000/000 ریال 

متر   هر  قرار  از  مترمربع،  شهرداری 10/8  گزارش  به  موجود  اضافی  عرصه   .2
20/000/000 ریال ............. جمعا به مبلغ 216/000/000 ریال

قرار  از  مترمربع  مساحت 492  به  شهرداری  گزارش  به  طبقات  کل  اعیانی   .3
مبلغ  به  جمعا   ...................................... ریال   9/000/000 مترمربع  هر 

4/428/000/000 ریال 
4. حیاط سازی کل دو ساختمان به متراژ 84 مترمربع از قرار هر متر 3/000/000 

......................... جمعا به مبلغ 252/000/000 ریال.
5. انشعابات کل دو ساختمان ......................... جمعا به مبلغ 65/000/000 

ریال 
توضیحا: عرصه ملک مورد مزایده در سند مالکیت صادره از طرف اداره ثبت به 
مساحت 300 مترمربع ذکر شده است و ولکن ملک مذکور در محل و بنا به گزارش 
شهرداری و کارشناس رسمی دادگستری که از محل بازدید نموده است دارای 10/80 

متر اضافه مساحت دارد.
با توجه به موارد فوق جمع کل ارزش ملک به مبلغ 18/556/000/000 ریال 

)هیجده میلیارد و پانصد و پنجاه و شش میلیون ریال( تعیین می گردد.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 ظهر روز یکشنبه مورخ 1397/11/28 
در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه 7 – 
طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم 
انجام می شود. مزایده از مبلغ پایه 18/556/000/000000 ریال )هیجده میلیارد 

و پانصد و پنجاه و شش میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد.
حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در 
ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ 
حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد 

بود . خریداران می بایست مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین 
بانکی یا چک تضمین شده همراه خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه نمایند و در 
صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی 
اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با روز تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، 
مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و 
حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به 
مفاصا حساب دارائی و شهرداری می باشد و مورد مزایده فاقد بیمه می باشد. لازم به ذکر 
است  که انجام کلیه امور سند انتقال اجرائی و رفع تعارضات مذکور بر عهده برنده مزایده 

می باشد و این اداره هیچگونه مسئولیتی در قبال آن ندارد. )م الف 17207(
اداره اجرای اسناد رسمی قم 

---------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011002392/1
بدینوسیله به آقای محمد قراقیه ، نام پدر : خلیل ، تاریخ تولد: 1347/06/20 ، 
شماره شناسنامه 488، از قم بدهکار سند ازدواج شماره 27 مورخ 1366/02/11 
دفتر ازدواج 23 قم ابلاغ می گردد که خانم صغری موسوی، فرزند ابوالفضل، باستناد 
سند مذکور جهت وصول مهریه به میزان مبلغ  700/000ریال که وفق تبصره یک 
ماده 1082 قانون مدنی به نرخ روز به مبلغ 128/567/839 ریال مقوم گردیده است 
مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه 139704030011002392/1 
)با شماره بایگانی 9702515( در شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی 
شما مندرج در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی 
نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده 18 آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی 
اجرائیه فوق الذکر  در روزنامه  چاپ درج و منتشر می گردد لذا لازم است ظرف مدت 
10 روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است(  نسبت به پرداخت بدهی 
خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق 
مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در یک نوبت منتشر و آگهی 

دیگری جز مزایده )در صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد. )17206( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

---------------------------------
اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه

اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو
اگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 
اول/  1397/09/27هیات  139760316014002448مورخ  شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقدسند رسمی 
مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض 

متقاضی آقای توفیق سعیدی حسن آبادی فرزند فتاح ش ش 1 صادره از اسلام آباد 
غرب در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت55٫94 متر مربع قسمتی از پلاک 
11 و 19 اصلی واقع در کرمانشاه بخش 3 حومه خریداری از زارع صاحب نسق آقای 
ستار رضایی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 
15 روز اگهی میشود در  صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذرسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1397/10/22
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/11/7
فرهاد نوری 
رییس ثبت اسناد واملاک

---------------------------------
اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه

اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو
اگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 
اول/  1397/08/29هیات  139760316014001978مورخ  شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقدسند رسمی 
مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض 
از کرمانشاه در  تلفیع فرزند شاه حسن ش ش 931 صادره  متقاضی آقای نجف 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 112٫38 متر مربع قسمتی از پلاک 47 
اصلی واقع در کرمانشاه بخش 2 حومه به آدرس کرمانشاه خ درود فرامان کهریز پل 
کهنه کوی صدف 7 نبش کوچه خریداری از زارع صاحب نسق آقای شهباز کهریزی 
محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز اگهی 
میشود در  صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  
تسلیم و پس از اخذرسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1397/10/22
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/11/7
فرهاد نوری 
رییس ثبت اسناد واملاک
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وزیر ورزش و جوانان: 

همه باید تیم ملی فوتبال را حمایت کنند 

وزیر ورزش و جوانان با اشاره به لزوم تمرکز همه ظرفیت ها برای موفقیت تیم ملی فوتبال 
درمسابقات قهرمانی جام ملت های آسیا گفت: همه باید تیم ملی را برای قهرمانی در این رقابت 
ها حمایت کنند.  مسعود سلطانی روز پنجشنبه درحاشیه آیین افتتاح آکادمی جودو قم درمجموعه 
ورزشی راحله این استان، در پاسخ به سئوالی درخصوص تشکیل نشدن مجمع فدراسیون فوتبال، 
آن را بی ارتباط با موضوع اجرای قانون منع به کار گیری بازنشستگان دانست و اظهار داشت: دلیل 
تاخیر در تشکیل این مجمع ، درگیر بودن فدراسیون در رابطه با مسابقات قهرمانی فوتبال آسیاست.  
درمسابقات فوتبال جام ملت های آسیا 2019 که به میزبانی امارات درحال برگزاری است، تیم ملی 
فوتبال ایران در گروه چهارم با تیم های عراق، ویتنام و یمن هم گروه است که در نخستین بازی خود 
موفق شد تیم ملی یمن را با نتیجه پنج بر صفر از پیش رو بردارد.  وی در پاسخ به اجرای قانون منع به 
کارگیری بازنشسته ها در وزارت ورزش و جوانان گفت: این قانون اجرا شده و همه مدیران مشمول 
آن کنار رفته اند.  قانون به کارگیری منع به کارگیری بازنشستگان در شهریور ماه امسال در مجلس 
شورای اسلامی تصویب و با تایید شورای نگهبان اجرایی شد.  وزیر ورزش و جوانان همچنین 
درپاسخ به پرسشی پیرامون انتقال امتیاز تیم فوتبال صبای قم به تهران، از این موضوع ابراز  بی 
اطلاعی کرد.  سلطانی همچنین با اشاره به سفر خود به قم و افتتاح آکادمی ورزشی جودو در این 
استان گفت: ورزش های رزمی از جمله رشته های ورزشی هستند که همواره با استقبال فراوان 
قشرهای مختلف مردم مواجه است که افتتاح این سالن در این منطقه محروم می تواند بخش زیای 
از نیازهای این منطقه به زیرساختی ورزشی را مرتفع کند.  وی با بیان اینکه هم اکنون 2 پروژه مهم 
ورزشی با پیشرفت بیش از 90 درصد در قم در حال تکمیل شدن است گفت: استخر جهان پهلوان 
تختی با 92 درصد پیشرفت فیزیکی و مجموعه ورزشی شهدای دروازه ری با بیش از 90 درصد 
پیشرفت فیزیکی از جمله طرح های مهم ورزشی است که تلاش می کنیم تا دهه فجر امسال به 
بهره برداری برسند.  مجموعه ورزشی شهدای دروازه ری متشکل از یک سالن ویژه ورزش های 
باستانی و یک استخر و یک سالن ورزشی با گنجایش 1500 تن است.  استخر تختی در خیابان 
شهید فاطمی قم با اعتبار 30میلیارد ریال توسط بخش خصوصی مراحل نهایی تکمیل و تجهیز را 
در حال سپری کردن است.  سلطانی همچنین در ادامه با اشاره به آخرین روند تخصیص بودجه 
برای تکمیل سالن 4500 نفری در شهرک پردیسان قم نیز گفت: برای تکمیل و تجهیز این سالن 
در بودجه 98 اعتباراتی تخصیص داده شده است که امیدواریم این سالن نیز حداکثر هفته دولت 

سال 99 افتتاح شود. 

مدیرکل ورزش و جوانان ستان قم: 

جانمایی زیرساخت های ورزشی قم عدالت 
محور می شود 

مدیرکل ورزش و جوانان قم با بیان اینکه جانمایی ساخت زیرساخت های ورزشی استان 
تاکنون به خوبی انجام نشده است گفت: تلاش داریم جانمایی ها عدالت محور و بر مبنای 
تراکم جمعیتی انجام شود.  حسن عابدی روز پنجشنبه در آیین افتتاح آکادمی جودوی قم در 
مجموعه ورزشی راحله این شهر، افزود: توجه به این امر در مناطق کمتر برخوردار و مناطق دارای 
تراکم بالا دردستور کار اداره کل ورزش و جوانان است. وی با بیان اینکه در10 ماه گذشته ، 10 
طرح ورزشی با اعتبار 100 میلیارد ریال تکمیل، تجهیز و به بهره برداری رسیده است گفت: تا 
پایان امسال 4 طرح دیگر از جمله 2 باب خانه جوانان در بخش کهک و دستجرد، زمین چمن 
مصنوعی مجموعه ورزشی جانبازان و همچنین زمین چمن ورزشی بخش کهک به بهره برداری 
می رسد. عابدی همچنین با اشاره به روند ساخت سالن ورزشی اختصاصی جودوی قم گفت: 
زمین مجموعه ورزشی راحله با وسعت پنج هزار مترمربع توسط یکی از خیرین در سال 90 به 
اداره کل ورزش و جوانان اهدا شد که تاکنون 3 سالن ورزشی در آن ساخته و در اختیار ورزشکاران 
استان قرار گرفته است. وی ادامه داد: اداره کل ورزش و جوانان تنها اداره قم است که موفق شده 
با بهره گیری از ماده 27 ، چهار طرح ورزشی نیمه کاره را با مشارکت سرمایه گذاران بخش غیر 
دولتی به بهره برداری برساند ضمن اینکه 2 طرح ورزشی دیگر نیز تا پایان امسال جهت تکمیل، 
تجهیز و بهره برداری به بخش خصوصی واگذار می شود. عابدی افزود: استخر مجموعه ورزشی 
جهان پهلوان تختی پس از 10 سال که به مخروبه تبدیل شده بود از طریق ماده 27 و مشارکت 

بخش خصوصی با اعتبار 26 میلیارد ریال روند تکمیل و در دهه فجر امسال افتتاح می شود.

با پایان رقابت 70 کشتی گیر

خانه کشتی قم قهرمان شد
رقابت های باشگاهی سال 1397 لیگ کشتی آزاد رده سنی نوجوانان با قهرمانی استعدادها 
و نخبه های خانه کشتی قم به کار خود پایان داد. به گواه کارشناسان و بر اساس آمار مدال های 
رنگارنگ کسب شده، درخشش قمی ها در میادین داخلی و برون مرزی و همچنین داشتن 
ملی پوشان زیاد در ترکیب تیم های ملی، کشتی یکی از هیات های موفق و شاخص در بین 44 
هیات ورزشی فعال در استان قم محسوب می شود. این هیات ورزشی که به تازگی در بخش بانوان 
نیز با کشتی آلیش زنان فعالیت خود را گسترده تر کرده، در رشته های آزاد، فرنگی و آلیش مردان 
موفقیت های متعددی را در سال های اخیر از میادین کشوری، بین المللی، آسیایی، جام جهانی 
و بازی  های آسیایی برای ورزش قم به ارمغان آورده است. کشتی گیران قم به ویژه در رشته فرنگی 
هر ساله عضو تیم های ملی اعزامی ایران به مسابقات برون مرزی هستند و هر ساله این رشته 
برای ورزش قم مدال های رنگارنگ متعددی از میادین بین المللی، آسیایی و جهانی این رشته 
در تمام رده های سنی به ارمغان آورده و افتخار آفرین بوده است. اما همانگونه که علاقمندان به 
ورزش به ویژه دوست داران رشته کشتی در جریان هستند، فاصله عمیقی بین افتخارات کسب 
شده و دستاوردهای کشتی آزاد قم با کشتی فرنگی وجود دارد و در رقابت برای کسب مدال و 
سهمیه تیم های ملی، فرنگی کاران به مراتب موفق تر از آزادکاران بوده اند. هیات کشتی استان 
قم در تلاش برای ارتقاء جایگاه کشتی آزاد، امسال مسابقات لیگ کشتی آزاد رده های سنی پایه 
را در اولویت قرار داد و این لیگ در رده سنی نوجوانان با عنوان یادواره شهید ابراهیم هادی و با 
حضور استعدادها و نخبه های این رشته در ترکیب هفت تیم باشگاهی برگزار شد. مجموعا تعداد 
70 کشتی گیر در 10 وزن پیکارهای این لیگ برابر یکدیگر به روی تشک رفتند و در رده بندی 
نهایی مسابقات، تیم خانه کشتی موفق به کسب مقام قهرمانی شد، باشگاه پوریای ولی عنوان 

نایب قهرمانی را از آن خود کرد و تیم زنده یاد سلطانی نژاد به مقام سوم دست یافت.

با حضور وزیر ورزش و جوانان؛

خانه جودوی قم افتتاح شد
خانه جودوی استان قم با حضور وزیر ورزش و جوانان افتتاح شد تا جودوی استان قم صاحب 
فضای تخصصی شود. خانه جودو استان قم قبل از ظهر پنج شنبه با حضور  مسعود سلطانی فر وزیر 
ورزش و جوانان و هیئت همراه  افتتاح شد؛ این پروژه در حالی به بهره برداری می رسد که کلنگ 
احداث آن بهار امسال به زمین زده شده بود. مسعود سلطانی فر صبح روزپنجشنبه  به قم سفر کرد 
و با حضور در محل خانه جودوی قم واقع در مجموعه ورزشی راحله، خانه جودو را رسماً افتتاح کرد 
تا استان قم در رشته جودو صاحب فضای تخصصی تمرینی و مسابقاتی شود.  این سالن با هزینه  
20 میلیارد ریالی در مجموعه ورزشی راحله جایگزین پیست اسکیتی شده است که فاقد شرایط 
لازم برای استفاده بوده است. آغاز ساخت این سالن اردیبهشت ماه سال جاری بود و  در حالی با 
سفر وزیر ورزش افتتاح شد که پیش از این قرار بود در دهه مبارک فجر به بهره برداری برسد. بازدید از 
دیگر پروژه های عمرانی حوزه ورزش و جوانان از دیگر برنامه های سفر وزیر ورزش و جوانان به قم بود.

با تساوی مقابل میهمان زنجانی  رقم خورد

سقوط تیم فوتسال الماس قم به لیگ دسته دو 
تیم فوتسال الماس شهر قم، پنجشنبه شب در چارچوب رقابت های هفته شانزدهم لیگ 
دسته اول فوتسال باشگاه های کشور با تساوی مقابل میهمان زنجانی خود، دو هفته پیش از 
پایان این رقابت ها، سقوط خود به لیگ دسته دوم را قطعی کرد.  تیم فوتسال الماس شهر قم 
در دیداری خانگی در لیگ دسته اول کشور میزبان تیم خالص سازان زنجان بود که این بازی با 
نتیجه یک بر یک به پایان رسید. پیروزی بر حریف زنجانی و شکست هبلکس مشهد رده هشتمی 
توسط نفت امیدیه تنها نتایجی بود که می توانست امید الماس شهر را برای بقا در لیگ دسته یک 
زنده نگهدارد ولی با این نتیجه الماس شهر قم با لیگ دسته اول وداع کرد. شکست تیم الماس 
شهر قم در بازی امشب برابر خالص سازان زنجان به معنای پایان کار این تیم در دسته اول است و 
نماینده قم باید فصل آینده در دسته دوم به کار خود ادامه دهد. تیم الماس شهر قم برای حضور 
در این رقابت ها با مشکلات شدید مالی و فنی مواجه بود به گونه ای که در فصل جاری چهار بار 

نیمکت مربی گری این تیم دستخوش تغییر شد.

صعود ایثار قم به مرحله پلی آف لیگ ملی 
بسكتبال با ویلچر ایران

تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم موفق به کسب مجوز صعود به مرحله پلی آف رقابت های لیگ 
ملی بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور شد. 

تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم امسال در نخستین دوره مسابقات لیگ ملی بسکتبال با ویلچر 
باشگاه های ایران در گروه نخست مقدماتی با تیم های فیروز قزوین، هیات شهر ری و هیات بوکان 

هم گروه است و با شکست هر سه حریف خود مقتدرانه به مرحله پلی آف صعود کرد.
 نماینده قدرتمند ورزش جانبازان و معلولین استان قم در مرحله نخست این بازی ها میزبان 
سه رقیب دیگر خود بود و در سالن ورزشی شهدای بهزیستی قم سه بازی با رقبا برگزار کرد 
که با شکست دادن تمامی آنها در صدر جدول رده بندی جای گرفت تا به مرحله دوم بازی ها 

بیاندیشد.

 امروز وقت صحبت درباره کلمبیا نیست

کی روش: وزارت ورزش نخواست من در ایران بمانم
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در نشست خبری پیش از بازی 
ویتنام همان روش محتاط و توام با احترام صحبت درباره حریف 

را ادامه داد.
کارلوس کی روش که ظهر دیروز در سالن کنفرانس ورزشگاه 
الوحده حضور پیدا کرده بود ، ابراز امیدواری کرد که با یک فوتبال 
برتر مربی فاتح این دیدار باشد اما در عین حال موکدا به نزدیکی 

سطح تیم های جام پرداخت .
 کاملا آماده ایم

کادر  از  که  تیمی  ویتنام  برابر  داریم  پیش رو  را  دومان  بازی 
آماده سازی اش تلاش  مربی گری خوبی برخوردار است. برای 
زیادی صورت گرفته است. البته ایران هم کاملا آماده است. تک 
تک بازیکنان آمادگی حضور در بازی را دارند و در حال جنگیدن 
برای حضور در یکی از جایگاه های بازی هستند و امیدواریم تیم 
برتر میدان باشیم و فوتبال برتری را به نسبت به ویتنام ارائه دهیم.

 این تئاتر نیست فوتبال است
این  تئاتر وجود دارد  بین ورزش فوتبال و صحنه  تفاوتی که 
است که در فوتبال باید رقابت کرد. در فوتبال شما یک حریفی را 
پیش رو دارید و آن آرزوهایی را که شما دارید، تیم حریف هم دارد 
و تلاش می کنند تا به برد برسند. خانواده، دوستان و هوادارانی 
دارند که از آن ها حمایت می شود. همان طور که در بازی های اول 
دیدم مسابقات بسیار دشواری را پیش رو داریم. تمام تیم ها بهم 
نزدیک هستند. تیم ویتنام از کادر فنی خوبی برخوردار است و 
حدود 13  اکتبر 2018  از  دارند.  متعهدی  و  صادق  بازیکنان 
بازی دوستانه داشتند. در یک ماه گذشته 5 بازی دوستانه انجام 
دادند. بازیکنان شان صادقانه در میدان می جنگند. ما هم تلاش 

می کنیم در بازی فردا تیم برتر میدان باشیم.
 ما مغرور نیستیم

کی روش در پاسخ به این سوال که در این بازی به تفاضل گل 
فکر می کند؟ گفت: فکر نمی کنیم. چون ما تیم مغروری نیستیم. 
تیم ما از افراد فروتن شکل گرفته است. همیشه به عنوان رهبر 
تیم سعی کردم یک سری از مسائل اصولی را در اختیار بازیکنانم 

قرار دهم. تلاش ما این بوده که مسائل پایه ای خصوصا از بعد 
شخصیتی را به بازیکنانم خوب بیاموزم. باید همیشه به حریف 
احترام گذاشت. درغیر این صورت تبدیل به آدم هایی می شویم 
که مغرور هستند و غرور آن ها را فرا گرفته است. ما به هیچ شرطی 
این گونه فکر نمی کنیم. تفکر ما این است حریف هم می خواهد 

فوتبال بازی کند  و احترام کامل را برای حریف قائل هستیم.
 وینگادا یکی از متحدین من در سراسر دنیاست

او درباره حضور نلو وینگادا در کنار تیم ملی ایران گفت: در طول 
مربی گری ام همیشه تلاش کردم افراد لایق را بیاورم تا بتوانند به 
تیم کمک کنند تا برنده پیروز و موفق باشیم. در طول مربی گری 
دوستان و متحدینی در سراسر دنیا داشتم که همیشه به من کمک 

کردند. این دوستان در 8 سال گذشته بدون هیچ چشم داشتی به 
من کمک کردند. این بار نلو وینگادا به ما کمک خواهد کرد. از 
طریق همین ما بازی های دوستانه و اردوهای مختلف، همین طور 
استادیوم و هتل هایی برای تیم ملی هماهنگ کنند. تیم ملی که 
از ابعاد مالی با مشکلاتی روبه رو است و این دوستان توقعات شان 
وفاداری و کمک به تیم بوده است مثل آقای دکتر کریک و نلو 
وینگادا. خیلی خوشبختم که این دوستان را دارم که من را در 

راستای رسیدن به موفقیت کمک می کنند.
 شجاعی رهبر تیم ماست

اعتقاد راسخ دارم اگر می خواهیم به موفقیت برسیم، همیشه 
احتیاج به دو تیم داریم. یک تیم موفق درون زمین و تیمی که از 

تیم درون زمین حمایت کند و کارش را خارج از زمین انجام دهد. 
خوشبختانه کادر و دستیاران بسیار متعهدی دارم که کارشان را 
به نحو احسن انجام دادند. در کنار بازیکنانی مثل جواد نکونام 
در گذشته و مسعود شجاعی در حال حاضر که الگوی بازیکنان 
است و رهبر میدان بوده اند. ما یک خانواده متحد هستیم به غیر 

از خانواده شخصی ام این بهترین خانواده فوتبالی ام بوده است.
 ویتنام به ما هشدار داد

من بازی های ویتنام را از قبل پیگری کرده ام مخصوصا بازی 
برابر کره شمالی و درگروه ما یکی از مدعیان اصلی است. البته 
ویتنام با دیسیپلین و تمرکز بالا یک فوتبال بسیار مثبت ارائه دادند. 
مربی بسیار خوبی دارند که در گذشته با آقای گاس هیدینگ کار 
کرده اند و مطمئنا دیدن بازی ویتنام برابر عراق خیلی خوب بود و 

هشداری بود تا برابر این تیم با تمرکز بالا ظاهر شویم.
 الان وقت حرف زدن از کلمبیا نیست

کی روش در پاسخ به سوالی درباره پیشنهاد کلمبیا برای قبول 
سرمربی گری تیم ملی این کشور گفت: الان زمان مناسب برای 
مطرح کردن این گونه صحبت ها نیست. چون من وظیفه ای دارم 
و باید تا بی نهایت تمرکز و انگیزه مان را در بازی مقابل عراق و ویتنام 
نشان دهیم. الان زمانی نیست که بخواهم در مورد مساله ای فکر 

کنم یا تمرکزم را برای مسائل دیگری بگذارم.
 مسئولان ورزش نخواستند من بیشتر بمانم

تنها مطلبی که از آن مطمئن هستیم مسوولان فوتبال ایران 
با  نظارت وزرات ورزش از ماه جولای به بعد نخواستند ماندن 
من طولانی تر شود ولی در حال وظیفه ی دشوار و بی نهایت 
را پیش رو داریم آن هم بازی هایی است که باید انجام دهیم. با 
تمرکز بالا هم روی این مساله فکر می کنیم و تاکید می کنم یکی 
از قوی ترین خانواده های فوتبالی هستیم. مسعود شجاعی هم 
اینجاست و با سابقه ای که دارد و از لحاظ اتحاد و همدلی که بین 
اعضای کادر و بازیکنان است، شرایط فوق العاده ای در تیم وجود 
دارد.در عین حال تنها مطلبی که مهم است بازی فردا ما برابر 

ویتنام است.

سرپرست سابق تیم ملی والیبال با بیان اینکه برنامه های تیم ملی به تاخیر افتاده،  
گفت: در حال حاضر بهترین گزینه برای هدایت ملی پوشان کولاکوویچ است.

امیر خوش خبر در گفت و گو با ایسنا، در خصوص اقدام برای دریافت ویزا جهت 
حضور در مسابقات لیگ جهانی آمریکا، توضیح داد: با توجه به اینکه این پروسه 
طولانی و زمان بر است باید زودتر از این ها برای دریافت این مدارک اقدام می شد. با این 
حال به دلیل مشخص نبودن تکلیف تیم ملی والیبال این اقدامات صورت نگرفته ومن 
نشنیده ام بازیکنی برای دریافت ویزا اقدام کرده باشد چون فعلا اصلا تیمی وجود ندارد 

که بخواهند برای دریافت ویزا هم اقدام کنند.
او با بیان اینکه در حال حاضر برای دریافت ویزا جهت حضور در لیگ جهانی آمریکا 
دیر شده است، توضیح داد: اگر به نسبت سال گذشته صحبت کنم، تا به الآن باید 
کارهای سفر به آمریکا انجام می شد، سال گذشته تا به این لحظه بازیکنان مصاحبه هم 
شده بودند اما الان تیم هم مشخص نیست. تغییر تحولات این روزهای والیبال دلیل 

اصلی این موضوع بوده است، امیدوارم هر چه زودتر شرایط والیبال رو به راه شود.
ادامه  مورد  در  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  والیبال  ملی  تیم  سابق  سرپرست 
همکاری اش با تیم ملی صحبتی شده است؟ اظهار کرد: فعلا هیچ صحبتی در این 
مورد که بنده به عنوان سرپرست در کنار تیم باشم صورت نگرفته و من هیچ سمتی 

در تیم ملی ندارم.
خوش خبر همچنین در پاسخ به این سوال که آیا ادامه همکاری تیم ملی والیبال با 
ایگور کولاکوویچ درست است؟ اظهار کرد: با توجه به تاخیری که در انجام برنامه های 

تیم ملی پیش آمده، نمی توان در مورد ایگور تصمیم گرفت. اگر می خواستیم با او قطع 
همکاری کنیم بهتر بود دو-سه ماه پیش و پس از رقابت های جهانی در مورد او تصمیم 
گیری می شد. به نظر من در حال حاضر بهترین گزینه برای هدایت تیم ملی والیبال 
همین کولاکوویچ است چون با والیبال ایران آشنایی لازمه را دارد و در این مدت زمان 

کوتاه هم نمی توان گزینه دیگری را برای هدایت تیم ملی معرفی کرد.
او در خصوص ادامه همکاری فدراسیون والیبال ایران با ایگور کولاکوویچ توضیح داد: 
به نظرم بهتر است با او صحبت کنند تا اگر انتقادی به عملکردش وجود دارد مطرح 
شود. مشکل از ما است که تا به امروز کسی از ایگور نخواسته در مورد عملکردش توضیح 
دهد و در این مورد بهترین کار نشستن پای صحبت های کولاکوویچ است. مشکل از ما 

است که تا کنون در مورد این موضوع با سرمربی تیم ملی صحبت نکرده ایم.
سرپرست اسبق تیم ملی والیبال در خصوص مبلغ قرارداد ایگور کولاکوویچ گفت: 
من از مبلغ قرارداد کاملا بی خبرم و در حال حاضر هم هیچ چیز از قرارداد سرمربی 

تیم ملی مشخص نیست.
خوش خبر در پاسخ به این سوال که آیا صحبتی در خصوص انتخاب او به عنوان 
دبیر فدراسیون والیبال صورت گرفته است؟ اظهار کرد: به هیچ عنوان صحبتی در این 
مورد وجود ندارد و این شایعه کاملا کذب است،  مشخص نیست این صحبت ها از کجا 
شروع شده و چه کسی آن را مطرح می کند، واقعا نمیدانم! من اصلا صلاحیت دبیری 

فدراسیون والیبال را ندارم و در این مورد هم هیچ صحبتی با بنده نشده است.
او در پایان، در پاسخ به این سوال که چه کسی بهترین گزینه برای ریاست فدراسیون 
والیبال بوده و چه زمانی بهترین زمان برای برگزاری انتخابات است؟ تصریح کرد: به نظر 
من برای انتخاب بهترین فرد برای ریاست فدراسیون باید خانواده والیبال با هم صحبت 
کرده و به جمع بندی برسند تا فرد انتخاب شده به والیبال کمک کند. در مورد زمان 

انتخابات هم هرچه زودتر باید تکلیف این فدراسیون مشخص شود.

خوش خبر: 
 فعلا کولاکوویچ بهترین گزینه است

ایران در دومین دیدار خود در جام ملتهای آسیا 2019 به دیدار ویتنام خواهد 
رفتتیم ملی با پیروزی در این دیدار می تواند صعود خود به مرحله حذفی را مسجل 

کند و انتقام شکست تلخ بازیهای آسیایی 2014 را بگیرد.
تیم ملی ایران- تیم ملی ویتنام

D جام ملتهای آسیا 2019-گروه
شنبه 22 دی ساعت 14:30

ورزشگاه آل نهیان-ابوظبی
داور: محمد تقی جعفری از سنگاپور

به گزارش وب سایت نود، تیم ملی پس از کسب پیروزی قاطع و پرگل در بازی 
نخست مقابل یمن، یکی از مدعیان جدی قهرمانی نشان داد و در دومین دیدار 
خود با ویتنام ملاقات خواهد کرد.شاگردان کی روش در صورت پیروزی در این دیدار 
صعودشان به مرحله حذفی مسجل خواهد شد و بازی آخر مقابل عراق احتمالًا تنها 

صدرنشین گروه را مشخص خواهد کرد.
تیم ملی اما کار ساده ای در این بازی نخواهد داشت.ویتنام در بازی نخست فراتر از 
حد انتظار ظاهر شد و عراق به سختی موفق به شکست دادن این تیم سخت کوش 
و جنگنده شد.ویتنام در این دیدار 2 بار از حریف پیش افتاد ولی نهایتاً دست خالی 
زمین مسابقه را ترک کرد.این باخت پایانی بود بر روند 18 بازی بدون شکست ویتنام 
در رقابتهای مختلف، ویتنام در این بازی ها صاحب 9 تساوی و 9 شکست شده بود 
هرچند که اکثر رقیبان ویتنام از کشورهای ضعیف منطقه جنوب شرق آسیا بودند  
ولی این عملکرد باعث شد تا این تیم در پایان سال 2018 در رتبه 100 جهان و 
هفدهمین آسیا قرار گیرد.این رتبه بهترین رتبه ای است که ویتنام از سال 2011 در 
پایان سال میلادی تجربه کرده است که در آن سال در جایگاه 99 جای گرفته بود.

فوتبال ویتنام سیر صعودی داشته و از سال 2015 تاکنون 47 رده در رتبه بندی فیفا، 
جایگاه اش بهتر شده است.

پارک هانگ سئو سرمربی کره ای ویتنام است که از سال 2017 هدایت این تیم را 
برعهده گرفت و موفق شد در سال 2018 فاتح مسابقات جام ملتهای جنوب شرق 
آسیا )آسه آن( شود.از 23 بازیکن ویتنام 22 بازیکن در لیگ داخلی این کشور شاغل 

هستند و تنها یکی از دروازه بانهای این تیم در لیگ تایلند بازی می کند.
این چهارمین حضور ویتنام در جام ملتهای آسیا محسوب می شود.دو حضور اول 
ویتنام در 2 دوره نخست جام ملتهای آسیا و تحت عنوان ویتنام جنوبی بود که بین 4 

تیم حاضر در مسابقات چهارم شد.در حضور ویتنام در جام ملتها وقفه ای 47 ساله 
ایجاد شد که تا سال 2007 به عنوان میزبان در مسابقات شرکت کرد و توانست با 
حذف قطر و امارات از مرحله گروهی صعود کند و در مرحله یک چهارم نهایی با 2 
گل مغلوب عراق، فاتح آن دوره از مسابقات شد. هر چند که  ایران و ویتنام از جمله 
کشورهای با سابقه فوتبال آسیا به شمار می آیند ولی این بازی اولین رویایی دو کشور 
در بازیهای ملی است.البته این دو تیم در رده سنی پایه با هم روبه رو شدند که آخرین 
آن به 3 ماه پیش بر می گردد که در رقابتهای زیر 16 سال آسیا تیم ملی با 5 گل 
ویتنام را درهم کوبید. اما تلخ ترین جدال ایران و ویتنام به بازیهای آسیایی 2014 
برمی گردد  که تیم ملی امید متحمل شکست سنگین و غیرقابل باور 4 بریک شد 
و در پایان نیز در گروه 3 تیمی سوم شد.این دیدار فرصت مناسبی است که ایران 

انتقام آن شکست تلخ را بگیرد.

سال  اینکه ٢  بیان  با  رحیمی  حسن 
کشتی  حالا  و  چشیدم  را  زندگی  مزه 
گفت:  است  شده  سخت  برایم  گرفتن 
کشتی گیران آمریکایی و روس می دانند 
برای چه کشتی می گیرند اما من بعد از 

10 سال نمی دانم چه جایگاهی دارم.
وضعیت  مورد  در  رحیمی  حسن 
بدنی اش بعد از حضورش در اردوی تیم 
بدنی  مشکل  داشت:  اظهار  آزاد  ملی 
از نظر روحی  باید  آنچنانی ندارم، فقط 

روانی خودم را برای کشتی گرفتن دوباره آماده کنم. در سال های زیادی که اینجا )خانه کشتی( 
بودم آسیب روحی دیدم و بعد در دو سالی که از مسابقه دور بودم تازه مزه زندگی، خانه و خانواده را 
چشیدم اما دلم همچنان با کشتی بود. 10 سال در این مجموعه بودم و یکسری اتفاقات برایم رخ 
داد که حقم نبود و این آزارم داد، حالا که برگشته ام می بینم کشتی برایم سخت شده است، البته باز 

هم تاکید می کنم که برای تمرین کردن مشکلی ندارم.
وی ادامه داد: اینکه می گویم سخت است از این نظر است که دوباره برگشته ام به همان اتاق، 
همان اردو و همان تشک، شما یک کشتی گیر ایرانی را با کشتی گیر روس یا آمریکایی مقایسه 
کنید، یک ماه در کوه اردو می زنند، یک ماه در جنگل، یک ماه در باشگاه، مثل ما نیستند که ١٢ 
ماه سال در خانه کشتی باشند. تمرینات شان به روز است و هر کشتی گیری بنا به شرایط جسمانی 
و سنی و قدرت بدنی اش تمرین می کند. علاوه بر این، آنها می دانند برای چه کشتی می گیرند و 
آینده شان به چه شکل است اما من بعد از 10 سال کشتی گرفتن چه جایگاهی دارم؟ نه اینکه بگویم 
به من بی احترامی کرده اند، اتفاقا با غلامرضا محمدی رفاقتی قدیمی داریم و خیلی همیشه به هم 
احترام گذاشته ایم، این فشار به سرمربی تیم ملی هم وارد می شود. دارنده ٥ مدال کشتی آزاد جهان 
خاطرنشان کرد: در بازگشت دوباره تمرینات به من فشار نیاورد، از فشار تمرین هم نمی ترسم، دارم از 
نظر روحی و روانی با خودم می جنگم که با خودم کنار بیایم. بعد از دو سال دوری از تشک، بدون هیچ 
استرسی زندگی کردم، حالا قرار است دوباره تمرین کنم برای میدانی چون المپیک و تمام سعی و 

تلاشم را می کنم که برای شرکت در چنین میدانی خوب آماده شوم.
رحیمی با تاکید بر اینکه قصد دارد تا پایان امسال در یک جام بین المللی خارج از کشور محک 
بخورد، گفت: با نظر سرمربی تیم ملی قرار شد امسال حتما در یک جام بین المللی کشتی بگیرم تا 

وضعیتم بهتر مشخص شود.

 ایران-ویتنام:

انتقام و صعود
 رحیمی:

در یک جام خارجی شرکت می کنم

حضور فرهاد مجیدی در کادر فنی تیمی که مهاجمانش کمترین 
بهبود  برای  دارند، می تواند یک کلاس درس عملی  را  زده  گل 

کیفیت کار آنها باشد.
فرهاد مجیدی کاپیتان سالهای نه چندان دور استقلال بار دیگر 

به این تیم بازگشت، اما این بار در کسوت و قامت مربی. 
مربی جدید و جوان آبی پوشان  که از برجسته ترین و بهترین 
گلزنان سالهای اخیر این باشگاه است، در مقطعی بعنوان مربی 
کارش را با این تیم آغاز کرد که آبی ها به شدت از فقدان مهاجمان 

چارچوب شناس و گلزن رنج می برند. 

هرچند شرایط آماری در خط حمله آبی ها باتوجه به گلزنی در 
دو سه هفته پایانی مقابل تیم های پایین جدولی سپیدرود و صنعت 
نفت قدری بهتر شد و آنها حالا تنها اندکی بیشتر از یک گل به ازای 
هر بازی دارند، اما گل نزدن مهاجمان این تیم همچنان یکی از 
معضلاتی است که شفر با آن دست به گریبان است. به خصوص 
که در نقل و انتقالات زمستانی هم هیچ مهاجم جدید خارجی 
از بهترین  یا داخلی به این تیم اضافه نشده است.حضور یکی 
مهاجمان و برجسته ترین گلزنان سالهای اخیر تیم استقلال بعنوان 
مربی در کادر فنی آبی پوشان می تواند فرصت خوبی باشد برای 

مهاجمان این تیم که از ضعف گلزنی رنج می برند. این مهاجمان 
می توانند در جریان تمرینات استقلال به خوبی از تجربیات کاپیتان 
سابق این تیم بهره برداری کرده و از این تجربیات در جریان بازیها 
استفاده کنند.آبی پوشان در نیم فصل نخست تنها 18 بار موفق به 
گلزنی شده اند که سهم مهاجمان این تیم از این تعداد گل بسیار کم 
است. مرتضی تبریزی و روح الله باقری که اصلی ترین مهاجمان 
این تیم بودند هر کدام تنها یکبار موفق به گلزنی شدند و صیادمنش 
جوان که عملکرد بهتری نسبت به باقری و تبریزی داشت 2 بار 

موفق به گلزنی شد.

گل نزن ها استفاده کنند؛
 کلاس آموزشی مجیدی برای مهاجمان

کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران گفت: شرایط خوبی داریم و برای 
بازی با ویتنام آماده هستیم.

مسعود شجاعی در نشست خبری پیش از بازی تیم ملی فوتبال 
کنفرانس  سالن  در  حاضر  خبرنگاران  جمع  در  ویتنام  و  ایران 
ورزشگاه آل نهیان ابوظبی گفت: بعد از بردی که مقابل یمن 
کسب کردیم شرایط روحی خیلی خوبی داریم. از لحاظ فیزیکی و 

روحی شرایط خیلی خوبی داریم.
را  خود  تمرکز  تمام  رویم.  می  پیش  بازی  به  بازی  افزود:  وی 
معطوف به بازی ویتنام کرده ایم. باید بگویم دیدار آنها مقابل عراق 
چیزی نبود که ما از آنها انتظار داشتیم. ویتنام خیلی فراتر از حد 
انتظار بازی کرد. کاپیتان تیم ملی درباره اینکه باوجود احترام ایران 
به سایر کشورها اما بعضی تیم ها به ایران احترام نمی گذارند، گفت: متوجه این صحبت نمی شوم. منظورم این بود که می خواهم بهترین 

نتیجه را با حفظ احترام به سایر تیم ها بگذاریم. همواره به فکر احترام هستیم و نمی خواهیم به تیمی بی احترامی کنیم.

فدراسیون فوتبال اعلام کرد »نلو وینگادا« مربی پرتغالی به منظور 
آنالیز حریفان تیم ملی ایران در جام ملت های آسیا کنار این تیم 

است و رایگان کار می کند!
حضور نلو وینگادا سرمربی پیشین تیم پرسپولیس و تیم امید ایران 
در اردوی تیم ملی و کنار کارلوس کی روش طی یکی دو روز گذشته 

شائباتی را پیرامون فعالیت او با کارلوس کی روش مطرح کرد.
 بخش رسانه ای تیم ملی در این ارتباط نوشت: »نلو وینگادا به 
منظور بررسی سایر تیم های ملی شرکت کننده در جام ملتهای 
آسیا و تهیه گزارش و آنالیز دیگر رقبا برای تیم ملی از روز گذشته 
فعالیتش را آغاز کرد. او در اولین روز حضورش دیدار تیم های ملی 

اردن و سوریه را در محل ورزشگاه مشاهده کرد.
حضور وینگادا در کنار تیم ملی به صورت رایگان بوده و با توجه به سابقه قهرمانی وی در جام ملت های آسیا می تواند کمک شایانی برای 

شناسایی سایر تیم ها برای تیم ملی باشد.«

شجاعی:

 شرایط خوبی برای بازی با ویتنام داریم
فدراسیون فوتبال:

 مربی پرتغالی در تیم ملی رایگان کار می کند!



5  شنبه -بیست ودوم دیماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4727
علمی و سلامت 

۱۰ خاصیت ماش برای سلامتی

دانه مانگ یا همان ماش، دانه  ای کوچک و سبز رنگ از خانواده عدس و نخودفرنگی 
است.

ماش مانند دیگر دانه  ها از جمله لوبیا سیاه و نخود، دارای خواصی است که در سلامتی 
ما نقش بسزایی دارند. ماش غنی از منگنز، پتاسیم، منیزیم، فولات، مس، روی و سایر 
مواد مغذی ضروری برای بدن است که در رژیم غذایی ما باید استفاده شود. این مواد 
مغذی توانایی  هایی از جمله کاهش کلسترول، جلوگیری از ابتلا به دیابت نوع دو یا درمان 
آن و هم چنین بهبود سیستم ایمنی بدن دارند. در ادامه نت نوشت خواص ماش سحر 

آمیز را برایتان خواهد گفت.
خواص ماش

۱- کاهش میزان کلسترول
یکی از مهم  ترین خواص ماش ، کاهش میزان کلسترول بدن است. مطالعات نشان 
داده  اند، آنتی  اکسیدان  های موجود درماش از ایجاد رادیکال های آزاد در خون جلوگیری 
می  کنند. از دیگر خواص ماش ، کنترل و کاهش میزان التهاب است که می  تواند از قلب 

در برابر بیماری  های قلبی محافظت کند.
۲- کاهش فشار خون

تحقیقات درباره  این دانه نشان داده  اند که پپتیدهای موجود در آن می  توانند باعث 
کاهش تحرک عروق خونی و در نتیجه کاهش فشار خون  شوند )افزایش تحرک عروق 

موجب افزایش فشار خون می  شود(.
۳- مبارزه با سرطان و جلوگیری از گسترش آن

ماش دارای آنتی  اکسیدان  های قوی است که به کاهش استرس اکسیداتیو و مبارزه با 
سرطان کمک می  کند. مطالعات نشان می  دهند که این دانه دارای خاصیت ضد توموری 

است و از DNA در برابر آسیب  ها و جهش  ها محافظت می  کند.
۴- جلوگیری از ابتلا به دیابت نوع دو و درمان آن

مطالعات در این زمینه نشان داده  اند که ماش می  تواند گلوکر خون، کلسترول تام و 
سطح تری  گلیسرید را کاهش دهد. این امر در افزایش پاسخ به انسولین و کاهش خطر 

ابتلا به دیابت نوع دو موثر است.
۵- فراهم کردن پروتئین  های بدن

ماش شامل پروتئین  های گیاهی است. پروتئین  های گلوبولین و آلبومین حدود ۸۵ 
درصد از مجموع اسیدآمینه  های موجود در ماش را تشکیل می  دهند.ماش برای افرادی 

که گیاه  خوار هستند و به دنبال پروتئین  های گیاهی می باشند، بهترین گزینه است.
۶- افزایش سطح ایمنی بدن

مواد مغذی موجود در ماش دارای خواص ضد میکروبی و ضد التهابی هستند که به 
افزایش توان سیستم ایمنی بدن در برابر ویروس  ها و باکتری  ها کمک می  کنند.

۷- فراهم کردن مواد مغذی ضروری بدن
ماش شامل ویتامین  ها و مواد معدنی است که برای حفظ سلامت بدن ضروری هستند. 
فولات موجود در این دانه نقش مهمی در سنتز DNA، تعادل هورمونی، عملکرد های 
شناسایی بدن و تولید مثل دارد. هم چنین منیزیم موجود در آن به ترمیم بافت  های 

عضلانی و سلامت دستگاه گوارش کمک می کند.
۸- مبارزه با چاقی

یکی دیگر از خواص ماش، مبارزه با چاقی و کمک به کاهش وزن است. مطالعات نشان 
داده  اند که غذاهای حاوی فیبر بالا به کاهش وزن کمک می کنند. از آن  جایی که این 
دانه دارای مقادیر زیادی فیبر و پروتئین است، باعث افزایش حس سیری در فرد و در 

نتیجه کاهش وزن می  شود.
 PMS = Premenstrual( ۹- کمک به کاهش علائم سندرم پیش از قاعدگی

)Syndrome
این دانه به تسکین درد و گرفتگی عضلات کمک می  کند. ویتامین B موجود در ماش، 
در کاهش نوسانات هورمونی که موجب بروز علائم PMS می شود، نقش دارد. فولات، 
منیزیم و ویتامین B6 این دانه باعث کاهش گرفتگی و درد عضلات، سر درد، نوسانات 

حلقی و خستگی می  شوند.
۱۰- کمک به بهبود عملکرد دستگاه گوارش و هضم مواد

از دیگر خواص ماش این است که راحت  تر از سایر دانه ها هضم می  شود و به دلیل 
داشتن فیبر بالا، می  تواند به بهبود فرآیند هضم کمک کنند. هم چنین باعث کاهش 

مشکلات گوارشی از جمله یبوست و سندرم روده تحریک  پذیر می  شود.

مهم ترین عوامل ایجاد سنگ کلیه چیست؟
 تا حالا به این فکر کرده اید که چرا برخی از افراد دچار سنگ کلیه می شوند و از این 
راه هایی  از چه  ایجاد سنگ کلیه نقش دارند؟  بیماری رنج می برند؟ چه عواملی در 
می توان از این عوامل جلوگیری کرد؟ تمامی جواب این سؤال ها را در این مقاله از باشگاه 

خبرنگاران جوان بخوانید.
شاید شما هم به فکرتان برسد که مگر چاقی خود بر ایجاد سنگ کلیه تأثیر ندارد؟ جواب 
درست این است که بله چاقی احتمال ابتلا شدن به این مشکل را افزایش می دهد. 
ولی زمانی که فردی اقدام به انجام جراحی برای لاغری می کند درواقع موجب تغییر در 
دستگاه گوارش خود می شود و این امر ایجاد سنگ کلیه را تشدید می کند؛ بهتر است 

بدانید که پس از جراحی های کاهش وزن سطح اگزالات معمولًا بالاتر می رود.
ارثی بودن سنگ کلیه

از شایع ترین دلایل ایجاد سنگ کلیه در بدن می توان به ارثی بودن در خانواده اشاره کرد؛ 
توانایی نداشتن در جذب صحیح و مؤثر اگزالات می تواند یک ویژگی ارثی به شمار رود.

عفونت مکرر دستگاه ادراری )یوتی آی ها(
در مواردی یوتی آی ها می توانند ناشی از وجود سنگ کلیه باشند، چراکه خود سنگ 

می تواند جریان ادرار را مسدود کند و موجب بروز یوتی آی ها شود.
داروهای میگرن

برخی داروها مانند تویپرامات )توپوماکس( باعث افزایش سطح pH در دستگاه ادراری 
می شوند و همین امر موجب سنگ کلیه می شود.

عدم کافی بودن کلسیم
طبق تحقیقات انجام شده افرادی که در برنامه غذایی شان میزان کمی کلسیم وجود 
دارد درخطر ابتلا به سنگ کلیه قرار دارند، کلسیم موجود در مواد غذایی با اتصال به مواد 
شیمیایی )اگزالات( مانع ورود آن ها به دستگاه ادراری و جریان خون و درنتیجه ایجاد 

سنگ کلیه می شود.
چای سرد

چای یکی از نوشیدنی های سرشار از اگزالات است و به همین دلیل خطر ابتلا به 
تشکیل سنگ در کلیه را افزایش می دهد.

نوشابه های گازدار
نوشابه گازدار را از برنامه های غذایی تان حذف کنید چراکه به دلیل ترکیبات تشکیل 
دهنده سبب ایجاد سنگ کلیه می شود علاوه بر این، قند نوشابه هم می تواند از دلایل 
سنگ سازی کلیه باشد، چون قند پیوند مواد معدنی را در بدن شما با تداخل کلسیم و 

جذب منیزیم بر هم می زند.
سبزیجات برگ دار

جالب است بدانید که اسفناج به عنوان یکی از سبزی های برگ دار دارای اگزالات زیادی 
است و همین امر موجب ایجاد سنگ کلیه می شود پس در مصرف این نوع سبزی های 
وسواس و دقت بیش تری به خرج بدهید هم چنین اگر سنگ کلیه دارید از سایر سبزیجات 

مانند کلم کالی استفاده کنید.
مرکبات و سبزیجات

اغلب مرکبات به دلیل داشتن سیتریک اسید می توانند خطر ابتلا به سنگ کلیه را در فرد 
کاهش دهند؛ به همین دلیل می توان با اضافه کردن چند قطره آب لیمو به آب از این امر 
جلوگیری کرد؛ با مصرف اصولی و مناسب سبزیجات و مرکبات تا حدود زیادی می توان از 

ایجاد سنگ کلیه پیشگیری کرد.
آی بی دی بیماری التهابی روده

افراد مبتلا به بیماری التهابی آی بی دی مثل کرون و کولیت زخمی در خطر ابتلا 
شدن به سنگ کلیه قرار دارند؛ بنابراین اختلالاتی مانند اسهال می تواند از علائم اصلی 

تشخیص سنگ کلیه در بدن باشد.
ملین ها

یکی دیگر از مهم ترین عوامل ایجاد سنگ کلیه مصرف بیش  از حد ملین هاست که در 
برخی از کارکردهای بدن اختلال ایجاد می کنند؛ از جمله این که با استفاده بیش ازحد 
ملین ها بدن برای جذب و مصرف مواد مغذی دچار اختلال می شود و همین امر عدم 
تعادل الکترولیت را در پی دارد هم چنین این مسئله موجب هیدراته شدن بدن هم 

می شود.
چاقی

افزایش می دهد؛  بسیار  افراد  در  را  کلیه  به سنگ  ابتلا  ریسک  اضافه وزن  و  چاقی 
خانم هایی که در طول روز بیش از ۲۲۰۰ کالری می خورند ۴۲ درصد بیش تر در معرض 
ابتلا به سنگ کلیه قرار دارند؛ اضافه وزن داشتن تغییراتی را در دستگاه ادراری به وجود 
می آورد و این تغییرات تشکیل سنگ در کلیه را در پی خواهد داشت. امید که با آگاهی از 
مهم ترین عوامل ایجاد سنگ کلیه از این به بعد بیش تر حواستان به سلامتی و تندرستی 

خود باشد.

آب پرتقال یکی از نوشیدنی های محبوب در سراسر جهان و از 
محسوب  مردم  از  بسیاری  صبحانه  غذایی  وعده  در  ثابت  ارکان 
می شود. آگهی های تبلیغاتی و شعار های بازاریابی آب پرتقال را به 
عنوان یک نوشیدنی طبیعی و سالم معرفی می کنند. با این وجود، 
برخی دانشمندان و کارشناسان سلامت نگران آسیب ناشی از این 
نوشیدنی شیرین به سلامت انسان هستند. بیشتر آب پرتقال های 
تجاری تنها از آب طبیعی و تازه این میوه تهیه نشده و طی فرآیندی 
چند مرحله ای و کنترل شده تولید می شوند. پس از پشت سر 
گذاشتن این فرآیند، آب پرتقال تا پیش از بسته بندی نهایی می 
تواند در مخازن بزرگ حتی برای یک سال نیز ذخیره شود. ابتدا، 
پرتقال ها شسته شده و توسط یک دستگاه زیر فشار قرار می گیرند. 
پالپ و روغن ها از میوه جدا می شوند. آب پرتقال حرارت داده می 
شود تا پاستوریزه شده و آنزیم های آن غیر فعال و میکروب های 
موجود از بین بروند زیرا در غیر این صورت می توانند موجب تخریب 
و فساد آب پرتقال شوند. در مرحله بعد، مقداری از اکسیژن موجود 
در آب پرتقال گرفته می شود که به کاهش آسیب اکسیداتیو به 
ویتامین C طی روند ذخیره سازی کمک می کند. آبمیوه ای که باید 
به صورت کنسانتره منجمد ذخیره شود، تبخیر شده تا بیشتر آب آن 
از بین برود. متاسفانه، طی این فرآیندها ترکیباتی که عطر و رایحه 
پرتقال را موجب می شوند نیز از بین می روند. برخی از آنها بعدا به 
محصول نهایی اضافه می شوند. در نهایت، پیش از بسته بندی، آب 
پرتقال هایی که در زمان های مختلف گرفته شده اند ممکن است 
ترکیب شوند تا تغییرات در کیفیت به حداقل برسد. پالپ که پردازش 
بیشتر پس از استخراج از میوه را پشت سر گذاشته نیز به برخی انواع 

آب پرتقال افزوده می شود.
آب پرتقال در برابر میوه کامل پرتقال

تقریبا مشابه  از نظر تغذیه ای  پرتقال  پرتقال و میوه کامل  آب 
هستند، اما برخی تفاوت های مهم نیز وجود دارند. یک وعده آب 
پرتقال در مقایسه با یک میوه کامل به طور قابل توجهی از فیبر کمتر 
و حدود دو برابر کالری و کربوهیدارت بیشتر – عمدتا قند میوه – 
برخوردار است. در ادامه ارزش غذایی یک فنجان )۲۴۰ میلی لیتر( 
آب پرتقال با یک پرتقال اندازه متوسط )۱۳۱ گرم( که به عنوان یک 

وعده حساب می شوند مقایسه شده است:
همان گونه که مشخص است محتوای تغذیه ای میوه کامل و آب 
پرتقال مشابه است. هر دو منبع عالی برای ویتامین C هستند که از 
سلامت سیستم ایمنی پشتیبانی می کند و همچنین منبع خوبی 
برای فولات بوده که به کاهش خطر نقائص تولد هنگام بارداری 
کمک می کند. با این وجود، مقدار مواد مغذی آب پرتقال اگر طی 
روند پردازش و ذخیره از بین نروند می تواند بیشتر نیز باشد. به 
عنوان مثال، در یک مطالعه آب پرتقال خریداری شده از فروشگاه 
دارای ۱۵ درصد ویتامین C و ۲۷ درصد فولات کمتر نسبت به آب 

پرتقال تازه خانگی بود. همچنین، پرتقال و آب پرتقال سرشار از 
فلاونوئیدها و دیگر ترکیب های گیاهی مفید هستند. مقدار برخی 
از این ترکیب ها طی فرآیند آبگیری و ذخیره کاهش می یابد. نتایج 
یک مطالعه نشان داد که آب پرتقال پاستوریزه در مقایسه با آب 
پرتقال غیر پاستوریزه، بلافاصله پس از پردازش گرمایی ۲6 درصد 
فعالیت آنتی اکسیدانی کمتر و پس از گذشت یک ماه از نگهداری 

6۷ درصد فعالیت آنتی اکسیدانی کمتر دارد.
آیا برخی انواع سالم تر هستند؟

سالم ترین و مفیدترین نوع آب پرتقال آن چیزیست که در خانه و از 
میوه تازه تهیه می شود، اما شاید اندکی زمان بر باشد. از این رو، افراد 

بسیاری خرید آب پرتقال از فروشگاه ها را مد نظر قرار می دهند.
ضعیف ترین انتخابی که می توانید داشته باشید نوشیدنی های 
پرتقال طعم دار هستند که تنها درصد کمی آبمیوه واقعی در آنها 
وجود داشته و حاوی افزودنی های مختلف، مانند شربت ذرت با 
فروکتوز بالا و رنگ خوراکی زرد هستند. انتخاب سالم تر آب پرتقال 
۱۰۰ درصد است که می تواند از کنسانتره آب پرتقال منجمد یا غیر 
منجمد تهیه شده باشد. این دو گزینه از نظر ارزش غذایی و مزه 
شبیه به هم هستند. همچنین، آب پرتقال هایی با کلسیم، ویتامین 
D و دیگر مواد مغذی افزوده در دسترس هستند. با این وجود، به 
واسطه محتوای کالری بالا، شما نباید این نوشیدنی ها را تنها به 
خاطر مواد مغذی افزوده شده مصرف کنید. در عوض، می توانید 

از مکمل های غذایی فاقد کالری برای تامین مواد مغذی مورد نیاز 
خود استفاده کنید. اگر بر مقدار کالری مصرفی خود نظارت دارید 
می توانید آب پرتقال هایی که ۵۰ درصد کالری کمتر و محتوای قند 

کمتر نسبت به آب پرتقال عادی دارند را خریداری کنید.
با این وجود، این نوشیدنی ها حاوی جایگزین های آب و شکر 
و  یا مصنوعی مانند سوکرالوز  – چه طبیعی مانند استویا  افزوده 
اسسولفام پتاسیم هستند که شاید بهتر باشد از آنها پرهیز کنید. در 
صورت افزوده شدن این قبیل مواد، در فهرست مواد تشکیل دهنده 

محصول به آنها اشاره می شود.
فواید احتمالی

افراد بسیاری در جهان به میزان کافی در روز میوه مصرف نمی 
کنند که دو فنجان )حدود ۵۰۰ میلی لیتر( در روز برای یک فرد 
بزرگسال است. آب پرتقال در تمام طول سال در دسترس است و 
گزینه ای خوب برای تامین سهم میوه مصرفی روزانه محسوب می 
شود. با این وجود، کارشناسان همچنان مصرف میوه کامل به جای 
آبمیوه را توصیه می کنند و آب میوه نباید بیشتر از نیمی از سهم 
میوه مصرفی روزانه شما را تامین کند که به معنای یک فنجان )۲۴۰ 
میلی لیتر( در روز برای یک فرد بزرگسال است. برخی مطالعات فواید 
سلامت آب پرتقال برای قلب را بررسی کرده و این محصول به واسطه 
محتوای آنتی اکسیدانی خود و محافظت در برابر آسیب رادیکال 
های آزاد به کلسترول که یک عامل خطر آفرین برای آترواسکلروز 

یا سخت شدن رگ های خونی ممکن است به بهبود شرایط قلب 
کمک کند. همچنین ویتامین C موجود در آب پرتقال که به عنوان 
یک آنتی اکسیدان عمل می کند می تواند به تقویت سیستم ایمنی 
بدن کمک کند. همچنین، این ماده مغذی در کلاژن سازی نقش 

دارد، از این رو، می تواند به بهبود شرایط پوست و مو کمک کند.
جنبه های منفی بالقوه

اگرچه مصرف آب پرتقال با برخی فواید سلامت پیوند خورده 
است، اما ممکن است برخی جنبه های منفی نیز داشته باشد که 
بیشتر با محتوای کالری و اثر این نوشیدنی بر سطوح قند خون 

مرتبط هستند.
کالری زیاد

ایجاد احساس سیری کارایی  به میوه کامل در  آبمیوه نسبت 
کمتری دارد و راحتی در نوشیدن می تواند خطر مصرف بیش از 
حد و افزایش وزن را به همراه داشته باشد. برخی مطالعات نشان 
داده اند که نوشیدنی های پر کالری، مانند آب پرتقال، لزوما به 
معنای آن نیست که میزان غذای کمتری مصرف می شود و حتی 
ممکن است کالری بیشتر نسبت به یک میوه کامل را دریافت کنید. 
برخی مطالعات مشاهده ای ارتباط بین مصرف یک فنجان )۲۴۰ 
میلی لیتر( آب پرتقال ۱۰۰ درصد و افزایش وزن به میزان ۰٫۵ تا 
۰٫۷۵ پوند )۰٫۲ تا ۰٫۳ کیلوگرم( را نشان داده اند. همچنین، 
مصرف دو فنجان آب پرتقال )حدود ۵۰۰ میلی لیتر( آب پرتقال در 
وعده غذایی صبحانه، کاهش چربی سوزی بدن پس از وعده های 
غذایی به میزان ۳۰ درصد در مقایسه با نوشیدن آب را نشان داده 
است. این شرایط می تواند تا حدودی با این حقیقت که نوشیدنی 
های شیرین تولید چربی در کبد را تحریک می کنند، مرتبط باشد. 
آب پرتقال و نوشیدنی های شیرین دیگر می توانند دریافت کالری 
اضافه و همچنین پوسیدگی دندان را موجب شوند. رقیق کردن آب 
پرتقال لزوما خطرات این نوشیدنی برای دندان ها را کاهش نمی 

دهد، اگرچه در کاهش کالری دریافتی موثر است.
افزایش قند خون

آب پرتقال می تواند قند خون انسان را بیشتر از یک پرتقال کامل 
افزایش دهد. بار گلیسمی که چگونگی تاثیرگذاری کیفیت و کمیت 
کربوهیدارت های غذا بر سطوح قند خون را اندازه گیری می کند، 
برای میوه کامل پرتقال بین ۳ تا 6 و برای آب پرتقال بین ۱۰ تا ۱۵ 
است. هرچه بار گلیسمی بیشتر باشد، احتمال این که غذا مصرفی 

موجب افزایش قند خون شود، بیشتر است.
برای غلبه بر برخی جنبه های منفی آب پرتقال، دانشمندان فواید 
افزودن گوشت میوه به آب پرتقال را بررسی کرده اند. مطالعات اولیه 
افزودن گوشت میوه  اند که  انسانی نشان داده  روی سوژه های 
ممکن است اثر این نوشیدنی بر قند خون را کاهش داده و احساس 

سیری را نیز بهبود ببخشد.

آب پرتقال ، مفید است یا مضر ؟

 

یکی از محصولات هوشمند به نمایش درآمده در نمایشگاه CES ۲۰۱۹ پروژکتر 
هوشمند آلمانی ها است که هر سطحی را به یک نمایشگر لمسی تبدیل می کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از سی نت، شرکت آلمانی "Bosch" در نمایشگاه CES امسال 

از یک پروژکتور رونمایی کرد که به اندازه یک کارت اعتباری کوچک است و می تواند هر 
سطحی را به یک نمایشگر لمسی تبدیل کند.

این پروژکتور هوشمند می تواند در داخل کمد برای انتخاب لباس استفاده شود، 
وضعیت آب و هوا را پیش بینی کند و لباس ها را برای شست  و شو دسته بندی کند.

پروژکتور تولید شده به طور مستقیم به دست مشتریان نخواهد رسید، بلکه در وسایل 
خانه مانند یخچال به کار گرفته خواهد شد.

پروژکتور ساخته شده "BML۱۰۰P" نام گرفته است و می تواند هر سطحی را به لمس 
حساس و سطح را اسکن کند تا بر هرگونه حرکت انگشتان و یا لمس نظارت داشته باشد.
یکی از موارد استفاده محصول که در نمایشگاه نیز به نمایش درآمد، تبدیل کردن کمد 

لباس، به کمد هوشمند بود.
"BML۱۰۰P" یک پرتو لیزر را بر سطح مورد نظر می تاباند و آن را به یک نمایشگر 

لمسی تبدیل می کند.
زمانی  که سطح مورد نظر لمس شد، عملکرد مربوطه را به صورت اینترنتی به اجرا 

درمی آورد.
به عنوان مثال برای کمد لباس هوشمند، به صورت آنلاین به فروشگاه های لباس 

متصل می شود تا به خرید لباس بپردازد.
این محصول از سال آینده در دسترس کارخانه ها قرار خواهد گرفت.

تبدیل کمد لباس به کمد هوشمند با پروژکتور بوش!

یک شرکت فرانسوی دوربینی تولید کرده است که با 
چسبیدن روی لباس کودک، از محیط اطراف فیلمبرداری 
می کند و لحظات شیرین اولین حرکات نوزادان را به ثبت 

می رساند.
استارتاپ  یک  انگجت،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
با یک محصول خلاقانه در   "Polaroid" فرانسوی به نام

نمایشگاه "CES" حاضر شده است.
این شرکت دوربینی به نام "Babeyes" تولید کرده است 

که از منظر کودکان به فیلمبرداری از محیط می پردازد.
این  به طوری  که  عملکرد دوربین بسیار ساده است. 
از  بعد  تا  بچسبد  کودک  لباس  به  باید  ابتدا  در  دوربین 
آن فیلمبرداری را آغاز کند. " Babeyes" با یک بار شارژ 

می تواند به مدت ۲ ساعت از اطراف فیلمبرداری کند.
نرم افزار این دوربین نیز به نحوی است که طی ویدئو به 

دنبال چهره های افراد می گردد.
شناسایی  نرم افزار  توسط  کمی  چهره های  که  زمانی  
که  تقسیم بندی می شوند  به کلیپ هایی  ویدئوها  شود، 
ظاهر  کلیپ  در  که  افرادی  اساس  بر  را  آن ها  می توان 

شده اند، ترتیب بندی کرد.
اظهار کرد،   "Polaroid" رئیس شرکت  توبول"  "یوهان 
نرم افزار محصول قادر است کلیپ ها را بر اساس احساسات 

بیان شده در تصویر دسته بندی کند.
با استفاده از این دوربین می توان احساسات پدر و مادر 
پس از دیدن اولین حرکات فرزندشان را به ثبت رساند و این 

لحظات دلپذیر را از منظر کودک برای همیشه نگه داشت.
نکته زیبای ساخت این دوربین این است که تمام افراد 
خانواده می توانند لحظات شیرینی را داشته باشند که شاید 

به مرور زمان به فراموشی سپرده می شود.

بسیاری از شرکت های فناوری در نمایشگاه بین المللی CES، دوربین هایی ارائه داده اند 
که امکان بررسی حرکات راننده را در خودرو فراهم می کنند.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، خودروها روز به روز هوشمندتر می شوند و بسیاری 
از آنها طوری طراحی می شوند که علاوه بر حرکت در مسیر، رانندگان و مسافران را نیز 
تحلیل کنند. امسال "نمایشگاه بین المللی سی ای اس")CES(، میزبان استارتاپ های 
بسیاری است که دوربین هایی را با قابلیت بررسی و تحلیل رانندگان، مسافران و اشیای 
داخل خودرو به نمایش گذاشته اند. شرکت های خودروسازی باور دارند که این دوربین ها 
می توانند ایمنی رانندگی را افزایش دهند اما مدافعان حریم خصوصی هشدار می دهند که 
ممکن است این فناوری، به راهی برای کسب درآمد شرکت های تبلیغاتی منجر شود که 
کاربران را به تماشای آگهی های تبلیغاتی وادار می کنند. نکته دیگری که این افراد مطرح 
می کنند، امکان بررسی احساسات افراد از روی حالت های چهره آنها و حتی گوش دادن 
به مکالمات شخصی است. اگرچه سیستم های کنونی، توانایی گوش کردن مکالمات را 
ندارند اما ممکن است این قابلیت نیز به نسخه های آینده اضافه شود. استفاده از حسگر 
داخلی برای خودروهای خودران، حیاتی به نظر می رسد. به گفته تحلیلگران، سال ها 
طول می کشد تا خودروهای خودران آماده استفاده شوند و در حال حاضر هنوز در مرحله 
آزمایشی به سر می برند. بسیاری از منتقدان باور دارند که استفاده از فناوری خودران در 

خودروها، می تواند دقت رانندگان و آمادگی آنها در کنترل خودرو را کاهش دهد. در هر 
حال، وجود دوربین های بررسی و نرم افزار هوش مصنوعی ورای آنها، می تواند امکان 
رانندگی دقیق تر را برای کاربران فراهم کند. اگرچه این دوربین ها برای افزایش ایمنی به 
کار می روند اما هنوز کارآیی بالایی ندارند. دوربین  داخلی خودرو که هنوز یک پدیده جدید 
به شمار می رود، فقط در خودروی "کادیلاک" )Cadillac( مدل CT6۲۰۱۸ وجود دارد. 
شرکت های "آئودی" و "تسلا" نیز چنین سیستم هایی ابداع کرده اند اما این سیستم ها هنوز 
فعال نشده اند. شرکت های "مزدا" و "سوبارو" و استارتاپ تولیدکننده وسایل نقلیه الکتریکی 
"بایتون"، قصد دارند در سال ۲۰۱۹ خودروهایی را معرفی کنند که به دوربین هایی برای 
سنجش عدم توجه راننده مجهز هستند. دوربین های این خودروها، با نرم افزار تشخیص 
تصویر تحلیل می شود تا توجه یا عدم توجه کاربر را مشخص کنند. هنوز مشخص نیست 
که شرکت های بزرگی مانند "الکسا" چه واکنشی به ایده دیده شدن راننده در خودرو به 
خصوص خودروهای خودران نشان می دهند اما این ایده به دلایل گوناگون، مورد توجه 
شرکت های خودروسازی قرار گرفته است. "گیل دوتان" )Gil Dotan(، مدیرعامل شرکت 
فناوری "گاردین اپتیکال" )Guardian Optical( گفت: هدف خودروسازان برای استقبال 
از این ایده، هم فروش خودروها و هم عمل به صحبت های تنظیم کنندگان است. آینده 
این فناوری، در گرو خواسته های مسافران این وسایل نقلیه است تا بتوانند امکان یک 
رانندگی شخصی سازی شده را فراهم کنند. "اریک مونتاگو" )Eric Montague(، مدیر 
ارشد راهبرد شرکت فناوری "نانس اتوماتیو" )Nuance Automotive( گفت: هر چه بیشتر 
در مورد کاربران بدانیم، توانایی ما در برآوردن خواسته هایشان بیشتر می شود. تحلیل های 
مبتنی بر فناوری بررسی راننده، می توانند در تنظیم شرایط رانندگی مانند گرما، ارتفاع 
صندلی یا پخش یک موسیقی خاص به او کمک کنند. همچنین این فناوری می تواند در 
برآوردن نیازهای مسافران نیز به آنها کمک کند. "مایک رمزی" )Mike Ramsey(، مدیر 
پژوهش خودران شرکت پژوهش و مشاوره "گارتنر" )Gartner( گفت: دلیل استفاده از 
این فناوری، به خاطر حواس پرتی نیست، بلکه بیشتر به خاطر سودآوری آن است. من 
مطمئنم که شرکت های خودروسازی سعی دارند از داده های خودروهای قابل اتصال به 

اینترنت، برای کسب درآمد استفاده کنند.

با این دوربین، نوزادان فیلم بردار می شوند

خودروهایی که حرکات راننده را زیر نظر دارند

مچ بندی که کاربر را ریلکس می کند
 

در دنیایی که ساعت های 
هوشمند روز به روز در حال 
توسعه هستند، یک مچ بند 
به شکل ساعت در نمایشگاه 
CES معرفی شده است که 
آرامش  به  سادگی  عین  در 

روان کاربر کمک می کند.
به  و  ایسنا  گزارش  به 
گجت های  انگجت،  از  نقل 

پوشیدنی مانند ساعت اپل و ساعت هوشمند گوگل همه کار از جمله قدم شماری، 
این بین  اما در  انجام می دهند.  را  اندازه گیری ضربان قلب، شمارش کالری و غیره 
پوشیدنی هایی هم وجود دارند که در جهت عکس کار می کنند و با ظاهری ساده تنها یک 

کار انجام می دهند.
مچ بند "داپل")Doppel( در دسته دوم قرار می گیرد. "داپل" مثل یک ساعت مچی 
کوچک است اما به جای اعلام زمان یا قدم شماری یا نشان دادن پیام ها، هدفش این 
است که شما را آرام کند. این مچ بند یک لرزش جزئی را با ریتم شبیه به ضربان قلب کاربر 
منتشر می کند و به گفته شرکت سازنده، انتشار ارتعاشی که کندتر از میزان ضربان قلب 
کاربر در زمان استراحت باشد، به آرام و ریلکس شدن وی کمک می کند. در حالی که ارسال 
ارتعاش هایی با ریتم تندتر از ضربان قلب کاربر، انرژی وی را افزایش می دهد و کاربر را 
متمرکز می کند. تیم سازنده می گوید تحقیقات علمی در مورد کارایی این "داپل" را انجام 

داده است و یک مطالعه در این مورد در مجله Scientific reports منتشر شده است.
"داپل" از طریق بلوتوث به گوشی کاربر وصل می شود و توسط برنامه آن می توان 

ریتم های مختلف را برای حالت های مختلف تنظیم کرد.
این دستگاه همچنین دارای یک حسگر حساس به لمس برای تغییر بین دو ریتم 
مختلف بدون نیاز به استفاده از گوشی است. توسعه این دستگاه ابتدا در سال ۲۰۱۵ 
شروع شد و تیم سازنده در این مدت به دنبال اسپانسر و توسعه این مچ بند بود. حالا پس 
از طی چند سال، "داپل" در نهایت آماده تولید گسترده است. این محصول هم اکنون در 
وب سایت شرکت با قیمت ۲۱۹ دلار قابل سفارش است. ممکن است این قیمت برای 
چنین دستگاهی زیاد باشد اما اگر شما فردی استرسی هستید که نیاز به آرامش دارید، 

ممکن است ارزشش را داشته باشد.
این شرکت همچنین امکان بازگرداندن 6۰ روزه محصول را فراهم کرده است. بنابراین 

شما می توانید آن را امتحان کنید و در صورت عدم رضایت آن را پس دهید.

ربات های سخنگو در متروی ژاپن نصب شدند
 

ژاپن با هدف آماده سازی توکیو برای المپیک ۲۰۲۰ میلادی ربات هایی در ایستگاه 
های این شهر نصب کرده که به ۵ زبان سخن می گویند و توریست ها را راهنمایی می کنند.

 ژاپن در ایستگاه های مترو از ربات ها برای کمک به توریست ها استفاده می کند.
 این بخشی از برنامه آماده سازی توکیو برای بازی های المپیک ۲۰۲۰ میلادی است. در 
همین راستا یک ربات 6 فوتی به نام Arisa در ایستگاه های مترو به توریست ها مسیرهای 

مختلف و  دستشویی ها را نشان می دهد.
توکیو برای دومین بار میزبان بازی های المپیک است و تخمین زده می شود میلیون ها 
توریست برای مشاهده آن به ژاپن سفر کنند.  جمعیت سالمند ونرخ تولد اندک در ژاپن به 
کاهش نیروی کار منجر شده است. به همین دلیل مدیران شهری تصمیم دارند از ربات 
آریسا برای راهنمایی توریست ها استفاده کنند. این ربات به چند زبان سخن می گوید. 
ربات مجهز به یک نمایشگر لمسی است و می تواند به زبان های ژاپنی، انگلیسی، چینی 
و کره ای سخن بگوید.  آریسا نه تنها می تواند  نحوه تغییر قطارها  و جاذبه توریستی را برای 

بازدیدکنندگان بازگو کند،  بلکه در صورت درخواست با توریست ها عکس می گیرد!
شرکت Aruz Gaming ژاپنی با همکاری THKدر شیکاگو این ربات را ساخته اند.

مینیسک های زانو ساختمانهایی بالشتکی شکل هستند که بین ۲ استخوان زانو قرار 
گرفته اند و خاصیت ضربه گیر دارند و با این کار از غضروفهای زانو محافظت می کنند. گاهی 
مینیسک ها بین ۲ استخوان گیر می کنند و پاره می شوند. پارگی مینیسک باعث درد و 

ناراحتی و گاهی آب آوردن زانو می شود.
 مینیسک های زانو ساختمانهایی بالشتکی شکل هستند که بین ۲ استخوان زانو قرار 
گرفته اند و خاصیت ضربه گیر دارند و با این کار از غضروفهای زانو محافظت می کنند. گاهی 
مینیسک ها بین ۲ استخوان گیر می کنند و پاره می شوند. پارگی مینیسک باعث درد و 
ناراحتی و گاهی آب آوردن زانو می شود. اگر پارگی شدید باشد، حتی ممکن است زانو به 
اصطلاح قفل کند. اگر به دنبال پارگی مینیسک این مشکلات برای فرد ایجاد شود، لازم است 

به ارتوپد مراجعه کند تا اقدام درمانی یا جراحی برایش انجام شود ولی اگر مشکلات ایجاد 
شده کم و جزئی باشد و فرد را خیلی آزار ندهد می توان با درمانهای غیر جراحی مثل تجویز 

برخی داروها، درد و ناراحتی را کاهش داد.
ضمن اینکه فردی که دچار پارگی مینیسک شده باید از انجام فعالیت های شدید مانند 
دویدن، پریدن و … خودداری کند. اگر این درمانها بتواند درد و ناراحتی فرد را کاهش دهد، 
می توان آنها را ادامه داد ولی اگر بیمار همچنان از گیر کردن زانو و درد شکایت داشته باشد، 
باید جراحی شود. ناگفته نماند هر چه سن فرد هنگام پارگی مینیسک کمتر باشد، احتمال 
نیاز به عمل جراحی برای درمان پارگی بیشتر می شود زیرا مشکلات و ناراحتی های ناشی از 
پارگی مینیسک در افراد جوان نسبت به افراد در سنین بالا شدیدتر است. به هر حال افراد 

جوان به دلیل فعالیت هایی که در طول روز انجام می دهند، بیشتر از زانوهای خود استفاده 
می کنند و نمی توانند درد و ناراحتی حاصل از آن را تحمل کنند. در نتیجه احتمال اینکه به 

جراحی نیاز داشته باشند، افزایش می یابد .

درمان قطعی پارگی مینیسک
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باسعادت  ولادت  با  مصادف  الاول  جمادی  پنجم 
فرزند  هاشم،  بنی  عقیله  کبری)س(  زینب  حضرت 
حضرت علی)ع( و حضرت فاطمه زهرا)س( و نوه نبی 
مکرم اسلام حضرت محمد مصطفی)ص( می باشد، 
بانوی بزرگی که حماسه سازی های شجاعانه، نطق 
های عارفانه و پیام رسانی های مبلغانه اش، ایشان را به 

قهرمان کربلا بدل کرده است.
امام  حضرت  خواهر  کبری)س(  زینب  حضرت   
حسین)ع( سومین امام شیعیان جهان و سرور جوانان 
که  خواهری  کربلاست،  دشت  شهید  و  بهشت  اهل 
بعد از قرن ها امروز نیز در بین دوستداران و محبان 
مکتب اهل بیت عصمت وطهارت)ع( به الگوی صبر، 

استقامت، ایثار، آزادگی و پایداری مشهور است.
این بانوی بزرگ اسلام عمه سادات بویژه حضرت امام 
سجاد)ع( چهارمین اختر تابناک آسمان امامت و ولایت 
است که در هنگام اسارت نقش مهمی در حفاظت از 
جان ایشان و سایر اسرای کربلا را بر دوش داشته است، 
بر همین اساس روز میلاد ایشان را روز پرستار نیز نام 

نهادند.
پنجم  سال  روز  پنجمین  در  کبری  زینب  حضرت 
هجرت، مطابق با 627 میلادی یا در سال ششم هجرت 
در مدینه به دنیا آمد. ایشان پس از صلح حدیبیه و 2 
سال بعد از تولد حسین بن علی)ع( متولد شد، ایشان با 
عبدالله جعفر ابوطالب ازدواج کرد که نتیجه این ازدواج، 
چهار پسر به نام های علی، عون، عباس، محمد و یک 
دختر به نام ام کلثوم بود. براساس روایات، عون و محمد 

در واقعه کربلا به شهادت رسیدند.
* قهرمان کربلا

حضرت زینب کبری قهرمان قیام عاشوراست، قیام 
عاشورا در روز دهم محرم سال 61 هجری قمری در 
سرزمین کربلا به وقوع پیوست و در آن قیام حضرت 
شهادت  به  باوفایش  یاران  از   72 و  حسین)ع(  امام 
رسیدند و اهل بیت پیامبر اسلام)ص( نیز به اسارت 
درآمدند، حضرت زینب در این قیام حضور داشت و 
در زمره اسرای کربلا نقش بسیار مهمی در تبیین قیام 
عاشورا و افشای چهره ظلم و جنایات حاکمان جور و 

یزدیان ایفا کرد.
* توصیف حضرت زینب در کتاب معالی السبطین 
در وصف حضرت زینب در قیام عاشورا در کتاب معالی 
السبطین، ج 2، ص 55 آمده است: بعد از شهادت امام 
حسین)ع(، حضرت زینب)س( خم شد و بدن پاره پاره 
برادر را در آغوش گرفت و دهانش را روی حلقوم بریده 
برادر نهاد و می بوسید و می گفت: »اخی! لو خیرت 
المقام عندک  المقام عندک لاخترت  و  الرحیل  بین 
و لو ان السباع تأکل من لحمی«؛ ای برادرم، اگر مرا 
بین سکونت در کنار تو )در کربلا( و بین رفتن به سوی 
مدینه، مخیر می نمودند، سکونت همراه تو را بر می 
گزیدم، گرچه درندگان بیابان گوشت بدنم را بخورند، 
سپس گفت: »یابن امی لقد کللت عن المدافعة لهؤلاء 
و الاطفال و هذا متنی قد اسود من الضرب«؛ ای پسر 
مادرم، از نگهداری این کودکان و بانوان، در برابر دشمن، 
کوفته و درمانده شده ام و این کمر )یا چهره( من است 

که بر اثر ضربه دشمن، سیاه شده است.
** خطبه آتشین در مجلس یزید 

خطبه آتشین حضرت زینب کبری در مجلس یزد نیز 
این بانوی بزرگ اسلام را در شجاعت، بصیرت و جسارت 
به مادرش حضرت فاطمه)س( تشبیه کردند، حضرت 

پس از قیام عاشورا وقتی که به همراه سرهای بریده 
شهدای کربلا به اسارت در مجلس یزید برده شد در 
حضور یزید سخنرانی مشهور و آتشینی کرد که یکی از 
مهم ترین و مؤثرترین خطبه ها در دفاع از حقانیت امام 

حسین)ع( می باشد. 
ایشان در مجلس یزید برخاست و گفت: »... ای یزید 
آیا گمان می بری این که اطراف زمین و آفاق آسمان را بر 
ما تنگ گرفتی و راه چاره را بر ما بستی که ما را به مانند 
کنیزان به اسیری برند، ما نزد خدا خوار و تو سربلند 
گشته و دارای مقام و منزلت شده ای؟... زود باشد که 
به اجداد خود ملحق شوی و آرزو کنی کاش شل و گنگ 
بودی و نمی گفتی آنچه را که گفتی و نمی کردی آنچه 
را کردی... به خدا سوگند نشکافتی مگر پوست خود 
را و نبریدی مگر گوشت خود را ... ای یزید! هر کید و 
مکر که داری بکن، هر کوشش که خواهی بنمای، هر 
جهد که داری به کار گیر، به خدا سوگند هرگز نتوانی 
نام و یاد ما را محو کنی ... هرگز ننگ این ستم را از خود 
نتوانی زدود... روزهای قدرت تو اندک و جمعیت تو رو 
به پراکندگی است، در روزی که منادی حق ندا کند که 

لعنت خدا بر ستمکاران باد. 
** القاب و کینه های حضرت 

حضرت زینب کبری به کینه هایی مانند ام المصائب، 
زایا و ام النوائب و القاب عقیله بنی هاشم، صدّیقة  ام الرَّ
ام  معصومه،  ابیها،  سر  معلّمه،  غیر  عالمه  الصغری، 
ناموس  العظمی،  الله  ولیة  الصغری،  عصمة  کلثوم، 
الکبری، عارفه، کامله، عامله، مخبره، محدثه، محبوب 
مصطفی، شریکة الحسین، باکیه، البلیغه و فاضله نیز 

شهرت دارد.
حجت الاسلام والمسلمین احمد عظیمی زاده :

حضرت زینب کبری)س( شخصیتی بی نظیر در 
تاریح اسلام است

حجت الاسلام والمسلمین احمد عظیمی زاده استاد 
حوزه و دانشگاه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره 
به جانفشانی ها و ایثارگری های حضرت زینب کبری 
گفت: حضرت زینب کبری)س( شخصیتی بی نظیر در 
تاریح اسلام است و مانند ستاره ای در آسمان ایمان، 
شجاعت، اخلاص، صبر و پایداری و سایر جنبه های 

مختلف شخصیتی، می درخشد.
وی ادامه داد: حضرت زینب کبری)س( از پدر خود 
شجاعت و خطبه خوانی و از مادرشان نیز دفاع از ولایت 

را به ارث برده بود.
عظیمی زاده بیان داشت: حضرت یک ویژگی بارز 
منحصر به فردی در بین بانوان دارد و آن ای نکه نائب 
خاص حضرت امام سجاد)ع( بوده و کاروان کربلا را نیز 

به خوبی مدیریت و رهبری کرد.
وی حماسه آفرینی زینب کبری در قیام عاشورا را نیز 
مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: اسلام به وسیله پیامبر 
گرامی اسلام)ص( ایجاد شد و با خون امام حسین)ع( 
بقا پیدا کرد و این بقا و استمرار در گروه ماموریت حضرت 
زینب کبری)س( بود و ایشان به بهترین حالت ممکن 

ماموریت خود را به انجام رساند.
وی با اشاره به نوع مدیریت حضرت زینب کبری)س( 
خاطرنشان کرد: ما شاید بحرانی شدیدتر از واقعه کربلا 
نداشته باشیم و حضرت زینب آن را به بهترین شکل 
و  ندامت  ابراز  یزید  که  جایی  تا  کرد  مدیریت  ممکن 
پشیمانی کرده بود، حضرت با بصیرت و بینش علوی 
اهل  برای  پیروزی  به  را  کربلا  قیام  نتیجه  خویش، 

بیت)ع( تبدیل کرد.
عظیمی زاده ادامه داد: دشمنان در چند مقطع دنبال 
به شهادت رساندن اسرای کربلا بودند، ولی مدیریت 
حضرت زینب)س( و نوع اداره کردن صحنه، وضعیت 

را به گونه ای دیگر رقم زد.
کبری)س(  زینب  دلدادگی  و  عشق  گفت:  وی 
نسبت به حضرت امام حسین)ع( در کنار عشق برادر و 
خواهری، یک عشق امام و معموم و مراد و مریدی بود و 
لحظه لحظه های زندگی حضرت زینب کبری برای همه 

جامعه بشریت بویژه زنان و مردان ما باید الگو باشد.
آیت الله حسن ممدوحی:

حضرت زینب کبری)س (همه کمالات یک زن 
بزرگ را در خود جمع کرده بود

مدرسین  جامعه  عضو  ممدوحی  حسن  الله  آیت   
حوزه علمیه قم نیز گفت: حضرت زینب کبری)س( 
فراتر از تاریخ نقش خود را در قیام عاشورا ایفا کرد و در 
حقیقت تربیت شده واقعی دستگاه اهل بیت عصمت و 

طهارت)ع( وپیامبر عظیم الشان اسلام)ص( بود.
وی ادامه داد: وجود شخصیت هایی مانند حضرت 
حضرت  شاگردان  از  که  اسلام  مکتب  در  زینب)س( 
صدیقه طاهره)س( بود خود بیانگر نقش و جایگاه زن 
در مکتب الهام بخش اسلام است و دین اسلام می تواند 

چنین شخصیت ها و زنانی را تربیت کند.
ممدوحی بیان داشت: کسانی که به دنبال دفاع از 
حقوق زنان هستند باید از حضرت زینب کبری الگو 
بگیرند، ایشان همه کمالات یک زن بزرگ را در خود 

جمع کرده بود. 
وی گفت: حضرت زینب کبری)س( آنچنان بود که 
در کربلا پا به پای امام معصوم)ص( حرکت می کرد، از 
کربلا تا شام، پناه زنان، کودکان و اسرای دشت کربلا 
بود، وقتی تمام گرفتاری ها بر اسرا غالب می شد، آنها 
به حضرت زینب کبری)س( پناه می آوردند و حضرت 

نیز به همه استحکام می بخشید.
ممدوحی بیان داشت: نقش حضرت زینب کبری در 
بقای اسلام و امتداد قیام عاشورا بسیار پررنگ و قوی 
است و هیچ الگویی مانند حضرت فاطمه زهرا)س(، 
حضرت زینب کبری و حضرت معصومه)س( برای زنان 

ما نیست.
حجت الاسلام والمسلمین محمود صلواتی : 

حضرت زینب کبری)س( بانوی قهرمان کربلا و 
پیام رسان قیام عاشورا بود

از  صلواتی  محمود  والمسلمین  الاسلام  حجت 
مدرسان حوزه علمیه قم نیز در این زمینه گفت: حضرت 
زینب کبری)س( علاوه بر این که بانوی قهرمان کربلا و 
پیام رسان قیام عاشورا بود، بعد از این قیام نیز فداکاری 
های زیادی برای زنده نگه داشتن واقعه عاشورا انجام 
داد.وی ادامه داد: سخنرانی معروف ایشان در کوفه، 
مردم را به یاد خطبه های حضرت علی)ع( می انداخت، 
ایشان در زمان اسارت، پشت پناه کودکان و خانواده 

بویژه فرزندان حضرت امام حسین)ع( بود.
شام،  در  ورود  زمان  در  کرد:  خاطرنشان  صلواتی 
مسموم  تبلیغات  تاثیر  تحت  که  مردمی  متاسفانه 
حکومت بنی امیه قرار گرفته بودند، برای استقبال از 
اسرای کربلا تحت عنوان این که آنها خارجی هستند 
و اسیر شدند، جمع شده بودند، ولی حضرت زینب با 

نطق خود، نقشه های یزید و بنی امیه را خنثی کرد.
وی گفت: بعد از قیام عاشورا، حضرت زینب)س( در 
مجالس مختلف بویژه در بین بانوان حاضر می شد و به 
عنوان شاهدعینی واقعیت های این قیام را به گوش 
سفر  دلایل  از  یکی  داد:  ادامه  رساند.وی  می  مردم 
حضرت زینب)س( از مدینه به شام بعد از واقعه عاشورا، 
روشنگری بیشتر در مورد قیام عاشورا بود، زیرا در مدینه 
مردم نسبت به عمق ماجرا آگاه شدند ولی مردم شام 
نیاز به روشنگری داشتند، به همین دلیل حضرت به 
شام سفر کرد.صلواتی خاطرنشان کرد: حضرت زینب 
الگوی بزرگی برای همه بشریت و مردم ایران است، ما 
نباید نسبت به حوادث و مسائل اطراف خود بی توجه 
باشیم، امروز رسالت پیام رسانی برعهده ماست و باید 
مبلغ حقیقی برای اسلام باشیم.وی ادامه داد: حضرت 
زینب کبری برای رساندن پیام عاشورا به گوش مردم، 
چنین  ما  امروز  و  کرد  تحمل  را  زیادی  های  سختی 
خاطرنشان  قم  علمیه  حوزه  داریم.استاد  ای  وظیفه 
کرد: متاسفانه در جوامع اسلامی کمتر به نقش بانوان 
توجه می شود و فکر می کنند بانوان تنها باید در خانه 
کار کنند، در حالی که حضرت زینب)س(، با شرکت 
در مسائل اجتماعی به هدایت مردم و تبلیغ دین مبین 

اسلام می پرداخت.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :

دشمنان به دنبال قرار دادن مردم 
در برابر نظام هستند 

خطیب جمعه با اشاره به توطئه دشمنان برای قرار دادن مردم در برابر نظام اسلامی، بر 
ضرورت توجه ویژه مسئولان کشور به نیازها و دغدغه های مردم تأکید کرد. 

الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه شهر مقدس قم  آیت 
افزود: دراین راستا مسئولان نظام اسلامی باید در برابر تهدیدها و فریادهای پوچ دشمنان 

ایستادگی کرده وهراسی نداشته باشند. 
وی ادامه داد: امروز دشمنان نمی خواهند انقلاب اسلامی ایران، الگوی ایستادگی و 

مقاومت برای دیگر آزادیخواهان جهان باشد.
وی با بیان اینکه حضور دشمن شکن مردم در صحنه های حساس انقلاب اسلامی، تو 
دهنی محکمی به آمریکا و همه بدخواهان نظام مقدس جمهوری اسلامی است، تصریح 
کرد: در شرایط کنونی لزوم اعتماد نکردن به قول و امضای دشمنان به خوبی قابل درک و 

مشاهده است. 
آیت الله حسینی بوشهری فرمایشات اخیر رهبر معظم انقلاب در رابطه با شکست بی 
سابقه دشمنان در برابر ملت غیور ایران اسلامی را بسیار امیدبخش عنوان کرد و افزود: 
تهدید و توطئه دشمنان علیه کشورمان همیشگی بوده است، اما چون مردم راه و مسیر 

انقلاب را شناخته اند، همواره در کنار نظام اسلامی مانده اند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه مقابله و مبارزه با تبعیض قومی و نژادی 
یکی از شاخص های دستیابی به عدالت اجتماعی است، اظهار داشت: امروز در آمریکا 
و کشورهای غربی که مدعی حمایت از حقوق بشر و عدالت اجتماعی هستند، وضعیت 

تبعیض قومی و نژاد بیداد می کند. 
امام جمعه موقت قم با بیان اینکه یک مدیر در نظام اسلامی باید با تمام وجود آنچه برای 
خود می پسندد برای دیگران هم بپسندد، خاطرنشان کرد: حاکم و والی نظام اسلامی 
باید با تمامی اقشار جامعه با عدالت و مهربانی رفتار کند و حتی در نگاه خود به دیگران هم 

تفاوتی میان افراد قائل نباشد. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به دیدار مردم قم با رهبر معظم انقلاب 
اسلامی گفت: ولی امر مسلمین در این دیدار انگیزه هایی را برای تغییر فضای معنوی و 
انقلابی قم مورد اشاره قرار دادند و این نکته بسیار مهم و حساسی است که مردم و مسئولان 

باید به شدت مراقب آن باشند. 
از  اینکه 70 تشکل مردمی و حوزوی استان قم  بیان  با  الله حسینی بوشهری  آیت 
فرمایشات مقام معظم رهبری، حمایت کردند، اظهار داشت: امروز باید وضعیت عفاف و 
حجاب، حوزه و دانشگاه، بازار و ادارات و دیگر عرصه ها در شهر مقدس قم، الگو و نمونه 
با اشاره به فرارسیدن میلاد باسعادت حضرت زینب)س(، نقش پرستاران  باشد.  وی 
در جامعه را بسیار با اهمیت دانست و گفت: ایشان رشد یافته در محضر پیامبر گرامی 
اسلام)ص(، امیرالمؤمنین حضرت علی)ع( و حضرت فاطمه زهرا)س( است و در فضیلت 
و شجاعت و فصاحت در اوج کمال قرار گرفته و برای جامعه امروز ما الگوی بی نظیر عفاف، 

ایثار، صبر و مهربانی می باشد.

رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان قم  خبرداد

اجرای طرح سیستم مدیریت پل هادر سطح 
راه های استان قم 

رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم از 
اجرای طرح سیستم مدیریت پل ها )BMS( در سطح راههای  این استان خبر داد.

عباس شکوری اظهارداشت :در قالب اجرای طرح سیستم مدیریت پلهای جاده ای 
)BMS( افزون بر 90 دستگاه پل دارای حداقل یک دهانه با طول ده متر و بیشتر، در سطح 

راههای استان قم بازدید و بازرسی فنی شدند.
شکوری افزود: این طرح در راستای تهیه فرم بازرسی و شناسنامه فنی )چک لیست( از 
پلهای دارای حداقل یک دهانه با طول ده متر و بیشتر، در سطح راههای استان قم به اجرا 
در آمد. وی ادامه داد: در نخستین مرحله از اجرای این پروژه نود دستگاه پل جاده ای 
دارای حداقل یک دهانه بالای ده متر و بیشتر در محورهای مواصلاتی استان شناسایی 
و نسبت به اجرای طرح سیستم مدیریت پل ها )BMS( در خصوص آنها اقدام گردید. 
شکوری در مورد بازده زمانی اجرای این پروژه نیز اظهار داشت: این اقدام در قالب طرحی 
امانی و با همکاری کارشناسان پل و ابنیه فنی اداره کل و ادارات شهرستان )علی الخصوص 
اداره راهداری شهرستان سلفچگان( در بازه زمانی کمتر از دو ماه )اول آذرماه لغایت پایان 
نیمه نخست دی ماه( به اجرا گذاشته شد. با عنایت به ضرورت بازدید ادواری پل و ابنیه فنی 
راه ها و در راستای اجرای این طرح، گشت بازرسی پل در اداره کل راهداری و حمل و نقل 

جاده ای استان قم ایجاد گردید.
وی در خصوص مشخصات فنی طرح سیستم مدیریت پل )BMS( نیز عنوان کرد: 
در این طرح به تهیه فهرستی موضوعی )چک لیست(، از مختصات مکانی، اطلاعات 
شناسنامه ای، اطلاعات ساختاری )آسیب ها و علل( و رتبه بندی پل های جاده ای استان 

قم اقدام گردید.
رئیس اداره نگهداری ابنیه راه ها اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم در 
ادامه به مهمترین اهداف اجرای این طرح پرداخت و گفت: بروز رسانی آمار پلها، شناسایی 
آسیب های متداول سازه ای، مطالعه و برنامه ریزی در راستای پیشگیری و اصلاح آسیب 
ها، اولویت بندی پلها به منظور برنامه ریزی جهت تامین و تخصیص اعتبارات و... از جمله 

مهمترین اهداف اجرای طرح می باشد.
شکوری از ملزومات اجرای طرح )BMS( به انواع دوربین های تصویر برداری، موقعیت 
یاب )جی،پی،اس( فاصله سنج لیزری و... اشاره کرد و تصریح نمود: مهمترین عامل در 
اجرای بهینه این طرح و دیگر اقدامات عمرانی، تعهد، تخصص و تجربه مجریان می باشد 

که بحمداله کارشناسان اجرایی این طرح از قابلت های لازم برخوردار می باشند.
 

رئیس شورای فرهنگ عمومی شهرستان شهریار  مطرح کرد

حضور مستمر فرماندار و مدیران ادارات در 
شورای فرهنگ عمومی  شهریار 

رئیس شورای فرهنگ عمومی شهرستان شهریار مهمان ویژه هشتاد وهفتمین جلسه 
شورای فرهنگ عمومی استان تهران

هشتاد وهفتمین جلسه شورای فرهنگ عمومی استان تهران به ریاست حجت الاسلام 
والمسلمین ابوترابی فرد امام جمعه موقت تهران برگزارشد.

به گزارش روابط عمومی اداره فرهنگ وارشاد اسلامی شهریار، هشتاد و هفتمین جلسه 
شورای فرهنگ عمومی با حضور سید محمدرضا موالی زاده دبیر شورای فرهنگ عمومی 
کشور، شکراله حسن بیگی معاون سیاسی و اجتماعی استانداری تهران، ولی الله شجاع 
پوریان معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران و با دبیری احد جاودانی مدیر کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان تهران ، فرنیاپور معاون سیاسی اجتماعی فرمانداری شهریار 

و سایر اعضای شورا برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین سالمی امام جمعه و رئیس شورای فرهنگ عمومی شهریار 
و علی پناه رئیس اداره ودبیر شورا نیز دراین نشست به ارائه گزارشی از فعالیتها وجلسات 

شورای فرهنگ عمومی شهرستان شهریار را جهت حاضرین درجلسه بیان داشتند .
حجت الاسلام و المسلمین ابوترابی فرد در خصوص آسیب های فرهنگی و هنری در 
سطح استان گفت: آسیب های فرهنگی و هنری در جایگاه خود جای بسی تامل و چاره 
اندیشی دارد لکن دستاوردهای ارزشمند فرهنگی و هنری در طی چهل سال قدمت 
انقلاب اسلامی را نمی بایست نادیده گرفت. دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور نیز با بیان 
احیاء فعالیت های جوانان در مساجد گفت: برنامه جامع ارتقاء کارکرد مساجد در شورای 
فرهنگ عمومی کشور در حال بررسی است که پس از طی مراحل  و احصاء نقاط ضعف 
و قوت و تقسیم کار نهایی و تصویب ابلاغ خواهد شد. حجت الاسلام و المسلمین سالمی 
امام جمعه و رئیس شورای فرهنگ عمومی شهرستان شهریار از همکاری و هماهنگی 
فرماندار و مدیران ادارات شهرستان شهریار در انجام برنامه های فرهنگی و هنری گفت و 
افزود: حضور مستمر فرماندار و مدیران ادارات در شورای فرهنگ عمومی و پیگیری های 
مجدانه و رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان شهریار منجر به همدلی و پیشرفت 

بسزای  شورای فرهنگ عمومی در شهرستان گردیده است.

مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی کشور در بندرعباس:

برای خدمت به مردم لحظه ای غفلت نکنید
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی کشور در سفر به بندرعباس در ستاد 

منطقه هرمزگان حاضر شد و در فضایی صمیمی با کارکنان این منطقه به گفتگو نشست.
 سید محمد رضا موسوی خواه مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی کشور در 
سفر به بندرعباس در ستاد منطقه هرمزگان حاضر شد و در فضایی صمیمی با کارکنان این 
منطقه به گفتگو نشست. در این دیدار که با معارفه مدیر جدید منطقه هرمزگان همراه بود، 
موسوی خواه گفت: منطقه هرمزگان منطقه مهمی است و از این رو توقعاتی که از همکاران 
می رود تلاشی بسیار بیشتر و فراتر سایر مناطق است. وی افزود: همه نقاط کشور ویژگی 
های مخصوص به خود و اهمیت خدمت رسانی بالایی دارند مثلا اکنون و در فصل سرد 
سال همکاران این شرکت در نقاط کوهستانی و صعب العبور، در مناطق زلزله زده و هر جا 

که شهروندی حضور دارد در حال تلاش جهادی اند.
مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی کشور افزود: اما هرمزگان بدلیل 
موقعیت خاص جغرافیایی و گستردگی و کشیدگی که به ساحل دارد نیازمند تلاشی فراتر 
از مناسبات اداری و معمولی است که پتانسیل آن را بحمدالله در همکاران این منطقه می 

بینم.
وی در انتها با عرض خداقوت به همکاران، مهندس عبدالله احمدی کمرپشتی مدیر 
جدید منطقه را از بهترین نیروهای مجموعه پخش فرآورده های نفتی کشور نامید و از 

همکاران خواست نهایت تلاش خود را برای خدمت به مردم بکار گیرند.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری بندرعباس خبر داد

افزایش ظرفیت ناوگان حمل و نقل عمومی 
شهر بندرعباس

ایمان-  بندرعباس – پرویزی 
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
بندرعباس گفت:  با بهره برداری از پروژه 
بزرگ اتوبوس پرسرعت شهری و همچنین 
و  حمل  ناوگان  اتوبوس ها،  این  ورود 
بزرگ  تحولی  دچار  شهر  عمومی  نقل 
سفرهای  ظرفیت  افزایش  شاهد  و  شده 
درون شهری به 70 هزار سفر خواهیم بود.

بابک هاشمی اظهار کرد: وقت و هزینه 
مجموعه  و  شهرداری  سوی  از  زیادی 
شورای شهر صرف پروژه اتوبوس پرسرعت 
شهری شده است. وی افزود: همیشه اجرای پروژه های حمل و نقلی مخالفین و منتقدان 
زیادی دارد که بیشتر آنها کاربران خودرویی هستند، اما از آنجایی که در شهر ما هزینه حمل 
و نقل به واسطه اسطحلاک و هزینه های بالاتر برای رانندگان، زیاد است، بی آر تی می تواند 
راه حل خوبی برای همه اقشار باشد. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری بندرعباس 
گفت: تمام تلاش ما بر این است که ترافیک منظم داشته باشیم و قطع آن تا پایان سال 

جاری پروژه بزرگ اتوبوس پرسرعت شهری بهره برداری می رسد.
این مقام مسئول از اضافه شدن ۴1 دستگاه اتوبوس به ناوگان حمل و نقل عمومی شهر 
بندرعباس خبر داد و تصریح کرد: با بهره برداری از پروژه بزرگ اتوبوس پرسرعت شهری و 
همچنین ورود این اتوبوس ها، ناوگان حمل و نقل عمومی شهر دچار تحولی بزرگ شده و 
شاهد افزایش ظرفیت سفرهای درون شهری به 70 هزار سفر خواهیم بود. هاشمی با اشاره 
به انجام نظرسنجی های متعدد درباره اجرای پروژه اتوبوس پرسرعت شهری، خاطرنشان 
کرد: نتایج بدست آمده از نظرسنجی ها نشان می دهد که اغلب شهروندان موافق اجرای 
این پروژه هستند. وی با اشاره به اینکه در ادامه اجرای سیاست های ترافیکی شهر، خیابان 
بهادر جنوبی نیز مانند خیابان حافظ به پیاده رو تبدیل می شود، تصریح کرد: متاسفانه در 
حال حاضر به دلیل سال ها عدم توجه و تقویت نشدن ناوگان حمل و نقل عمومی شهر، 
سهم استفاده هر شهروند بندرعباسی از حمل و نقل عمومی شش درصد است که این 
میزان بسیار پایین بوده و باید به ۴2 درصد افزایش یابد. هاشمی همچنین از حذف پول 
نقد در فعالیت اتوبوس های تندرو و بهره گیری از سیستم کارت بلیت خبر داد و اظهار 
کرد: جذب 100 نفر راننده، ایجاد تعمیرگاه اختصاصی، مرکز ارائه قطعات و لوازم یدکی 
و بسیاری اقدامات دیگر لازمه اجرای پروژه بزرگ اتوبوس پرسرعت شهری است که برخی 
از آنها انجام شده و بخشی دیگر نیز در حال انجام است. معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری بندرعباس گفت: بی آر تی بر مبنای یک نیاز عمومی بوده که کار ساخت 
ایستگاه های آن آغاز شده و به زودی نیز پایان می یابد. این مقام مسئول با اشاره به اصلاح 
خیابان های موسوم به انگلیسی در شهر بندرعباس، افزود: اتوبوس های معمولی با اجرای 
پروژه بی آر تی در خطوط فرعی مشغول خدمات رسانی به شهروندان خواهند بود و بدین 

ترتیب میزان استفاده از حمل و نقل عمومی افزایش می یابد.

معاون معماری و شهرسازی شهرداری بندرعباس:

معرفی ادارات فاقد پروانه ساختمانی به 
کمیسیون ماده ۱۰۰

معاون معماری و شهرسازی شهرداری 
بندرعباس گفت: فقط دو مجتمع تجاری 
و  زیتون  مجتمع های  یعنی  شهر،  بزرگ 
ستاره جنوب پایان کار ساختمانی را دارند و 
بقیه آنها به دلایلی مانند تخلفات در ساخت 

و ساز، فاقد این پروانه هستند.
اصغر حسینی پور در نشست خبری که 
اظهار  شد،  برگزار  امروز)دوشنبه(  صبح 
کرد: با توجه به زلزله های بزرگ رخ داده 
طی سال گذشته در کشور، دولت موضوع 
همان  به  مربوط  که  شهری  بازآفرینی 
موضوع بافت فرسوده است را مورد تاکید قرار داده و استاندار هرمزگان نیز اقدامات خوبی 
را در این زمینه شروع کرده است. وی افزود: به اذعان مسئولان ارشد کشوری، بندرعباس 
در میان تمامی شهرهای ایران از عملکرد بسیار مطلوبی در بافت های فرسوده و خصوصاً 
از عملکرد  بافت های فرسوده صورت گرفته  به منظور احیای  محله چاهستانی ها که 
بسیار قابل قبول و قابل توجهی برخوردار است. معاون معماری و شهرسازی شهرداری 
بندرعباس با بیان اینکه رویکرد کنونی استانداری هرمزگان این است که علاوه بر فعالیت 
و انجام اقدامات لازم در تمام محلات بافت های فرسوده، یک محله نیز به عنوان اولویت، 
از تسریع در انجام اقدامات برخوردار باشد که محله چاهستانی ها در ابتدا محدث بوده 
و در حال حاضر یک خیابان 2۴ متری، یک خیابان 20 متری و همچنین یک خیابان 
16 متری در حال احداث است. حسینی پور با بیان اینکه دسترسی های محلی و معابر 
کوچک و کوچه ها یکی از دغدغه های اصلی موجود در بافت های فرسوده است، گفت: 
ایجاد انگیزه و مشوق در سنددار کردن املاک یکی از مسائلی است که دولت تسهیلات 
قابل توجهی به آن اختصاص داده و می تواند در بازآفرینی این بافت ها موثر باشد.  وی اضافه 
کرد: شهرداری بندرعباس نیز طی سال های اخیر با انجام بازگشایی معابر جدید در محلات 
مختلف تلاش و توان قابل توجهی را صرف احیای بافت های ناکارآمد و فرسوده کرده و در 
حال حاضر تسهیلات قابل توجهی را به این کار اختصاص داده است. این مقام مسئول با 
بیان اینکه افزایش تخفیفات پروانه ساختمانی از 50 تا 90 درصد یکی از مهمترین اقدامات 
شهرداری بندرعباس در زمینه احیای بافت های فرسوده است، بیان کرد: در جلسه اخیر 
شورای اسلامی شهر بندرعباس طرح امتیازات بافت فرسوده ویژه افرادی که ملک معوض 
در بازگشایی خیابان های جدید را دریافت می کنند، مورد تصویب قرار داد. معاون معماری 
و شهرسازی شهرداری بندرعباس در بخش دیگری از سخنانش ضمن اشاره به آخرین 
وضعیت ساخت و سازها در شهر بندرعباس و تعداد پروانه ها و پایان کارهای صادر شده 
تصریح کرد: از ابتدای دهه 90 با توجه به آمارهای موجود می توان گفت تا سالهای 92 و 
9۳ ساخت و سازها از رونق خوبی برخوردار بوده اما از آن به بعد با رکود قابل توجهی نه تنها 
در بندرعباس، بلکه در سراسر کشور روبرو بوده ایم. وی بیان کرد: از ابتدای سال جاری تا 
پایان آذرماه تعداد ۳۴۳ فقره پروانه ساختمانی با متراژ ۴۳۴ هزار متر مربع زیربنا صادر شده 
است. حسینی پور تصریح کرد: میزان و تعداد پایان کار صادره در بافت های فرسوده نیز از 
ابتدای سال 92 تا 96 تعداد 7۸1 پروانه ساختمانی به متراژ یک میلیون و 2۳ هزار و ۸7۸ 

متر مربع صادر شده است.
مدیر عامل آبفای هرمزگان خبر داد:

راه اندازی اولین پکیج تصفیه فاضلاب 
بهداشتی در بوستان الزهراء بندرعباس

مدیرعامل آبفای هرمزگان از نصب و راه 
تصفیه  پکیج  دستگاه  اولین  اندازی 
بندرعباس  الزهراء  بوستان  در  فاضلاب 

خبر داد.
این  گفت:  باره  این  در  قصمی  امین 
پکیج براساس تفاهم نامه منعقد شده بین 
شرکت آب و فاضلاب هرمزگان و شهرداری 
آبی  منابع  ایجاد  هدف  با  و  بندرعباس 
جایگزین برای آبیاری فضای سبز شهری 
و در راستای تحقق مدیریت مصرف آب 
اعتبار  افزود:  وی  شد.  اندازی  راه  شرب 

هزینه شده برای خرید این پکیج تصفیه فاضلاب ۳ هزار و 500 میلیون ریال است.
وی اضافه کرد: برای تامین آب مورد نیاز فضای سبز این بوستان، بخشی از فاضلاب 
مسکن مهر و محلات پیرامون بلوار راه آهن جهت تصفیه در اختیار شهرداری قرار می گیرد
به گفته ی قصمی; کیفیت پساب خروجی این دستگاه تصفیه فاضلاب در حد استاندارد 
آبیاری فضای سبز )استاندارد US EPA( است که مورد تایید سازمان حفاظت از محیط 
زیست کشور نیز می باشد. وی افزود: ظرفیت آب تولیدی این دستگاه 50 متر مکعب 
در شبانه روز است وی همچنین اضافه کرد: تصفیه فاضلاب در این دستگاه به روش 
سیستم بیولوژیکی به روش لجن فعال و با استفاده از هوادهی عمقی )MBBR( است. 
نظیر  بهداشتی  های  فاضلاب  انواع  تصفیه  شامل  تصفیه  پکیج  این  کاربرد  همچنین 
فاضلاب مجتمع ها و ویلاهای مسکونی، ساختمان های اداری، هتل ها و مراکز ا۸قامتی، 
آبفای  مدیرعامل  است.  و...  تفریحی  مجتمع های  ها،  کارگاه  رستوران ها،کارخانجات، 
استان با اشاره به تاکید استاندار مبنی بر به کارگیری فاضلاب تصفیه شده استاندارد به 
عنوان راهکار اجرایی در دسترس، گفت: در حال حاضر با هماهنگی و همکاری شهرداری 
بندعباس تعداد پنج بوستان پرمصرف مشخص و مطالعات و امکان سنجی نصب پکیج های 
تصفیه فاضلاب خام در این بوستان ها انجام شده است که در صورت تامین اعتبار لازم )ملی 
یا استانی( نسبت به خرید و راه اندازی این پکیج ها اقدام می شود.  وی افزود: کاهش فضای 
مورد نیاز برای نصب ، قابلیت تصفیه فاضلاب های قابل تجزیه بیولوژیکی با بار آلودگی بالا، 
کیفیت بهتر پساب خروجی، تولید لجن کمتر و راندمان بالاتر تصفیه فاضلاب در مقایسه با 
سایر روش های لجن فعال از جمله مزایای پکیج تصفیه فاضلاب MBBR است. این مقام 
مسئول در پایان با اشاره به تنش آبی موجود در شهر بندرعباس و ضرورت استفاده از پساب 
در آبیاری فضای سبز شهری در راستای کاهش مصرف آب شرب، اظهار داشت: در این 
راستان آبفای استان طی تفاهم نامه ای نسبت به واگذاری پساب به میزان 200 لیتر بر ثانیه 

به شهرداری بندرعباس جهت آبیاری فضای سبز شهری اقدام نموده است. 

حضرت زینب)س(، قهرمان کربلا و پیام رسان عاشورا

بانویی فراتر از تاریخ

در نظر دارد مناقصه عمومی تكمیل ایستگاه پمپاژ آمیران کوشكی شهرستان پلدختر 
به شماره 2009701290007۳9 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 
نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهدشد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 

در مناقصه محقق سازند .
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1397/10/22 می باشد .

پنجشنبه  روز   12/00 ساعت   : سایت  از  مناقصه  اسناد  دریافت  مهلت   آخرین 
تاریخ 1397/10/27

آخرین مهلت ارائه پیشنهاد : ساعت 12/00 روز یکشنبه تاریخ 1397/11/07
زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 9/00 روز دوشنبه تاریخ 1397/11/08

جهت  دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها به آدرس خرم 
آباد خیابان انقلاب جنب مصلی الغدیر سازمان جهاد کشاورزی استان ، اداره امور قراردادها 

و پیمانها مراجعه و یا با شماره تلفن ۳۳207۳25-066 تماس حاصل فرمائید .
اطلاعات تماس سامانه ستاد : 021-۴19۳۴

سازمان جهاد كشاورزی استان لرستان

اداره امور قراردادها و پیمانها          سازمان جهاد کشاورزی استان لرستان 

فرخوان مناقصه عمومی ) یك مرحله ای (
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اروپایی ها باید بارویکردمتفاوت منافع ملی خود را دنبال کنند

دوگانه های اروپا 
در قبال ایران

اعلام تحریم دانمارک علیه ایران و رفتار دوگانه برخی کشورهای اروپایی نشان می 
دهد که تهران در مسیر همکاری های با بروکسل، باید با دو رویکرد متفاوت منافع ملی 

خود را دنبال کند. 
جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه اروپا همواره در دهه های گذشته پیوندهای سیاسی 
و اقتصادی نزدیکی داشته اند اما این تعاملات پس از توافق برجام رشد چشمگیری داشت 
و با وجود خروج یکجانبه و غیرقانونی دولت ترامپ از این توافق )18 اردیبهشت ماه 97(، 

این مناسبات در چارچوب برجام تداوم داشته است. 
اروپا در مقاطع حساس و در بزنگاه های تاریخی برجام، درحد ظرفیت و توانایی خود 
تلاش کرده تا این توافق تداوم داشته باشد. اما گاهی در خود اروپا نیز اقداماتی از برخی 
کشورهای این قاره برای تحت فشار قرار دادن فضای مثبت ایجاد شده میان تهران و 
بروکسل انجام می شود که مناسبات همگرا را با فراز و نشیب های زیادی مواجه می سازد. 
بر اساس این گزارش، در آستانه آغاز دور دوم بازگشت تحریم های یکجانبه و 
غیرقانونی واشنگتن )13ابان ماه(، خبر دستگیری یک نروژی ایرانی تبار از سوی پلیس 
دانمارک به اتهام تلاش برای ترور یکی از اعضای گروه تروریستی »الاحوازیه« در این 
کشور منتشر شد. متعاقب آن ماجرای دستگیری افرادی در کشورهای هلند، بلژیک و 
دانمارک با ادعای بمب گذاری در محل گردهمایی گروهک تروریستی منافقین در زمان 
سفر 'حسن روحانی' و 'محمدجواد ظریف' وزیر امورخارجه ایران به اروپا برای رایزنی با مقام 

های این قاره رسانه ای شد و این سناریو همچنان ادامه دارد. 
'آندرس ساموئلسون' وزیر امورخارجه دانمارک به تازگی با اعلام آغاز تحریم هایی علیه 
ایران در ارتباط با ادعاهای مربوط به سوء قصد به برخی مخالفان در اروپا، گفت که این 

تحریم ها تاثیری بر حمایت اروپا از برجام ندارد.
این اقدام دانمارک در حالی انجام می شود که گروه تروریستی الاحوازیه مسئولیت 
حمله به رژه نیروهای مسلح در اهواز در 30 شهریور را به عهده گرفت. در این حمله 24 
نفر از شهروندان ایرانی از جمله چند غیرنظامی شهید شده و 60 نفر مجروح شدند. گاهی 
سیاست های نامتوازن اروپا در قبال جمهوری اسلامی ایران می تواند یک ذهنیت تاریخی 
از همکاری اقتصادی با اروپا را دچار فروپاشی کند و گاهی رفتار برخی کشورهای اروپایی 
در قبال معادلات سیاسی دوگانه است؛ چنین فرایندی می تواند به ایجاد فرایند دوگانه از 

سوی جمهوری اسلامی ایران نیز بیانجامد. 
رخداد دیگری که این فرضیه را ثابت می کند، در هلند اتفاق افتاده است کشوری 
نزدیک به دانمارک که روابط قدرتمندی با رژیم صهیونیستی دارد. 'استف بلاک' وزیر 
امور خارجه هلند مرگ 'محمدرضا کلاهی صمدی' عامل بمب گذاری ساختمان حزب 

جمهوری اسلامی را تایید کرده است.
بلاک در نامه ای به پارلمان هلند اعلام کرده که کلاهی در سال 2015 در منطقه 

المیره هلند کشته شده است.
کلاهی صمدی متولد 1338 از اعضای منافقین عامل انفجار 7 تیرماه 1360 در 
ساختمان حزب جمهوری اسلامی بوده که در جریان آن آیت الله سید محمد بهشتی و 

72 مقام دولتی به شهادت رسیدند.
وی که به عنوان تکنسین تجهیزات صوتی در حزب جمهوری اسلامی کار می کرد، 
بمب را همراه خود به مقر حزب برد. به همین دلیل او عامل انفجار شناخته شد. سرانجام 
او بدون اینکه در دادگاهی در ایران محاکمه شود توانست از مرز خارج شده و به فرانسه 

بگریزد.
کلاهی یا 'علی معتمد' در 24 آذر 1394 )برابر 15 دسامبر 2015( در سن 56 سالگی 
در شهر آلمیره هلند در خیابان توسط فردی از نزدیک هدف گلوله قرار گرفت و همان 

روز در بیمارستان جان سپرد.
اقدامات برخی کشورهای اروپایی درحالی انجام می گیرد که ایران و اروپا در آستانه 
ایجاد ساز و کار ویژه مالی برای تسهیل در مراودات اقتصادی هستند و پیش از این نیز 
برخی کشورهای اروپایی نزدیک به آمریکا و رژیم صهیونیستی درچارچوب اقدامات ضد 

ایرانی به استمرار اقدامات گروه تروریستی علیه مردم ایران کمک کرده اند.
دو تحلیل عمده در خصوص رفتارهای دوگانه اتحادیه اروپا می توان تصور کرد، روندی 

که اساسا به دنبال ایجاد تغییرات در اجرای سناریوی فشار در قبال ایران است.
نخست اینکه، به نظر می رسد در فضای کنونی پیش از آغاز اجرایی شدن ساز و کار 
ویژه مالی، تلاش های آمریکا برای بهره گیری از ابزارهای مختلف جهت برهم زدن اجماع 
ایجاد شده جهانی بر سر تداوم برجام تشدید شده است، به ویژه اینکه در فضای برجام 
پساآمریکایی، رایزنی های دولت ترامپ برابر اجماع بین المللی بر سر برجام افزایش یافته 

و واشنگتن تلاش می کند تا با هر ابزاری این اجماع را بشکند.
دیدگاه دوم این است که برخی کشورهای اروپایی با وجود آگاهی از اقدام غیرقانونی 
حمایت از گروه های تروریستی، باز هم جمهوری اسلامی ایران را متهم به انجام اقدامات 

تروریستی می کنند تا مانع از راه اندازی ساز وکار مالی ویژه شوند.
اما نفس حضور گروهک تروریستی منافقین و گروهک الاحوازیه در اتحادیه اروپا که 
بارها خود به اقدام علیه شهروندان ایرانی اعتراف کرده اند، نشانه ای دیگر از حمایت آشکار 

از تروریسم تلقی می شود و می تواند روابط ایران و اروپا را با تنش هایی روبرو سازد.
در این زمینه وزیر امورخارجه کشورمان در توییتر خود با اشاره به شهادت 12 هزار 
ایرانی توسط منافقین، اروپا را به علت حمایت ها و میزبانی از این جانیان، شریک جرم این 

گروه تروریستی به حساب آورد.
ظریف در صفحه توئیتر خود افزود: اروپایی ها از جمله دانمارک، هلند و فرانسه 
پناهگاهی برای گروهکی هستند که 12 هزار ایرانی را شهید و با همراهی خود، 'صدام' 
را در جنایت علیه کردها کمک کردند؛ همانند دیگر تروریست هایی که هم اکنون قتل 

ایرانیان بی گناه را در اروپا طراحی می کنند.
وزیر امورخارجه ایران در پایان توئیت خود یادآور شد که محکوم ساختن ایران توسط 

اروپا، گناه آنها از مسوولیت مخفی کردن تروریست ها نمی رهاند.
آنچه باید اروپا در چنین شرایطی انجام دهد، خروج از رفتار دوگانه خود برای جلوگیری 
از پیگیری منافع و سیاست های متضاد است و در این میان جمهوری اسلامی ایران نیز 
باید در چارچوب تفاوت اروپای قدیم و جدید برای خود مرزهای همکاری با کشورهای 
این اتحادیه تعیین کند؛ اروپایی که قادر است منافع بلندمدت ایران را تامین کند یا اروپایی 

که در چارچوب منافع ملی قرار نمی گیرد.

الهه کولایی: 

تامین منافع و نیاز های مردم
 باید در اولویت قرارگیرد

الهه کولایی نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: مردم مطالبات خود را در 
میان جریان های سیاسی جستجو نمی کنند. آنها در انتخابات با توجه به عملکرد جریان 

های سیاسی و برنامه هایشان اظهارنظر می کنند. 
این استاد دانشگاه درباره میزان اعتماد و بی اعتمادی مردم به اصلاح طلبان و 
اصولگرایان گفت: اکثریت مردم نگاهشان به مسائل، سیاسی نیست، مردم مطالبات خود 
را در میان جریان های سیاسی جستجو نمی کنند. مردم تامین نیازهای اساسی و اولیه 
خود را نه در شعار های سیاسی بلکه در رفتار و فعالیت های سیاستمداران جستجو می 
کنند. بنابراین با توجه به عملکرد جریان های سیاسی و رقابت آنها در ارائه برنامه ها می 

توان در این زمینه اظهار نظر کرد. 
کولایی افزود: مردم به آقای روحانی رای دادند و اصلاح طلبان هم از ایشان حمایت 
کردند تا خواسته ها و مطالباتشان تامین شود. بدون شک میزان تحقق این انتظارات به 
ویژه در سطح مسائل روزمره و نیازهای اساسی مردم می تواند بر این موضوع تاثیرجدی 

و فوری داشته باشد.
این فعال اصلاح طلب اظهار داشت: اصلاح طلبان و در واقع دولتی که با حمایت آنها 
قدرت را در اختیار گرفت، فرصت دارند تا با عملکرد مثبت، مردم را در عرصه انتخابات 
فعال کند یا به انزوا و ناامیدی آنها دامن بزند بنابراین، ما در فرایندی از تحولات قرار داریم 

که نمی توانیم آن را پایان کار تلقی کنیم. 
او در پاسخ به این سوال که اگر دولت به مسائل اقتصادی مردم رسیدگی کند، آیا بر 
اعتماد مردم به گروه های سیاسی تاثیر خواهد داشت، گفت: بدون تردید عملکرد دولت 
در تحقق خواسته های مردم و در واقع اجرایی کردن شعارهای دوره انتخابات می تواند 
وضع موجود را شکل بدهد، دولت قرار بود که روابط ایران را با جامعه جهانی بهبود ببخشد 

و از طریق بهبود روابط با جامعه جهانی مشکلات اقتصادی را کاهش دهد. 
او تاکید کرد: مبارزه فساد یا رانت ربطی به سیاست خارجی ندارد و این مساله از حوزه 
هایی است که دولت می تواند با اقدام های جدی، عملی و قابل مشاهده بر جهت گیری 

جامعه تاثیر گذار باشد.
کولایی در مورد ارزیابی انتخابات آینده گفت: بدون تردید موضوع اقتصاد و تامین 
نیازهای اولیه مردم در تحولات آینده تاثیر گذار خواهد بود. اگر دولت در این زمینه عزم 
خود را جزم کند و نشان دهد که منافع و نیاز های مردم در اولویت قرار دارد می تواند 

مردم ایران را در صحنه سیاست نگه دارد. 
او افزود: در واقع این مساله فراتر از دولت است با توجه به تحولات منطقه و شرایط 
بین المللی به ویژه آنچه در آمریکا در جریان است امروز نگه داشتن مردم در عرصه 
سیاسی نه فقط یک بحث جناحی و حزبی بلکه موضوع امنیت ملی و منافع ملی ماست 
بنابراین صاحبان قدرت باید به این ضرورت توجه کنند که سرمایه اصلی نظام مردم و 
حمایت وپشتیبانی مردم است پس باید رضایت مردم از طریق تامین نیاز های آنها در 

اولویت قرار گیرد.

نکتـه

رییس جمهوری گفت: آیت الله هاشمی رفسنجانی در طول 
زندگی همواره برتر و بالاتر از آن منصب و جایگاهی بود که در 

آن قرار گرفته بود. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز پنجشنبه 
در آیین دومین سالگرد بزرگداشت مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی که در سالن اجلاس سران برگزار شد افزود: جلسه 
باشکوه امروز برای تعظیم و احترام و به مناسبت دومین سالگرد در 
برابر شخصیت بلندی است که بر گردن همه ما ملت ایران، انقلاب 

ایران، عزت ایران و نواندیشی اسلامی حق بزرگی دارد. 
وی ادامه داد: هاشمی در طول زندگی همواره برتر و بالاتر از 
آن منصب و جایگاهی بود که در آن قرار گرفته بود. آن روز که در 
قم قبل از نهضت اسلامی یک طلبه جوان پرشور بود، او به فکر 
آن بود که از قلم بزرگان حوزه استفاده شود و مجله ای را به نام 
مکتب تشیع منتشر کند.روحانی یادآور شد: شاید برای ما انتشار 
یک مجله در حوزه الان امری معمولی به نظر بیاید اما برگردید 
به دهه 30 آن دورانی که اگر کسی مقاله ای می نوشت این به 
عنوان آن نبود که نقطه قوت او باشد، نویسنده کتاب و مقاله را می 
گفتند روزنامه نویس و اگر کسی سخن می گفت و سخنرانی می 
کرد این مایه عزت و عظمت آن نبود می گفتند این هم منبری و 
روضه خوان است.وی با بیان این که حوزه آن زمان و نواندیشی آن 
طلبه جوان با استعداد را در نظر بگیرید گفت: در نهضت اسلامی و 
حرکت اسلامی که او از آغاز از یاران نزدیک امام و از شاگردان امام 
بود و همواره بالاتر از یکی از فضلا و نخبگان حوزه تلاش می کرد.

رییس جمهوری ادامه داد: در محرم سال 42 که قبلش او و 
تعدادی را به بهانه سربازی دستگیر کرده بودند و به پادگان ها برده 
بودند او با همان لباس سربازی به منزل امام )ره( آمد. شاید این 
هم سنت شکنی بود که یک فاضل، عالم پرشور آن زمان، آن هم 
در خدمت امام )ره( و اجتماعی که آن جا بود با همان لباس حاضر 
شود.روحانی یادآور شد: دوران انقلاب و نهضت اسلامی که هرآن 
کس کتابی پیرامون مسایل دینی و اسلامی و جهادی می نوشت 
و مطلبی منتشر می کرد، او )مرحوم هاشمی( در خصوص سردار 
سازندگی دوران قاجار امیرکبیر بزرگ کتاب نوشت.وی اضافه 
کرد: آن روز که کمتر کسی به فکر خاورمیانه و فشارها بر ملت 
های منطقه بود، او در باره فلسطین کتاب نوشت. مرحوم هاشمی 
اموالش را در راه خدا داد. بسیاری از طلبه های فقیر را صاحب 
خانه و منزل کرد. او شجاعی بود که هیچ شلاقی نتوانست او را 
به زانو درآورد. نه شلاق ساواک و زندان های دوران ستم شاهی، 

حتی شلاق بر آبروی هاشمی هم نتوانست او را به زانو درآورد.

* نه شلاق ساواک و نه شلاق بر آبرو، نتوانست هاشمی 
را به زانو درآورد

رییس جمهوری گفت: همه ما می دانیم که شلاق برجسم 
چقدر دردناک است اما شلاق بر روح و حیثیت و آبرو تا کسی در 
این موقف قرار نگرفته باشد نمی تواند آن را بفهمد و احساس کند. 
وی افزود: امروز اینجا جمع شدیم تا بگوییم هاشمی هست و 
زنده است و هاشمی می ماند، فکر، اندیشه، صبر، مدار، استقامت ، 
فداکاری، تحمل هاشمی می ماند؛ آنچه آرزوی هاشمی بود یعنی 
نظام سربلند اسلامی و ایران باشکوه، این هدف بلند را امت ما و 
ملت ما دنبال خواهد کرد. تا این هدف ادامه دارد هاشمی هست، 
تا ایران هست هاشمی هست، تا نظام اسلامی هست هاشمی 
هست. روحانی ادامه داد: آخرین بار ملت ما هاشمی را در خیابان 
انقلاب بدرقه کردند، تا جاده انقلاب هست، خیابان انقلاب هست 
هاشمی هست. هاشمی نمرده است و نمی میرد. او جایگاه رفیع 
در میان مردمان قدرشناس این سرزمین دارد. وی با بیان این که 
فکر بلند و هوشیاری ملت ایران در دو صحنه آشکار شد گفت: 
بعد از آن همه تهمت ها و سخنان ناروا و شلاق هایی که بر روح 
هاشمی زدند اما در آخرین انتخاباتی که هاشمی شرکت کرد و 
رای بالای مردم استان تهران و بعد بدرقه باشکوه در کنار جنازه 
هاشمی، این دو صحنه به همه دشمنان و معاندان و سرکوبگران 
اعلام کرد با تهمت و دروغ نمی توان یک فرهیخته و محبوب ملت 
را از صحنه دور کرد.رییس جمهوری خاطرنشان کرد: هاشمی 
همان شخصیت والا و بلندی است که روزی که او مورد حمله 
سبوعانه گروهک ضدانقلاب و مورد اصابت گلوله قرار گرفت امام 
)ره( عزیز و بزرگوار گفت هاشمی زنده است. این شاید به معنای 
همان باشد که مدرس پیغام داد گفت مدرس زنده است. امام )ره( 
شاید از آن مقطع تاریخی این واژه را به عاریت گرفته بود، گفت 
هاشمی زنده است چون نهضت زنده است پس هاشمی با نهضت، 

انقلاب و با ایران و عزت ایران پیوند خورده است.
رئیس جمهوری در ادامه افزود: رهبر معظم انقلاب فرمودند 
هیچ کس برای من هاشمی نخواهد شد، این نشانگر جایگاه بلند 
هاشمی رفسنجانی است. بعد از رحلت آقای هاشمی تا چند هفته 
که من طبق روال هفتگی خدمت رهبری می رفتم، در هر جلسه 
ای ایشان با آه و افسوس و ناراحتی از مرگ غم بار هاشمی سخن 
می گفت و می گفت من شب و روز یادم نمی رود که تمام 
ساعات روزم به فکر هاشمی هستم.رییس جمهوری با بیان این 
که هاشمی یک شخصیت به نام در تاریخ و در جریان استقرار 
انقلاب بود گفت: دو نفر در ساختار انقلاب و استقرار نظام از یاران و 
حواریون امام )ره( به نام هستند یکی شهید بهشتی که او مجلس 
خبرگان قانون اساسی را اداره کرد و آن ثمره بلند انقلاب یعنی 
قانون اساسی و منشور ملی را به ثمر رساند. وی افزود: شهید 
بهشتی این بار سنگین را در مجلس خبرگان بردوش گرفت و 
مرحوم هاشمی شبیه این بار را در تشکیل اولین مجلس شورای 
اسلامی بر عهده داشت. روحانی ادامه داد: اداره مجلس در آن 
زمان روزهای بسیار سختی را شاهد بود. بسیاری از بزرگانی که 
در این جلسه هستند به یاد دارند که ما قبل از رای گیری برای 
ریاست مجلس در مدرسه رفاه همه نمایندگان که آن زمان تعبیر 
نمایندگان حزبی بود، جمع شده بودیم. آنجا اولین نظر همه این 
بود که آقا رییس مجلس شود، آن زمانی که مقام معظم رهبری 

امام جمعه تهران بودند.وی یادآور شد: خود رهبر معظم انقلاب 
در آن جلسه صحبت کرد و گفت تنها کسی که می تواند در 
این شرایط رییس مجلس باشد هاشمی است و بعد نکاتی را 
درباره ویژگی های خود و آقای هاشمی گفت و به گونه ای سخن 
گفت که در آن جلسه همه به اتفاق به هاشمی رفسنجانی برای 
رییس مجلس شدن رای دادند.رییس جمهوری تاکید کرد: آقای 
هاشمی به بهترین شکل مجلس اول، دوم و سال اول مجلس سوم 
را اداره کرد. قوانین، شکل گیری نظام، دولت، رای گیری برای 

وزیران همه و همه در دوران هاشمی رفسنجانی شکل گرفت.
روحانی در ادامه یادآور شد: چند نکته می خواهم از هاشمی 
بزرگ بگویم اگرچه صدها ساعت فرصت باشد خاطرات من از 
هاشمی تمام نمی شود و من بعضی نکات در سخنانی که در 
طول سالها داشتیم یاداشت کردم که فکر می کنم در زمان دیگر 
و شرایط دیگری باید منتشر شود. وی با بیان این که ما برای گفت 
و گو فرصت بسیار زیادی باهم داشتیم و از او من بهره های فراوان 
گرفتم گفت: سفرهای متعدد باهم داشتیم همه زوایایی که انسان 
دلش می خواهد از نظر علمی و سیاسی و شیوه تفکر بفهمد 

فرصت آن بود که من از او استفاده و بهره برداری کنم.

* هاشمی در دفاع مقدس و در استقرار صلح نقش کم 
نظیری داشت

رییس جمهوری در ادامه به نقش آقای هاشمی در دفاع 
مقدس اشاره کرد و گفت: هاشمی در دفاع مقدس و در استقرار 
صلح نقش کم نظیری داشت. درست است که در جنگ فرمانده 
کل قوا امام راحل بود اما بعد از شهادت شهید بهشتی من هر وقت 
خدمت امام شرف یاب می شدم و می خواستم از مسایل جنگ 
به ایشان بگویم و می گفتم تقریبا کلام امام در همه مواردی که 
می رسیدم مشابه بود. از من می پرسید اینهایی که به من گفتید 

به آقای خامنه ای و هاشمی گفته اید.
وی یادآور شد: اگر می گفتم، گفته ام می گفتند که از طریق 
آنها دنبال کن، اگر می گفتم که نگفتم می گفت همه اینها را 
به این دو نفر بگویید، کاملا بار جنگ بردوش این دو عزیز بود، 
مخصوصا از آن سالهایی که آقای هاشمی فرماندهی جنگ را 
برعهده داشتند. مرحوم آیت الله هاشمی از ابتدا به عنوان نماینده 
امام )ره( در شورای عالی دفاع در جنگ نقش داشتند اما از سال 
62 آقای هاشمی به دستور امام )ه( و پیشنهاد مقام معظم رهبری 

هم همین بود، فرمانده جنگ شدند.
روحانی در ادامه گفت: هوش و فراست بالای آقای هاشمی 
از او یک فرمانده توانمند در جنگ ساخته بود و هر وقت در 
جلسات، فرماندهان نقشه جنگ را پهن می کردند و به توضیح 
درباره مسایل مختلف می پرداختند خیلی مسلط به توضیحات 
از ویژگی های  بر یکی  با تکیه  فرماندهان گوش می کردند و 
خاص خود که طرح سوالات دقیق بود، هم به فرماندهان روحیه 
می دادند و هم نشان می دادند که اگر کسی می خواهد مسأله ای 
را برای او توضیح دهد، باید اطلاعات دقیق و به روز داشته باشد.

رئیس جمهوری افزود: هاشمی رفسنجانی به معنای واقعی کلمه 
مدبر بود؛ کسانی که تدبیر ندارند، فقط صحنه پیش رو را می بینند 
و پس از آن را نمی توانند در ذهن شان ترسیم کنند، اما یک فرد 
مدبر، تا پایان کار را می بیند و هاشمی حقیقتاً در سیاست، امنیت، 
اقتصاد، جنگ و عرصه های دیگر، مدیر و مدبر بود.وی در ادامه 
گفت: هاشمی رفسنجانی در پیروزی و پایان بخشیدن به جنگ 
نیز نقش بسزایی داشت، چنانکه در روزهای سخت جنگ نیز صبر 
هاشمی فوق العاده و ستودنی بود.روحانی به نقش آیت الله هاشمی 
رفسنجانی در فرماندهی عملیات های گوناگون و سرنوشت ساز در 
جنگ اشاره کرد و گفت: فرمان حمله عملیات کربلای 4 را ایشان 
صادر کرد، هر چند که در میدان جنگ فراز و نشیب وجود دارد 
و ما گاهی پیروز می شدیم و گاه در برخی از عملیات ها شکست 
می خوردیم اما در عین حال، هاشمی انسانی با صبر و حوصله 
فراوان و مردی خستگی ناپذیر بود.وی یادآور شد: پس از علمیات 
کربلای 4، او تصمیم گرفت که عملیات بعدی طراحی شود و پس 

از یک هفته، عملیات کربلای 5، طراحی شد.
رئیس جمهوری با بیان این که یکی از پیچیده ترین مسایل 
استراتژیک در دنیا نحوه پایان دادن به جنگ است گفت: در 
مسایل جنگ سیاسی و اقتصادی هم همین طور است؛ این هنر 
نیست که در جنگ اقتصادی چه کاری انجام دهیم و در جنگ 
سیاسی بخواهیم با دنیا بجنگیم بلکه هنر این است که چگونه 
به جنگ پایان دهیم.روحانی افزود: امروز در میان جامعه و در 
میان همه اقشار در حوزه و دانشگاه سیاستمدار مسلمان، متعهد 
و مجتهد اگر گوهری نایاب نباشد، بسیار کمیاب است، هاشمی 
استراتژیست و سیاستمداری مسلمان بود و این در حالی است که 

بسیاری از کسانی که سیاست می فهمند، استراتژیست نیستند.
رئیس جمهوری در ادامه با بیان اینکه جنگ تحمیلی علیه 
ایران برای تصاحب سرزمین و تنها جنگی نظامی نبود، ادامه داد: 
هدف مهم دشمنان انقلاب اسلامی از تحمیل جنگ به ملت ایران 
از بین بردن فرصت انقلاب در روزهای آغاز انقلاب و دوران نشاط 
پس از آن بود و یکی از اهداف مهم جنگ این بود که فرصت 
جهانی انقلاب را از ما بگیرند و کشور را به جای تمرکز بر فرصت 
توسعه و ساختن به جنگ مشغول کنند.روحانی با بیان این که 
باید در آن دوران حواسمان به هدف اصلی دشمن می  بود گفت: 
هاشمی این را به خوبی می دانست و می فهمید که جنگ را باید 

برای دستیابی به صلح عزتمند ادامه دهیم.
وی یادآور شد: یکی از روزهای خوشحالی هاشمی آن غروب 
جمعه تیرماهی بود که از خدمت امام)ره( برگشته بود، هاشمی 
عنوان می کرد که من فرماندهی جنگ را به عهده می گیرم و 
جنگ را پایان می دهم و حاضرم امام )ره( مرا به عنوان جانشین 
فرمانده کل قوا، عزل و حتی محاکمه کند و همه این مطالب 
را به نوعی خدمت امام )ه( گفته بود، اما امام )ه( به عنوان مرد 
غیور تاریخ ایران هرگز نمی پذیرفت که یکی از حواریون او بخواهد 

اینگونه مسئولیت را برعهده بگیرد.
رییس جمهوری اضافه کرد: پس از آن دیدار، صبح یکشنبه 
جلسه ای در ریاست جمهوری تشکیل شد که آن جلسه سرنوشت 
جنگ را با صلح عزتمند پایان داد و در آن جلسه که سیاستمداران، 
فرماندهان و برخی ائمه جمعه مطرح کشور حضور داشتند، یادگار 
امام، پیام امام را قرائت کرد و کار تمام شد و آن هدایتگر راه ما بود.

وی در ادامه گفت: هاشمی در اداره جنگ و ساماندهی صلح 
نقش فوق العاده ای داشت، نباید این نقش را از یاد ببریم و باید 
کتاب ها و مطالب گوناگون درباره این نقش برای ایران و نظام 
اسلامی نوشته شود.روحانی افزود: آن روز که ساعت 10 و بیست 
دقیقه شب روح امام بزرگوار پرواز کرد در منزل امام )ره( مرحوم 
حاج احمد آقا آمد بیرون و رو به جمعیت با دست اشاره کرد گفت 
تمام شد، یک کلمه گفت تمام شد و یکپارچه آن جمع که از 
مسوولین رده بالای نظام بودند بی اختیار گریه می کردند اما چند 
دقیقه بعد آقای هاشمی بلند شد و گفت اینجا کسی بلند گریه 
نکند مثل کسی که احساس می کرد او الان همه مسوولیت بر 

دوش او سنگینی می کند. 
رییس جمهوری یادآور شد: ما در یک گوشه ای با آقای 
خاتمی نشسته بودیم اعلامیه ای که باید فردا برای رحلت امام در 
رادیو و تلویزیون خوانده شود تهیه می کردیم آمد به من نهیب زد 
که اینجا چیکار می کنید، گفتم ما داریم اعلامیه آماده می کنیم 
که به من گفت بلند شو، فوری برو مرکز فرماندهی و به همه 
نیروهای مسلح آماده باش صد در صد بدهد، حتی به خانواده امام 
رو کرد حق ندارید بلند گریه کنید، یعنی هاشمی جایگاهی داشت 

احساس می کرد همه بار کشور بر دوش او آمده است. 
روحانی تاکید کرد: در هفتم تیر نیز آن کسی که کشور با 
وجود این که امام حضور داشت و نفس گرم امام بود، را جمع 
کرد، این که دستور داد بروید بیمارستان نمایندگان را بیاورید، 
مجروحین را بیاورید مجلس باید تشکیل شود و وقتی وارد 
مجلس شورای اسلامی شد و اولین جلسه بعد از هفت تیر را 

تشکیل داد آقای هاشمی بود. 

* نباید نقش هاشمی را در روزهای بحران کشور از یاد 
ببریم

وی با بیان این که آقای هاشمی با تمام شجاعتی که داشت 
بسیار عاطفی بود گفت: وقتی وارد مجلس شد و همه نمایندگان 
با صدای بلند شروع به گریه کردند، او هم بلند شد و سرش را به 

دیوار گذاشت و شروع به گریه کرد ولی بعد جلسه را اداره کرد. 
رییس جمهوری با بیان این که حادثه بعد از هفت تیر حادثه 
بسیار مهمی بود و نباید نقش هاشمی رفسنجانی را در روزهای 
بحران این کشور و نظام از یاد ببریم گفت: هاشمی حافظ این نظام 
و کشور بود و با موقع شناسی می دانست که چگونه باید جریانات 
را هدایت کند.روحانی در ادامه افزود: کسی که بعد از رحلت امام، 
مجلس خبرگان را جمع کرد و توانست موضوع رهبری را تا غروب 
به سامان برساند،  هاشمی بود. هیچ کس تردید نباید کند که اگر 
هاشمی در جلسه 14 خرداد سال 1368 حضور نداشت آن روز 
جلسه به یک نظر نهایی نمی رسید و بحث رهبری به اشکال 
مختلفی که در آن دوران مطرح بود، به نتیجه نمی رسید. اگر 

هاشمی نبود معلوم نبود بعد از 14 خرداد چه می شد. 
وی یادآور شد: زمانی که آمدم داخل مجلس خبرگان، خبر 
جنگی و تحرکاتی که در جبهه بود را به او بدهم، گفتند که بیا 
پشت بلندگو و این خبر را برای همه بخوان و من آن گزارش را 

برای همه خبرگان خواندم. 

* آیت الله هاشمی پناهگاه و حامی بزرگ دولت بود
روحانی با اشاره به اینکه آیت الله هاشمی در مسایل درجه یک 
کشور و در انتخابات مهم نقشی تأثیرگذار داشت، گفت: نقش 
آقای هاشمی در انتخابات ریاست جمهوری سال 1376، بسیار 
مهم و اساسی بود که ریزه کاری های آن را ممکن است بعضی ها 

ندانند و در انتخابات 1392 هم این نقش، استثنایی بود.
رئیس جمهوری در ادامه به توصیه ها و تأکیدات آیت الله 
هاشمی در سال 95 به وی درباره ضرورت حضور او در انتخابات 
سال 96 اشاره کرد و گفت: جای او در انتخابات باشکوه سال 96 
و آن حضور مردم و نتیجه انتخابات بسیار خالی بود؛ هیچ روز 
سختی امروز در دولت وجود ندارد که ما این احساس را نداشته 

باشیم که دولت یک پناهگاه و حامی بزرگ را از دست داد.
روحانی با بیان اینکه اگر امروز هاشمی در میان ما بود، فضا را 
به گونه ای دیگر می ساخت، افزود: هاشمی بعد از انتخابات 1392، 
بسیار نگران سرنوشت مذاکرات هسته ای بود و حتما مذاکراتی که 
ما باهم داشتیم خلاصه ای را نوشته است. خیلی نگران بود که این 
مذاکرات به کجا می رسد، به طور مداوم و مرحله به مرحله آن را 
دنبال می کرد و به غیر از آنکه از من در این باره سوال می کرد، وزیر 
خارجه را می خواست و با دیگر مسئولان نیز در اینباره جلسات 
متعددی داشت.رئیس جمهوری با بیان اینکه او در تمام عرصه ها 
و موضوعات، دغدغه پیشرفت کشور را داشت و ایران سربلند و 
عزیز و مدرن را می خواست، گفت: شاید الهام اولیه این اندیشه او 
در تفکرات امیرکبیر وجود داشت. همچنان امام)ره( هم اندشیه 

سیاسی خود تفکر اولیه را از مرحوم مدرس گرفته بود.
روحانی یادآور شد: شرح حال امیرکبیر و مدرس را باید خواند 
دو انسان فوق العاده بودند. تمام هم و غم امیرکبیر ورود علم و 
صنعت جدید به کشور و پیشرفت بود. مبارزه با استعمار بود و 

تمام تلاش مدرس و امیرکبیر همواره برای استقلال ایران بود. 
رییس جمهوری اضافه کرد: هاشمی همواره به دنبال این بود 
که معضلات و مشکلات کشور را به نحوی حل و فصل کند، در 
دولت یازدهم شاید ایشان 5 یا 6 بار راجب مسائل آب سوال می 
کرد که طرح آب را چکار کردید، تونل فلان جا به کجا رسید، آن 

سد چه شد یعنی مسایل مملکت را به ریز دنبال می کرد. 
وی تاکید کرد: آقای هاشمی تنها مسوولی است که در کشور 

از ابتدای انقلاب تا روز آخر عمر خود مسئولیت را بردوش گرفت و 
تا ساعات آخر برای اسلام، نظام و ایران تلاش کرد.

رئیس جمهوری ادامه داد: هنگامی که برجام به ثمر رسید 
و توانستیم به توافق دست پیدا کنیم، آیت الله هاشمی در اولین 
جلسه ای که من خدمت او رسیدم به من گفت فلانی که امروز 
من دیگر راحت می میرم عین تعبیری بود که به من گفت حالا 
که فهمیدم کشور استقرار یافت و شما سایه جنگ را از کشور 
برداشتید. روحانی با بیان اینکه ملت ایران با توافق برجام کار 
بزرگی را به ثمر رساند و توانست در یک روز 6 قطعنامه شورای 
امنیت را از بین ببرد، گفت: کدام ملت در تاریخ این قدرت را دارد. 
به واسطه توافق ایران، تحریم های نظامی ایران که دائمی بودند، 
موقت کرد و به حالت تعلیق درآمدند و تا کمتر از دو سال آینده 
تحریم نظامی ایران به طور کامل برداشته می شود که این جزو 
آثار برجام و 2231 است. رییس جمهوری افزود: هر روز برجام 
را دنبال می کرد و من تکان خوردم وقتی که به من گفت فلانی 
من دیگر راحت می میرم وقتی که این مساله تمام شد. چون که 

هاشمی می فهمید این مساله یعنی چه؟ 

* قدرت دفاعی امروز، از یادگاران هاشمی است 
وی با تاکید بر این که هاشمی بنیان گذار فناوری هسته ای در 
این کشور بود گفت: هر کس در این کشور جز هاشمی از فناوری 
هسته ای سخن بگوید، نادرست گفته است، فناوری هسته ای مال 
هاشمی رفسنجانی بود چرا که او اولین کسی بود که دستور ورود 
سانتریفیوژ به کشور را داد و با مقامات بالارتبه پاکستان مذکراتی 
انجام داده بود. در تمامی مراحل هسته ای آقای هاشمی مسایل 

را به ریز دنبال می کرد.
روحانی در ادامه به نقش آیت الله هاشمی رفسنجانی در 
اعتلای صنایع دفاعی کشور اشاره کرد و گفت: کسی که موشک 
در ایران ساخت هاشمی بود. طراحی موشک و ساخت آن برای 
هاشمی است، موشکی که امروز وسیله دفاعی ماست و به آن 
افتخار می کنیم و به زودی در هفته های آینده با موشک های 

ساخت خود دو ماهواره جدید را به فضا خواهیم فرستاد.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه قدرت دفاعی، فناوری و اعتدال 
امروز ایران از یادگاران هاشمی رفسنجانی است، گفت: اگر اعتدال 
داریم یادگار هاشمی است چرا که او مرد اعتدال بود. اگر بخواهیم 
در دوران انقلاب اسلامی، مجسمه ای از اعتدال بسازیم، تندیس 
هاشمی، تنها می تواند نماد برای آن باشد، چرا که او همواره با 
افراط و تفریط مخالف بود و اعتدال را به ما آموخت. گرچه اصل 
اعتدال برای پیامبر)ص( و اهل بیت)ع( است اما در این شرایط و 
دوران ما هاشمی پدر تفکر اعتدال و اساس امید در کشور بود و 

هیچ وقت من او را ناامید ندیدم و به همه امید می داد. 

* فراجناحی بودن سخت است؛ هاشمی فوق جناح ها 
بود 

روحانی با بیان اینکه هاشمی تعلق به هیچ جناحی نداشت و 
فوق جناح بود گفت: فراجناحی بودن در این کشور سخت است، 
برای کسی که فراجناحی عمل می کند روز پیروزی همه کف 
می زنند و در روز سختی همه از او فاصله می گیرند و نمی دانیم 

وفا کجا هست که در آن روز پیدا نمی شود. 
وی افزود: بسیار دشوار است که کسی بخواهد، فراجناحی کار 
کند و تصمیم بگیرد و دولت فراجناحی بسازد، اما هاشمی با هر 
دو جناح خوب و رفیق بود و با افراطیون هر دو جناح بد بود و 
از آنها انتقاد می کرد. رییس جمهوری ادامه داد: معتدلین دو 
جناح آقای هاشمی را پناهگاه خود می دانستند و هر شخصی از 
تاجر، بازاری، تولیدکننده، سرمایه دار و کارگر پیش او می رفتند 
و هنگامی که بر می گشتند احساس می کردند که توشه ای را 
از سخنان او برگرفتند. شخصیتی کم نظیر با صبر و حوصله را 
مشاهده می کردند و روحیه می گرفتند.رئیس جمهور کشورمان با 
بیان اینکه آیت الله هاشمی بسیار صبور و مظلوم بود، گفت: پس 
از شهید بهشتی در تاریخ انقلاب ندیدم به کسی به اندازه هاشمی 
ظلم شود؛ مظلوم تاریخ ما بود، هر چه خواستند گفتند و او خم به 
ابرو نیاورد و به خاطر اسلام،  ایران و انقلاب چیزی نگفت.روحانی با 
تأکید بر اینکه امروز باید هاشمی زمان خود باشیم و راه او را ادامه 
دهیم، گفت: باید در برابر ناملایمات صبر و مدارا کرد چرا که مدارا 
با مردم نیمی از ایمان است، اعتدال را پیشه کنیم و در مشکلات 
تحمل داشته باشیم. وی با تاکید بر این که باید از هاشمی اعتدال 
را یاد بگیریم و نباید هدف را از یاد ببریم گفت: روز هایی که می 
گذرانیم روزهای سختی است، دشمن با همه توان برای اعمال 

فشار سیاسی و اقتصادی علیه ما به میدان آمده است. 
رییس جمهوری افزود: به طور حتم با وحدت، اتحاد و صبر و 
حوصله و با پیروی از راه هاشمی، می توانیم انقلاب را حفظ کنیم. 
خداوند جزا می دهد به هاشمی ها همانطور که در قرآن خود به 

ما وعده داده است. 

* محمد هاشمی: دغدغه  آیت الله هاشمی حفظ وحدت 
و دوری از افراط و تفریط بود

برادر مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی  نیز دراین مراسم با 
تاکید بر این که مشی هاشمی اعتدال و دغدغه اش حفظ وحدت و 
دوری از افراط و تفریط بود، گفت: آیا وقت آن نرسیده که اهداف و 
آمال این بزرگمرد تاریخ یعنی تلاش برای حفظ نظام و ارزش های 

آن و وحدت بین جریان های سیاسی داخل نظام را حفظ کنیم.
محمد اظهار کرد: دو سال است شخصیتی را از دست داده ایم 
که عمر پربرکتش را در مبارزه با ظلم و ظالم و خدمت به نظام 
و مردم صرف کرد و سرانجام در غروب  غم انگیز 19 دی ماه سال 
1395 دنیایی را به سوگ نشاند. اکنون ما ماندیم و میراث ایشان 
یعنی حفظ نظام، وحدت و عظمت ملت ایران.وی ادامه داد: مشی 
هاشمی اعتدال بود و دغدغه همیشگی اش میانه روی، وحدت و 
دوری از افراط و تفریط بود. او وحدت آفرینی را به تفرقه افکنی، 
و  منافع گروه ها  به  را  ملی  منافع  و  را تنش زایی  تنش زدایی 
شخصیت ها مقدم می دانست. هاشمی همواره این فرمایش امام 
جعفر صادق )ع( را سرلوحه قرار داد که حالا که حکومت اسلامی 
تاسیس شده اگر برای اسلام عیب و ننگ باشد هیچ پاسخی 
رفسنجانی  نداریم.برادر مرحوم هاشمی  الهی  بارگاه عدل  در 
گفت: دو سال است که جای این بزرگمرد تاریخ ایران در لحظه 
 لحظه های تقویم این سرزمین خالی است. صفحات غبارآلود تاریخ 
فراموش نمی کند که نمونه کم نظیر نسل اول مبارزان ستم شاهی 
چه طور باهوش وافر و خطرپذیری شرایط را برای آیندگان فراهم 
می کردند. صفحات تاریخ از یاد نمی برد که همدلی و وحدت در 

سایه سار نگاه اهل دل و تمنای خانه دل سپردگان خواهد بود.
محمد هاشمی با بیان این که انقلاب به پشتوانه هاشمی قد 
راست کرد، با طرح این پرسش که اکنون باید چه کرد، ادامه 
داد: میراث گرانبهای ایشان یعنی یادآور خردادهای خونین تا 
بهمن های پرشکوه و مبارزه های پرتلاطم وجود دارد. هاشمی 
پشتوانه نظام و از یاران دیرین امام و رهبری بود پس آیا وقت آن 
نرسیده که اهداف و آمال این بزرگمرد تاریخ را تحقق بخشیده و 
برای حفظ نظام و ارزش های آن که با خون شهیدان تثبیت یافته، 
تلاش کنیم.وی افزود: وحدت یعنی جریان های سیاسی داخل 
نظام را حفظ کنیم و آتش تفرقه دشمن را خاموش کنیم که از 
قدیم میراث سران غرب و انگلیس بود. به جمله امام خمینی)ره( 
برگردیم که هاشمی زنده است، چون نهضت زنده است نه آن 
جمله گردانندگان شیطان صفت انگلیسی و اذناب فریب خورده 
داخلی که می گویند هاشمی زنده است چون انحراف زنده است.

و  شیطان صفتان  خواست  و  نظر  برخلاف  گفت:  وی 
فریب خوردگان جهانیان شاهد بودند که جمهوری اسلامی ایران 
در چهلمین سال تولدش قدرتمندتر از همیشه به سمت اهداف 
الهی خود در حرکت است و به خواستگاه جویندگان حقیقت 
در جهان تبدیل شده است.فاطمه هاشمی دختر مرحوم آیت الله 

هاشمی نیز دل نوشته ای در سوگ پدرش قرائت کرد.

در آیین دومین سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی صورت گرفت

تجلیل رییس جمهور از مقام آیت الله هاشمی

خبــر
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 ـ:اى كمیل!   ـخطاب به كمیل به زیاد 
به خانواده ات فرمان بده كه روزها در پى كسب 

خصلت هاى والاى انسانى بروند، و شبانگاهان، در 
پى رفع نیازهاى خُفتگان

شنبه - 22 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4728

معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم گفت: طرح مقابله گسترده با 
آسیب های اجتماعی در استان قم با حضور معاونین دادستانی و تحت نظارت و دستورات 

قضایی دادستان استان از این هفته آینده اجرایی خواهد شد.
علی اصغر سلطانی در گفت وگو با میزان از اجرایی شدن طرح مقابله گسترده با 
آسیب های اجتماعی در استان قم با حضور معاونین دادستانی و تحت نظارت و دستورات 

قضایی دادستان استان توسط ضابطان قضایی خبر داد.
وی در این رابطه اظهار کرد: اجازه حرمت شکنی در شهر مقدس قم را نخواهیم 
داد و دستگاه قضا با همکاری ضابطین قضایی بیش از پیش با معدود افرادی که قصد 

هنجارشکنی دارند برخورد خواهد کرد.
سلطانی افزود: در این خصوص جلسات خوبی با حضور مدیران یا نمایندگان نهادها 
از جمله آموزش و پرورش، دانشگاه، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان تبلیغات 
اسلامی، حوزه علمیه خواهران و برادران، استانداری، صداوسیما، اصناف، پلیس اماکن، 
ناجا و سپاه پاسداران و ... در دادسرای قم برگزار شده که مباحث زیادی در خصوص 

آسیب های اجتماعی پیش رو و نحوه برخورد با آنان مطرح و که خروجی و مصوبات 
مطلوبی را به همراه داشته است. 

این مقام قضایی ادامه داد : در این زمینه جلسات زیادی تاکنون در ادارات مختلف 
برگزار شده است اما جهت اجرایی شدن این جلسات نیاز به عزم و اراده جهادی بوده که 

الحمدلله دستگاه قضایی با تمام توان در این زمینه ورود پیدا کرده است.
سلطانی گفت: افزایش فعالیت های اثرگذار کلیه نهادهای فرهنگ ساز در قم موضوعی 
است که باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد تا قبل از وقوع آسیب های اجتماعی، زمینه های 

بروز آن کنترل شده و نقش موثرتری در داشتن جامعه ای ایده آل و سالم ایفا کنند.
این مقام قضایی بیان کرد: در پی تشکیل دو جلسه با موضوع آسیب های اجتماعی 
و خاصه آن عفاف و حجاب در دادسرا و مطالبه مدعی العموم از نهادهای مربوطه در 
خصوص اقدامات انجام گرفته، حسب دستور اجرای طرح مقابله گسترده با آسیب های 
اجتماعی در بیست نقطه قم از سوی دادستان مرکز استان صادر که در این طرح مقامات 

قضایی در کنار ضابطین حضور خواهند داشت.

معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب قم  خبرداد

اجرای طرح مقابله گسترده با آسیب های اجتماعی در قم

رئیس کل دادگستری استان قم گفت: 
پیروزی انقلاب اسلامی زمینه ساز زنده 
شدن شعائر دینی و وحیانی درمیان مردم 
شد، حالی که پیش ازآن، فرهنگ گذشت 

و ایثار در جامعه جایی نداشت. 
حمزه  والمسلمین  الاسلام  حجت 
خلیلی روز پنجشنبه در همایش تقدیر 
و  فعالان حوزه صبر)صلح، بخشش  از 
رضایت(، درقم افزود: اوایل انقلاب و جنگ 
تحمیلی نمونه هایی از توسعه فرهنگ 
دینی را شاهد بودیم و منشا گذشت ها و 
ایثارها از همین فرهنگ بوده و رشد یافته 
گذشت  فرهنگ  کرد:  اضافه  است.وی 
در افرادی که با یک توهین و تهدید به 

مراجع قضایی مراجعه می کنند، تاثیرگذار 
نبوده است، در حالی که اگر احکام دین 
را همراه با روح دین بپذیریم، فرهنگ 
صلح و سازش احیا می شود.وی در بخش 
داشت:  اظهار  خود  سخنان  از  دیگری 
تشکیلات قضایی از شعبه ها تا مدیریت 
با شهروندان ارتباط تنگاتنگی دارد و با 
ارتباط چهره به چهره به مشکلات آنها 
کرد:  اضافه  کند.خلیلی  می  رسیدگی 
دربرخی موضوعات اتهامی مثل تهدید، 
افترا و مزاحمت، شاکی با وجود نداشتن 
دلیل و ناتوانی در اثبات، اصرار دارد تا قرار 
تعقیب برای متهم صادر و به رای دیگری 
راضی نمی شود.وی تصریح کرد: متاسفانه 

در این مسائل به فرهنگ وحیانی و دینی 
گذشت بی توجهی می شود، در حالی که 

قرآن تاکید بسیار بر صلح و سازش دارد.
 معاون اجتماعی و پیشگیری از جرم 
این همایش گفت:  دادگستری قم در 
صلح، بخشش و رضایت از مسائلی است 
که در اسلام مورد تاکید جدی قرار گرفته 
و دراین استان نیز قدم های خوبی در این 
عرصه برداشته شده است.حجت الاسلام 
اهمیت  به  یزدی  مجید  والمسلمین 
بخشش و گذشت در دین اسلام اشاره 
کرد و افزود: صلح و سازش از مهمترین 
مسائلی که حضرت علی)ع( درلحظات 

آخر عمر به آن سفارش می کنند.

وی با تاکید بر فضیلت بسیار عفو 
و گذشت، ادامه داد: در روایات و آیات 
قرآنی نقل شده فردی که اهل انفاق باشد، 
خودش را رشد می دهد و به خداوند 

نزدیک تر می شود.
و  عفو  تا  کنیم  تلاش  گفت:  وی 
گذشت در دستگاه قضایی گسترش یابد 
تا به اقتدار دستگاه قضایی و نظام کمک 

کرده باشیم.
حوزه  فعالان  از  تقدیر  همایش 
صبر)صلح، بخشش و رضایت( با حضور 
مسئولان استان قم در سالن همایش های 
اتاق اصناف برگزار شد و تعدادی از فعالان 
عرصه صلح و گذشت تقدیر قرار گرفتند.

رئیس کل دادگستری استان قم: 

انقلاب اسلامی احیاگر شعائر دینی و وحیانی است 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم سطح زیر 
کشت فعال در گلخانه ای استان را ۳۰ هکتار اعلام کرد 
و از افزایش سطح کشت گلخانه استان به ۱۰۰ هکتار تا 

پایان امسال خبر داد.
محمدرضا طلایی با حضور در دوره آموزشی که برای 
صاحبان گلخانه های استان قم در سازمان جهاد کشاورزی 
استان برگزار شد با بیان تاریخچه فعالیت های گلخانه ای 
در استان اظهار داشت: صنعت گلخانه در استان قم خوب 
شروع نشده و امروز زمان اصلاح این فرایند رسیده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم، اقلیم استان 
قم را مورد بررسی قرارداد و افزود: بااینکه سطح گلخانه 
استان قم از بسیاری از استان ها کمتر است اما امروز شاهد 
انتخاب نمونه های کشوری و ملی از استان قم هستیم که 
نشان دهنده ظرفیت بالای استان قم در این حوزه است.

وی نگاه به بازار داخلی را در کشت گلخانه ای بی توفیق 
دانست و تصریح کرد: با توجه به هزینه های بالای کشت 
گلخانه ای باید با دید صادرات وارد این عرصه شده و به 
سمت تشکیل ساختارهای لازم برای ورود به بازارهای 

خارجی رفته و تعاونی و بازرگانی به صورت قوی وارد 
در  فعال  کشت  زیر  سطح  شود.طلایی  عمل  میدان 
گلخانه ای استان را ۳۰ هکتار اعلام و خاطرنشان کرد: تا 
پایان سال گلخانه های استان به ۱۰۰ هکتار افزایش یافته 
و تمام امکانات و تسهیلات لازم در استان به شرط تشکیل 
تعاونی و تشکل قوی بازرگانی به این بخش اختصاص 
داده می شود.وی با ابراز تأسف از تعلق نگرفتن سهمی 
از اعتبارات پارسال به  حوزه کشت گلخانه ای تأکید کرد: 
استان می تواند تمام ظرفیت های خود را در جهت توسعه 
سطح گلخانه ها سوق دهد به شرط آنکه این حوزه دارای 
ساختاری درست و کارآمد بوده و خلأ بازرگانی خود را هر 

چه سریع تر حل کند.
حوزه  در  قم  استان  بزرگ  چالش  کم آبی   *

کشاورزی
دبیرکل کشاورزی فرا سرزمینی اتاق بازرگانی نیز در 
این جلسه به اهمیت صادرات و توجه به نیاز بازارهای 
خارجی اشاره کرد و اظهار داشت: اجرای طرح تغییر 
کشوری  پایلوت  به عنوان  قم  استان  در  الگوی گشت 

ظرفیت و توانایی مسئولان و صاحبان تولیدات کشاورزی 
در استان قم را نشان می دهد.مهندس شیخانی بحران و 
چالش کمبود آب در استان را جدی و دغدغه مسئولان 
دانست و افزود:  ۸۰ هکتار زمین زیر کشت در سال های 
گذشته امروز به ۴۰ هکتار رسیده که اهمیت تغییر 
سیاست های استان به سمت کشت گلخانه ای را به خوبی 
نشان می دهد و باید بدانیم تأمین امنیت غذایی کشور 
در صدر حفظ امنیت کشور است.وی ادامه داد: مهم ترین 
بخشی که باید همگام ورود به حوزه کشت گلخانه ای 
به آن توجه کنیم بازاریابی و صادرات داخلی و خارجی 
است که جز در تشکیل تشکل و تعاونی نمی تواند به 
نتیجه برسد و سودآوری موردنظر را داشته باشد.دبیرکل 
کشاورزی فرا سرزمینی اتاق بازرگانی اولین قدم بعد از 
ساخت گلخانه را ایجاد تعاونی گلخانه های استان عنوان 
کرد و گفت: کشور ایران در همسایگی خود بازاری ۲۵۰ 
میلیون نفری دارد که تولیدکننده با رعایت نکات ازجمله 
تشکیل تعاونی، تعهد، رعایت استانداردهای حمل ونقل و 

بسته بندی به روز می تواند سهم خوبی از آن داشته باشد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :تا پایان امسال

سطح کشت گلخانه ای در قم به ۱۰۰ هکتار افزایش می یابد

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبــر

واکنش امام جمعه قم به سخنان رحیم پورازغدی
آیت الله حسینی بوشهری گفت: بعضی ها در این زمان مظلوم تر از حوزه پیدا نکرده اند. در مقابل حوزه 
و مرجعیت هر چه بخواهند حرف می زنند، فکر می کنند حوزه مانع کارهایشان است. به همین دلیل 
از هر حرف زدنی نسبت به حوزه ابِا نمی کنند. آیت الله حسینی بوشهری اظهار داشت: بعضی افراد در 
این زمان مظلوم تر از حوزه پیدا نکردند؛ در مقابل حوزه و مرجعیت هر چه بخواهند حرف می زنند، فکر 
می کنند حوزه مانع کارهایشان است. به همین دلیل از هر حرف زدنی نسبت به حوزه ابا نمی کنند، وقتی 
در چنین دوره ای قرار داریم، چرا نباید برای رشد و تعالی حوزه تلاش کنیم. نائب رئیس جامعه مدرسین 
اظهار داشت: کسانی که از خدا می ترسند انسان را گمراه نمی کنند، اگر کسی را امر به معروف و نهی از 
منکر می کنید، ابتدا آمر و ناهی خودتان باشید. امام جمعه قم افزود: گاهی مسئولیت شناسی در مقابل 
جامعه است و نوع تعامل با افراد گاهی از باب گره گشایی است. امروز در شرایط سخت معیشتی قرار 

داریم و باید هدف گره گشایی، تکریم و احترام و عدم کوچک کردن ارباب رجوع باشد.

انتقاد یک امام جمعه از فیلترینگ شبکه های اجتماعی
نماینده ولی فقیه در اذربایجان شرقی با انتقاد از فیلترینگ شبکه های اجتماعی مجازی خارجی 
گفت: این کار نیروهای ارزشی را از این فضا خارج و عرصه را در جنگ روانی برای دشمن باز کرد. حجت 
الاسلام و المسلمین سید محمدعلی آل هاشم در دیدار با اعضای انجمن های اسلامی به مناسبت ۱۹ 
دی با بیان این مطلب ابراز داشت: باید از ظرفیت فضای مجازی برای نشر توانمندی ها و موفقیت های 
نظام اسلامی بهره مند شویم و فیلترینگ فضای مجازی به نظر من کار درستی نبود. وی افزود: فیلترینگ 
دسترسی نیروهای ارزشی و جوان را به این عرصه محدود و میدان را برای عرض اندام دشمن مهیا می 
کنیم. امام جمعه تبریز همچنین بر استفاده از توان جوانان و نوجوانان در اداره امور مساجد تأکید کرد: 
باید عرصه را برای واگذاری امور به دست جوانان و نوجوانان فراهم کنیم و جذابیت های این مسئولیت 

را برای آنها قابل لمس کنیم. 

شکست پروژه عبور از فردوسی پور
در غیاب عادل فردوسی پور که این روز ها مغضوب مدیران تلویزیون است، هیچ  یک از برنامه های 
شبکه های سه، پنج و ورزش، نتوانسته اند رضایت مخاطبان را جلب کنند. برنامه شبکه ورزش تحت الشعاع 
اشتباهات بی پایان جواد خیابانی است، گزارش های سیانکی و رفقا هم جای خود دارد، علی انصاریان 
کارش را با رنجاندن مردم افغانستان شروع کرد، حتی برنامه میثاقی هم کپی ضعیفی از برنامه های 
فردوسی پور است. برنامه »آسیا ۲۰۱۹« کپی ضعیفی از برنامه »روسیه۲۰۱۸« فردوسی پور است که 
همزمان با جام جهانی روسیه روی آنتن رفت. حتی آیتم ها هم تقریبا همان است. بهترین توصیف از 
رفتار های جواد خیابانی شاید یک جمله آشنا باشد: »چیزی برای از دست دادن ندارد«. او دست به هر 

کاری می زند، هر شوخی سبکی که به ذهنش می رسد می کند. 

به جای حل مشکلات مردم به آن ها انگ نزنید
مسعود پزشکیان در واکنش به طرح موضوع فتنه ۹۸، اظهار کرد: در این اوضاع هر کسی یک چیزی 
می گوید باید از آن همان فرد منظورش را پرسید. این را باید از همان هایی که فتنه ۱۳۹۸ را مطرح 
کردند پرسید که اصلا چه معنایی دارد. در حال حاضر آمریکا به دنبال ایجاد مشکل برای ما است و این 
مشکل در حال بروز است، اما ما به جای حل مشکل مردم نباید به آن ها انگ بچسبانیم. باید با مردم 
باشیم و درد و دل آن ها را گوش دهیم و سعی کنیم زیاد له نشوند بالاخره جنگ است و در جنگ هم 

مشکلات زیادی وجود دارد.

توئیت آشنا درباره شکنجه
حسام الدین آشنا از معاونین اسبق وزارت اطلاعات و مشاور رئیس جمهور در توئیتر خود نوشت: 
به امید روزی که مدعی شکنجه و مدعی نشر اکاذیب هر دو با اطمینان به تحقق عدالت به محاکم 
دادگستری شکایت کنند و در محکمه ای علنی به هر دو پرونده رسیدگی شود. به امید روزی که هیچ 
مأموری به خود اجازه خروج از حریم ادب و وظیفه شناسی را ندهد و هیچ متهم یا محکومی هم به 
راحتی نتواند ادعاهای غیر قابل اثبات طرح کند. ای کاش همان دوربین هایی که در ... نصب شده بود در 

همه اتاق های بازجویی و بازپرسی نصب می شد تا ادعاهای متقابل قابل راستی  آزمایی باشد.

کنایه روحانی به اصلاح طلبان
رئیس جمهور در همایش بزرگداشت آیت الله هاشمی در سخنانی قابل تأمل به برخی انتقادات اخیر 
واکنش نشان داد. حسن روحانی که از مشقت های آیت الله هاشمی سخن می گفت، اظهار داشت: وقتی 
کسی فراجناحی باشد، موقع پیروزی همه کف می زنند و موقع شکست همه فاصله می گیرند. وی تأکید 

کرد: در روز سختی همه فاصله می گیرند، گرمی وفا در این روز ها پیدا نمی شود.

تکذیبیه شورای امنیت ملی درباره برخی شایعات
در روزهای اخیر برخی رسانه ها به نقل از یک منبع در شورایعالی امنیت ملی مدعی شدند که ایران 
از برجام خارج می شود. در همین راستا کیوان خسروی سخنگوی شورای عالی امنیت ملی گفت: 
اخبار و مواضع شورای عالی امنیت ملی و دبیرخانه آن صرفا از سوی سخنگوی این نهاد اعلام می شود 
و هرگونه اطلاع رسانی خارج از مسیر ذکر شده ضمن آن که مورد تایید نیست، اقدامی خلاف قانون 

محسوب می شود. 

با حضور آیت الله سعیدی صورت گرفت

گشایش نمایشگاه تخصصی 
کتاب کودک و نوجوان قم

دومین نمایشگاه تخصصی کتاب کودک و نوجوان، عصر پنجشنبه طی آیینی با حضور آیت الله 
سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( و بهرام سرمست استاندار قم، در تالار مرکزی 

شهر آغاز به کار کرد. 
* استاندار: شهرک چاپ و نشر قم باید فعال شود 

استاندار قم  دراین مراسم گفت: شهرک چاپ و نشر قم با توجه به ظرفیت های بسیار مناسب در 
این حوزه باید فعال شود و می تواند به صنعت چاپ و نشر استان هرچه بیشتر رونق ببخشد. بهرام 
سرمست افزود: قم به عنوان شهر حوزه و مرجعیت و دومین پایگاه چاپ و نشر کتاب کشور، ظرفیت 
ها و توانمندی های بسیاری در این حوزه دارد که باید مورد توجه قرار بگیرد. وی بر ضرورت صادرات 
محصولات فرهنگی از استان قم و توسعه علم سودمند در سراسر جهان تاکید کرد و گفت: تکمیل و 
راه اندازی نمایشگاه دائمی بین المللی و اختصاص بخشی از آن به عرضه کتاب، می تواند در تجاری 
سازی و تولید ثروت در حوزه کتاب موثر باشد. استاندار قم بر ضرورت ارتقاء فرهنگ کتابخوانی و سرانه 
مطالعه کتاب در کشورمان تاکید کرد و افزود: فرهنگ کتابخوانی باید به ویژه در میان کودکان و نوجوانان 
توسعه یابد که از این جهت، برگزاری این نمایشگاه بسیار ارزشمند است. وی خواستار توسعه و راه اندازی 
کتابخانه ها در مناطق محروم و متراکم شهر قم شد و گفت: نسل امروز باید بوسیله کتاب، علم و دانش 
خود را به آیندگان منتقل کند، اما متاسفانه فرهنگ کتابخوانی در جامعه بسیار مغفول مانده و این یک 
مساله بسیار جدی است. سرمست در پایان با بیان اینکه فضای مجازی، اطلاعات سطحی و گذرا در 
اختیار مردم قرار می دهد، تصریح کرد: ارتقاء فرهنگ کتابخوانی می تواند در جهت مقابله با آسیب های 
اجتماعی نیز بسیار مهم و موثر باشد.  رئیس اتحادیه ناشران استان قم نیزدر این آیین با اشاره به اهمیت 
آموزش کتابخوانی به کودکان، بر ضرورت ایجاد علاقه مندی به کتاب و کتابخوانی در کودکان و نوجوانان 

از سوی والدین تاکید کرد. 
حمید خرمی با بیان اینکه کتابخوانی در اجتماعی شدن، خوب گوش دادن و تقویت تخیل و ابتکار 
در میان کودکان بسیار تاثیرگذار است، خاطرنشان کرد: کتاب ها باید بر اساس علاقه مندی کودکان 

انتخاب شود تا هرچه بیشتر و بهتر در رشد کودکان موثر باشد. 

پدیده نفت خواری کاریکاتور

فرمانده انتظامی شرق استان 
تهران از حفر تونل 7۰ متری توسط 

قاچاقچیان برای سرقت سوخت از خط 
لوله پالایشگاه نفت ری به مازندران 

خبر داد. 

محمدعلى رجبى

مدیرعامل سازمان بهسازی،  نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر:

بهسازی محور تاریخی فرهنگی قم
 سال آینده به پایان می رسد

مدیرعامل سازمان بهسازی،  نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( گفت: با اتمام پروژه های باقیمانده بهسازی کل محور 
فرهنگی تاریخی شهر قم به اتمام خواهد رسید و تاکید در برنامه های آتی بر 

تقویت و توانمندسازی این محور ها است.
علیرضا خاکی با اشاره به اقدامات سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی 
اطراف حرم مطهر در راستای بهسازی محورهای تاریخی فرهنگی شهر 
قم اظهار کرد: طی سال های اخیر با احیای این سازمان اقدامات ویژه ای 
در محورهای تاریخی فرهنگی قم انجام شده که از آن جمله می توان به 
بهسازی محور مسجد سلماسی، گذرخان و... اشاره کرد.وی با بیان اینکه 
یکی دیگر از پروژه ها در قالب بهسازی محور تاریخی فرهنگی قم محور محله 
قاضی و اتصال محله آقاسیدحسن به عماریاسر و بیت النور است اذعان کرد: 
همچنین بهسازی محورهای باغ پنبه، آب انبار لب چال و... نیز در حال انجام 
است.مدیرعامل سازمان بهسازی،  نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( با بیان اینکه تا اواسط سال آینده محور محله یخچال 
قاضی، اتصال محور آقاسید حسن به عماریاسر و بیت النور نیز به اتمام 
می رسد افزود: با اتمام این پروژه های باقیمانده بهسازی کل محور فرهنگی 
تاریخی شهر قم به اتمام خواهد رسید و تاکید در برنامه های آتی بر تقویت 
و توانمندسازی این محور ها است.وی با بیان اینکه پروژه های بهسازی 
محورهای تاریخی فرهنگی بسترسازی برای توانمندسازی آنها است اذعان 
کرد: تلاش داریم در موضوعاتی چون تسهیل گری،  افزایش سرانه ها و... 
کمبود خدمات در این محورها را جبران کنیم و کارهای زیرساختی بیشتر 

انجام شود.
 

مظفری  خبرداد

اجرای ۱7 هزار مترمربع روکش 
آسفالت معابر شهرک خودرو قم

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بارو ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم از اجرای ۱7 هزار مترمربع روکش آسفالت در شهرک خودرو 

خبر داد.
علیرضا مظفری با بیان اینکه عرصه کل شهرک خودرویی قم ۳۳۲ هزار 
و 7۵۰ مترمربع است اظهار کرد: سطح اشغال پیش بینی شده برای این 
شهرک ۱۰۰ هزار مترمربع بوده و زیربنای آن نیز ۱۵۰ هزار مترمربع است.

وی با بیان اینکه در این شهرک ۱۰ هزار مترمربع برای پمپ بنزین، 
۱۳ هزار و ۲7۸ مترمربع به عنوان پارکینگ سرپوشیده و ۳۵ هزار و ۹۲۸ 
مترمربع به عنوان پارکینگ روباز پیش بینی شده است افزود: تاکنون در 
این پروژه ۹۰۰ هزار مترمکعب خاکبرداری صورت گرفته و ۱6 هزار و 
۵۰۰ مترمربع از عملیات سفت کاری غرف به اتمام رسیده است.مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم اجرای اسکلت به مساحت 
۱۸ هزار مترمربع، اجرای عملیات جدول گذاری معابر به طول ۳ هزار متر، 
اجرای روکش آسفالت به مساحت ۱7 هزار مترمربع را از دیگر اقدامات 
عمرانی انجام شده در این شهرک دانست و افزود: ۱۰ هزار مترمربع احداث 
اسکلت جدید نیز در این پروژه در حال آغاز است.وی با اشاره به انجام 
۳ هزار متر لوله گذاری شبکه فاضلاب گفت: لوله گذاری شبکه آب رسانی 
نیز به طول ۸۰۰ مترطول در این پروژه انجام شده است.مظفری اذعان 
کرد: همچنین در این پروژه بالغ بر ۴6 هزار مترمربع اجرای زیرسازی معابر 

صورت گرفته است.
 

عضو شورای سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری  تاکید کرد

لزوم استفاده از ظرفیت خیرین 
در توسعه فضای سبز 

عضو شورای سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم لزوم استفاده از 
ظرفیت خیرین در توسعه فضای سبز در شهر را امری ضروری عنوان کرد.

سیدمحمد تقی سجادی یکی از چالش های توسعه فضای سبز را افزایش 
قیمت ها و محدود بودن منابع دانست و اظهار کرد:  بحث مطرح در حوزه 
فضای سبز محدودیت منابع آبی است و تا زمانی که شرایط خشکسالی 
وجود دارد مشکل آب داریم اما با تدابیر اتخاذ شده در خصوص تخصیص 
در حوزه فضای سبز امیدواریم در کوتاه و میان مدت آب از محل پساب 
برای توسعه باشد.وی با اشاره به لزوم جانمایی زمین برای توسعه عرصه 
های سبز گفت: افزایش قیمت ها،  تامین تجهیزات مورد نیاز و... در حوزه 
توسعه فضای سبز مشکل ساز است که با محدودیت منابع تنها راهکار برون 
رفت از این چالش استفاده از ظرفیت بخش هایی غیر از سازمان پارک ها و 
دولت است که بخشی از آن شامل نهادهای فرهنگی،  دانشگاهی،  نظامی و... 
است.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با تاکید بر اینکه فرهنگ 
سازی در راستای استفاده از توان خیرین در توسعه فضای سبز بسیار مهم 
است افزود:  ما در توسعه مراکز آموزشی و فرهنگی از توان خیرین به خوبی 
استفاده کردیم و باید در حوزه فضای سبز نیز در شهر قم که محل حضور 

علما و عناصر فرهنگی هست در استفاده از ظرفیت خیرین استفاده شود.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

دبیرخانه کمیته فرهنگ شهروندی
 به زودی راه اندازی می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: ساختمانی ویژه 
دبیرخانه کمیته فرهنگ شهروندی در حال آماده سازی است که به زودی 

افتتاح می شود.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به راه اندازی دبیرخانه کمیته فرهنگ شهروندی 
شهرداری در سازمان فرهنگی ورزشی اظهار کرد: در این دبیرخانه با حضور 
نهادها و ارگان های مختلف حوزه فرهنگی و اجرایی استان در خصوص 
امور مرتبط با فرهنگ سازی بین شهروندان تصمیم گیری صورت می گیرد.

وی با بیان اینکه در تصمیم اخیر بنا بر این شده که دبیرخانه به صورت 
مجزا و مستقل در کنار سازمان راه اندازی شود تصریح کرد: به همین خاطر 
ساختمانی ویژه ای برای استقرار این کمیته پیش بینی شده و مقرر گشته تا 
این کمیته به صورت تخصصی وظیفه طراحی، تولید محتوا و دستیابی به 
محصول خروجی در حیطه فرهنگ شهروندی را داشته باشد.مدیرعامل 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم یکی از برنامه های این سازمان در 
راستای فرهنگ سازی در جامعه را حرکت مسجدمحور دانست و افزود: 
طرح محله مسجد محور که پیگیر بودیم برای فعالیت در حوزه فرهنگ 
شهروندی بود.وی بابیان اینکه ساختمان کمیته فرهنگ شهروندی در حال 
آماده سازی است گفت: به زودی شاهد افتتاح دفتر جدید دبیرخانه کمیته 

شهروندی خواهیم بود.

شهردار منطقه سه قم  خبرداد

اصلاح هندسی معابر منطقه
 با اعتبار 3 میلیارد ریال

شهردار منطقه سه قم از اصلاح هندسی معابر منطقه سه با اعتبار ۳ 
میلیارد ریال خبر داد.

سیدشمس الدین نعمتی با اشاره به پروژه اصلاح هندسی انتهای ۴۵ 
متری مدرس اظهار کرد: این پروژه با هدف بهبود ترافیکی این بلوار که 

مشکلاتی را برای مردم منطقه ایجاد کرده بود انجام شده است.
وی با بیان اینکه در قالب این پروژه احداث میدان و دور برگردان صورت 
می گیرد تصریح کرد: این اصلاح هندسی در تقاطع انتهای مدرس و خیابان 

شهید طیب انجام شده است.
شهردار منطقه سه قم همچنین به دیگر پروژه های اصلاح معابر سطح 
منطقه اشاره کرد و افزود: اصلاح هندسی میدان امام خمینی)ره( در ابتدای 
بلوار شهید بهشتی نیز از دیگر پروژه هایی است که به تازگی انجام شده است.

وی با اشاره به اصلاح هندسی میدان نبوی، اصلاح هندسی در شوارع 
میدان شهرداری، اصلاح هندسی میدان نواب، بلوار خداکرم و و زیر پل 
دستغیب گفت: مجموعا این پروژه ها در منطقه سه با اعتباری بالغ بر ۳ 

میلیارد ریال انجام شده است.

اخبــار

فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم گفت: به منظور اطمینان از 
سلامت آب قم سالانه بیش از ۱۰۹ هزار 
آزمون های میکروبی، فیزیکو شیمیایی، 
بیولوژی، ریز آلاینده های آلی و معدنی و 

کلرسنجی بر روی آب انجام می شود.
دکتر علی جان صادق پور در پنجمین 
و  سلامت  تخصصی  کارگروه  نشست 
امنیت غذایی استان که با حضور معاون 
و  فرماندار  استاندار،  امنیتی  و  سیاسی 
کوثر  تالار  در  استان  مدیران  از  برخی 
شرکت آب و فاضلاب شهری قم برگزار 
توسعه  رشد  شاخصه های  از  یکی  شد 
در کشورها را دسترسی به آب سالم و 
بهداشتی دانست و اظهار داشت: با توجه 
به اینکه شرکت آب و فاضلاب متولی 
تأمین و توزیع آب در شهر است در این 

راستا اقدامات متنوعی انجام داده است.
و  آب  آزمایشگاه  اینکه  بیان  با  وی 
نماینده  عنوان  به  قم  استان  فاضلاب 
و  فرآیند  در  آب  کیفیت  کنترل  مرکز 
توزیع آب شرب و بهداشتی از اهمیت به 
سزایی برخوردار است، گفت: آزمایشگاه 
مرجع آب و فاضلاب منطبق با آخرین 
استانداردهای بین المللی و روز دنیا احداث 
شده و شامل آزمایشگاه های باکتریولوژی، 
بیولوژی، فیزکوشیمیایی و ریز آلاینده های 

آلی و معدنی است.
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
منظور  به  کرد:  خاطرنشان  قم  استان 
اطمینان از سلامت آب قم سالانه بیش 
از ۱۰۹ هزار آزمون های میکروبی، فیزیکو 
شیمیایی، بیولوژی، ریز آلاینده های آلی 

و معدنی و کلرسنجی بر روی آب انجام 
می شود.

مدیر دفتر کنترل کیفیت و بهداشت 
آب و فاضلاب قم نیز در این نشست به 
انجام شده در  اقدامات  از  ارائه گزارشی 
بخش کنترل کیفیت آب قم پرداخت و 
نظارت بر شستشوی شبکه، چاه، مخازن و 
کلرشویی و شوک های کیفی تصفیه خانه 
آب، پایش کیفی آب شبکه بهداشتی، 
شبکه شرب، منابع زیرزمینی و سطحی، 
مخازن ذخیره و سایر تأسیسات آب و 
اجرای برنامه ایمنی آب به عنوان مهم ترین 
اقدام برای تضمین کیفیت آب شرب را از 

جمله این اقدامات برشمرد.
وی همچنین ارائه خدمات آموزشی، 
مشاوره ای و آزمایشگاهی به دانش پژوهان 
در قالب تفاهم نامه با دانشگاه ها، همکاری 
در انجام پایان نامه های کارشناسی ارشد 
انجام  مرجع،  آزمایشگاه  در  دکتری  و 
طرح های پژوهشی در موضوعات مختلف 

فاضلاب،  و  آب  کیفیت  به  مرتبط  و 
پاسخگویی به اعتراض و شکایات مردمی 
گزارش  تهیه  آب،  کیفیت  بخش  در 
تحلیلی کیفیت آب، خودارزیابی و ایمنی 
آب و ارسال به مراجع ذیصلاح و پایش 
آب فضای سبز سطح شهر در راستای 
جداسازی شبکه آب فضای سبز از شبکه 
بهداشتی را از دیگری اقدامات عنوان کرد 
که در بخش کنترل و کیفیت آب قم در 

حال انجام است.
با  همچنین  انصاری  رضا  مهندس 
بیان اینکه از توانمندی آزمایشگاه سیار 
آب و فاضلاب در مناسبت های مذهبی و 
شرایط بحرانی استان و کشور استفاده می 
شود، گفت: نقشه کیفی GIS قم نیز برای 
منابع زیرزمینی و تهیه بانک اطلاعاتی در 
برنامه مدیریت کیفیت  اجرای  راستای 

منابع آب استان به روزرسانی شده است.
پرایمرهای  شناسایی  و  مطالعه  وی 
عوامل بیوتروریسمی در آب، اقدام جهت 

ارتباط با قرارگاه پدافند زیستی شفاء و  
تأسیسات  در  نقاط آسیب پذیر  مطالعه 
تأمین، تصفیه، انتقال و توزیع آب را از 
تضمین  برای  اتخاذ شده  تدابیر  جمله 
کیفیت بیولوژی، شیمیایی و میکروبی آب 

قم ذکر کرد.
مدیر دفتر کنترل کیفیت و بهداشت 
مقدار  اندازه گیری  قم  فاضلاب  و  آب 
قالب  در  آب رسانی  تأسیسات  ریسک 
بهبود  برنامه  ارائه  و  آب  ایمنی  برنامه 
آزمایشگاه  با  تفاهم نامه  انعقاد  مستمر، 
همکار در صورت بروز بحران و عدم امکان 
انجام آزمایش و نصب دوربین و فنس 
از  آب رسانی  تأسیسات  در  الکترونیکی 
دیگر فعالیت های صورت گرفته در این 

زمینه اعلام کرد.
تجهیزات  نصب  از  همچنین  وی 
آنلاین و لحظه ای کیفی در تأسیسات آب 
قم خبر داد و اظهار داشت: 6۸ دستگاه 
آنلاین کیفی در تأسیسات آب از جمله  
خروجی تمام مخازن و مراکز حساس از 
جمله حرم مطهر حضرت معصومه)س( و 
مسجد مقدس جمکران نصب شده است.

انصاری در پایان سخنان خود به برخی 
از توفیقات دفتر کنترل کیفیت شرکت آب 
و فاضلاب قم اشاره کرد و گفت: شرکت 
آب و فاضلاب توانسته در زمینه توسعه 
کیفیت  بهبود  و  حفظ  زیرساخت های 
آب در شهرهای تحت پوشش، توسعه 
کیفیت  بهبود  و  حفظ  زیرساخت های 
تحلیلی  گزارش های  قم،  شهر  در  آب 
کیفیت آب و... رتبه های برتر صنعت آب و 

فاضلاب کشور را به دست بیاورد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب در کارگروه امنیت غذایی استان قم:

سالانه بیش از 109 هزار آزمون بر روی آب قم انجام می شود


